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PRIVATE

De La Salle, Rubane Home Kircubbin (25/8/68 - 4/6/72)

22.

23.

24.

| was transferred Sunday 25" August 1968 from Nazareth Lodge to Rubane
Boys Home upon reaching the age of eleven. Rubane was under authority of the
De La Salle Brothers. | was among fourteen boys who went that year, it was a
new beginning. Soon after we were given numbers and that was used for
various other purposes primary for washing clothes but also for school and

Sunday morning assembly.

Having arrived on Sunday afternoon | and others were escorted to a dormitory
on the ground floor where this would be my sleeping quarters for the foreseeable
future. It was prior to going to bed on my first night, | think about 9.30pm | was
exchanging my thoughts with other boys when IIEREIM came in and without
prior warning struck out and slap me so hard across my face. His response was
to tell me “you are not in Nazareth Lodge now” The blow lifted me off my feet, |
was somewhat astounded given | had left Nazareth Lodge some hours ago; |
thought my days of abuse was over. However so wrong was |. This was the only
timeever struck-out at me; it was a one off isolated incident. We
struck a mutual understanding and respect from there on in, we never had any
problems. He was much liked by other lads and was someone you could talk

foo.

The first three months we were attached to the main house but subsequently all
fourteen of us would be placed in the newly purpose built chalets. | was attached
to chalet [Jfunder the care S  DLI13¥ DL135 pom
Each chalet would contain 3 bed rooms with four occupants to each room along
with two single bed rooms. These enable fourteen children to be housed and
lived in a family environment. In my dormitory | shared with other boys who
came down with me 25" August 1968, namely
and IIEIEECE | longed for the day | would have a single room, purely to

have some privacy.

25, IREEENNRN KRR were the first house parents in chalet -and my time there

was one of great difficulty in many ways. Sadly | endured almost two years of
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telling lies.” HIA 252 went onto say, “He as good as called me a liar. He
said those were religious men and they wouldn 't do that, and he kept going on
talking and shouting at me for maybe twenty nunutes or more, you know.
That scared me off altogether from ever telling anybody else about it, because
he didn’t believe me, and I thought — I suppose even when I got a bit older, 1
thought who else was going to believe me, you know.”41

Unfortunately, HIA 252's social services file has not been found and
this means it is not possible to see what, if anything, was recorded
about this conversation between HIA 252 and [[B]BEEKlin 1958 and
what steps, if any, were taken by | BIMGElland Fermanagh Welfare
Authority.nteHSCBconsidm,lwwever,dmtitﬁkdy&mmAﬁ
choose to confide in D] MR [Jecause he had formed a trusting
relationship with him but, if the Applicant’s evidence about[JJl}
B]IVEK] response to his disclosure is as accurate, the HSCB accepts
that the social worker’s response was inappropriate and ought to have
been properly investigated and reported to the police.

HIA 225: HIA 225 recalls being strapped and then hit across his left ear
byBR4,sudttoknockhimoffhisdlair,whenhewasl4andtmlfyears
old in March 1971. The documentation shows that HIA 225 told his
social worker about this who recorded the following: "As this was the
only occasion when BR4 had ‘picked on him’, 1 advised HIA225 to ignore the
incident unless BR4 continued to punish him unjustly, whereupon he should
discuss the situation with BR6. This plan seemed to satisfy him.”

The HSCB’s view is that what HIA 225 describes amounts to serious
physical abuse. The social worker recorded the incident and appears
to have agreed a plan with HIA 225, which worked in that HIA 225

41 See transcript for Day 55, page 173, lines 9-18
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RUB-2630

In respect of paragraph 36: The Order acknowledges HIA 16s account of the trips to
Glenariff as it equates with surviving Brothers experiences and corroborates the
stories heard about Glenariffe by HIA 19. The were _ who
accompanied the boys from Rubane and a local womat,

In respect of paragraph 37: YA < diorics demonstrate that the boys went to the
cinema much more regularly, at times almost every weekend. Going to the cinema was
an option. The boys could choose to go to the Playhall or go for a walk with BR 13|

In respect of paragraph 38: HIA 16 is mistaken. There were no stone floors in Rubane.
The boys may have been asked to wax wooden floors in their Chalet TV room. The
Order does not believe that [JEIREH was attached to Chalet at any stage.

In respect of paragraph 39: See paragraph 10 above. 's Diary records
for 13" & 14" April 1971 'Home at Spm.NEREEM in very bad form. A loi of
spirits taken from downstairs. drunk. [ NN T
(HIA21 | B i o/ved — drunk and smashed botiles
in the woods. IEREE goes 1o town on them. Comes over to Chalet to punish boys.'
recalls this incident, how he had returned from Retreat and saw HIA
16 staggering up the field. and had to put him to bed. Br

RN ccalis no marks on HIA 16. | EIEIENZAM [HI1A 21] was also involved

and may be able to add more.

In respect of paragraph 40: The Order acknowledges that HIA 16 never saw any or heard
of any sexual abuse by Brothers. HIA 16 was in the home for nearly 4 years with Br
[ BR2 N BR15 § and and others for shorter periods of
time. His account in this regard is similar to HIA 19 and HIA 110. However, the Inquiry
may want to note that HIA 16 does appear to have made an allegation of sexual assault
against JEREER in the mid 1990s.

Further in respect of paragraph 40: The Order acknowledges that it was aware of the
boys being involved in sexual activity amongst themselves, The Brothers took action
when such activity was uncovered and this has and will be dealt with in separate
statements. [n particular in respect of HIA 16 [ EIRJZs Diaty records;

28" July 1970 — questioned on activities in his roor NS, 4
]

20" July 1970 — questioned NN, EEEY

17" Jan 1971 - EIENEL IECEN < 7 down in old hut until 7.40
20" Jan 1971 — Enquiry with IIEIEZR, I

BR 2 's recollection is that HIA 16 denied any wrongdoing,.
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you would slide up and down and as punishment when you
were cleaning you had to use a toothbrush. Was this on
the floors that you had to use the toothbrush?

No, round the sinks and taps and things like that.

And you say that i even cleaned the cooker at home
long after he*d left Rubane --

That"s right.

-— 1In this fashion. You talk at paragraph 21 about the
food that you received in Rubane and you say that you
were extremely under-nourished when you left Rubane.
What you ate in the morning was watery porridge. In the
evening you remember jam and bread. On a Sunday if you
weren"t In trouble, you got soda bread dipped in
dripping and you got a sausage. You talk about the tuck
shop, where you could buy things, but you rarely did,
because you lost your pocket money as a result of
punishments. You can®"t remember ever eating dinner,
although you remember peeling potatoes.

Now the Order would say that there was nothing wrong
with the food that they were providing, that you had
three meals a day, and that the Brothers ate the same
food as you did.

I wouldn®"t think that, because even before I went in
there 1t was just after the war. There was rationing at

times. My mother had rationing coupons when we went iIn

www.merrillcorp.com/mls
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e 7 Oct —-not back ‘marked by SR 57 [his social

worker and doctor involved]

In iassini I note that two of these boys, namely I_and

felt comfortable coming to me to report the incidents.

45.1 note that I submitted that at times difficult boys had to be restrained
by physical force. This would always have been ‘as a last resort’ but
we did have some children with very severe problems. We tried were
possible to manage these boys in the House, as opposed to the
Chalets, so that they could be more closely supervised. My diaries
will reveal examples of houseparents asking for me to remove
children because of disciplinary issues. It should not be forgotten that
many children were sent to us by the Welfare Boards because they
could be more closely supervised and controlled in Rubane. These
were boys who were outside the control of their own parents. The
Welfare Authorities liked the fact that we had a school onsite and the
impression I had was that they felt the boys would get better schooling
and discipline in the Home than they would elsewhere. By no means
am I condoning physical abuse but strict discipline and control was
expected from the Home. Reports and letters from Welfare Boards,
Probation etc would regularly have referred to the desire to send a boy
to Rubane were he could be more closely supervised.

46. Notwithstanding my view that physical restraint and discipline was
required at times T did not condone acts of physical aggression on the
boys. My diary for 1972 demonstrates that T challenged | BR 29
ﬁabout his aggressiveness towards the boys and indeed was
instrumental in preventing him obtaining his vows and becoming a
full Brother, My Diary records;

o 6 Feb 1972 — ‘Had a few words about corp punishment with

SIS Not very satisfactory... has a few words
guy BR 29

o 27" April 1972 —‘Phoned_...mentioned BR 29

omitted deliberately from list of Brothers going on courses.’
e 28" June 1972 — Had a long chat with [ESIREAYEN this

motning about 1 hour. Probably will go but won’t go without

an explanation from | ENG——_—_Gg
o 13" July 1972 - IRV (caves today.

18
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47.1 was also instrumental in the Rubane Community of ‘professed
Brothers’ preventing a number of other young Brothers from
obtaining their final vows as I considered them unsuitable. In addition
to I recall ‘recommending’ to my Community
Brothers and the then Provincial that neither r
BR 20 were suitable for working in Kircubbin. There

was nothing particular untoward about them or the recommendation
but 1 simply noted that they had poor relationships with the boys and
didn’t feel they were able to manage the role properly. I note my diary
does indicate that as involved in the iﬂhmcident on
9™ June 1972. We were acutely short of staff and additional Brothers

would have been very welcome but 1 was not prepared to allow any of
these 3 Brothers to remain on staff at Rubane.

48._ resigned in June 1974. I spoke to

I bt his inappropriate behaviour and as was
beyond retirement age, 1 also suggested to her she should consider
retirement. They were quite defensive initially but agreed with me and
resigned. There was also another reason why I thought it was
absolutely necessary that they should leave the Home. Therc was a
serious incident in which the Police and army were involved and in
which_ere implicated. Their continued
presence could have serious consequences for everyone in the Home.

49 The Home inherited a massive debt to the Bank and the Diocese and
which had increased dramatically due to the extension and investment
in the Home in 1968/69. It was seriously under funded and the local
Bank Manager, on one occasion, called me in and fold me that he
could no longer honour my cheques. As a result, I was forced to meet
with officials from the Department of Health and Social Services and
it was agreed that a request be made to increase the maintenance fee
from the Social Services Boards from £28.00 to £35.00. It was barely
adequate and was below the maintenance per capita provision for
Welfare Homes and I believe other voluntary Homes in N. Ireland.
Financial problems continued throughout my period as Director. At
one point, in 1973, it was suggested to me by Mr Sterling that our
financial problems would be solved by our agreement to allow the
facility to be turned into a Junior Training School (‘junior Maze’), a
prison essentially. In my view it was only after 1980, that the

19
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STATEMENT OF WITNESS

STATEMENT OF DL 85

AGE OF WITNESSI[If over 21 enter 'over 21’'] : OVER 21

I declare that this statement consisting of 4 pages,each signed by me is true
to the best of my knowledge and belief and I make it knowing that,if it is
tendered in evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person,I
shall be liable to prosecution if I have wilfully stated in it anything which
I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 13 day of June 1955
J DEVLIN DC DL 85
SIGNATURE OF MEMBER SIGNATURE OF WITNESS

by whom statement was recorded or received

I am known as DL 85 I was born in - on the - of
_ When I was ten years old I was put intec the Good

Shepherd Convent because my parents split up and my mother was unable
to cope. I stayed there for around eight months and was then moved to
the De La Salle Home, Kircubbin. Nothing happened to me while I was
there. My sister -was also in the Good Shepherd. She stayed

there until she was gixteen. When I went to De La Salle I lived in

Chalet.. DL 11X DL 12 were the house parents. Brother
was in _at the start and then Brother
_ Nothing happened te me while I was there other than

O getting the odd slap on the head for not deing what I was toid. Some of
the Brothers were quite strict. I can remember a few incidents when
other boys were severely treated. A fellow called was in the
PT room one day. He went to go to the toilet without asking
permission. The .teacher who was called DL 149 he was from

- tried to stop from leaving. DS VINN tried to
walk on a.nd punched him in the face. There was a scuffle between

them and the boys broke it up. I can remember another time being in

the changing rooms when BR 77 came in. who

b
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behaved in the Chalet. I don't recall an issue regarding shoes. was not in my

Chalet in 1982, T don't recall an issue regarding a football shirt.
With reference to HIA 25 statement. Paragraph 24. I don't recall anyone by the
name of_working or visiting Rubane. Visits to home or other venues were the

domain of Social Services. I don't recall H | A 25 ever visiting or staying with anyone

other than extended family. \\

With reference to statement. Paragraph 27. T don't recall any discussion

with my former wife regarding an incident betweenand anyone by the name
With reference to statement. Paragraph 38. 1 don't recall any incident
betweenand DL 149 pgERnt recall-oming to me with a black eye
or a busted nose. I think if this had happened I would have remembered it and the matter
would have been taken further, aIS(.would have been taken to hospital and a record

would have been kept. I would also have insisted that the matter was investigated, I don't

recall ever having a conversation with BR 18 regarding HIA 25 | Q\P

2. With reference to HIA 18 statement. Paragraph 13. I vaguely recall an

incident involving nd EIRQUESH but T don't believe the incident was as
describes it. One lunchtime, (I can't recall a date.)ame to the Chalet crying with
blood on his face. I asked him what happened and he stated that ad hit him, I
went across to the House where the Brothers lived and confronten the
corridor. I asked him if he had hit he didi't reply. I said that if he ever
hit one of my boys again he would have me to answer to. The Principle came out of the
Brother's dining room to see what the fuss was about. I can't recall who was Principal at the
time,whether it wamI informed him what had
happened and he said leave it with me. I recall informing him that if anything like this
happened again I would inform the authoritys and if vished to take the matter further
I would back him one hundred percent. I returned to the Chalet and spoke to who by
then had been cleaned up.(He had a small cut on his lip). He stated that he did not wish to
take the matter further. T informed him that should he change his mind I would be there for
him,. )

With reference to HIA 18 statement. Paragraph 21. I did state that I did not

want my boys working on the farm during the week when they should be in school. I spoke to

4
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Personal, Professional, Protective Policing

OK. What do you think would have been more realistic.

[ think slaps. |

And that would have been done on a corporal punishment meithod.
To the best of my knowledge yes.

As far as you're aware. -

Yeah, there was just that one Brother that'was notorious for hitting,
giving, for giving the boys a punch.

And that was

BR 18

And as far as I'm aware (inaudible)
Yeah, |, | dom't know.

OK. Em do you remember, | | know you don't really remember-
Do you remember any incident that, in the Chalet invelving you and the
boys that turned into a near riot.

Only that one that I'm talking about, _

Right, OK. Well what I'll do is I'll read out what he's saying in his
statement. Em and I'll ask you some questions on it.

Ah ah.

There were new_ coming and going 3

one, who the boys didn't get on with was a guy called

Ah ah

So again he's saying the boys didn’t get on with you but you had
referred to yourself as getting on well with the boys

Ah ah

...and, do you know why he would say that then if he's

| haven’t a clue.

OK. Em he says guy i e almost
strangled one of the boys from Do you
remembe I

H

No.

195



Day 73 HIA Inquiry 26 November 2014

1 I suppose that way.

2 Q. Did you ever hear allegations, rumours, about any other
3 Brothers being overly physical with the boys? Was there
4 anyone in particular you remember?

5 A. No, I don®"t have any memory of anybody else, no.

6 Q. You lived for a time in the farmhouse, which obviously
7 was connected to the farm.

8 A. Uh-huh.

9 Q. The farm at the time I think BR18 looked after.

10 A. Uh-huh.

11 Q. The Inquiry has heard various pieces of evidence about
12 him.

13 A. Uh-huh.
14 Q. How would you rec... -- can you recollect him? What was
15 he like?

16 A. Yes. Well, 1 just know that he was spoken about that he

17 was sort of a man you didn"t sort of mess about with,

18 you know. He was about that -- he was never iIn the

19 school and he was -- you know, I didn"t see much of him,

20 but he just had this reputation that BR18 was a rough

21 kind of a guy that you didn"t mess with sort of thing.

22 That"s what the boys would say. You®d jump out of his

23 road sort of thing, you know. That"s the impression

24 I got, that you just steered round him if he was about,

25 you know. You didn®"t get In his air space, you know.
Page 66
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1 you are living when this is happening, the way in which
2 this type of thing was dealt with was not to be ringing
3 the police or the Social Services. You spoke to the

4 Brother and told him to wind his neck in, to use

5 a colloquial phrase, to not be doing it.

6 A. They would be the words that 1 would use. 1 would have
7 told him, "This is not" -- this was not allowed. ™It is
8 not permitted to hit boys like this"™, but 1 would not

9 have reported it to the police or the Welfare. |IT it

10 had been a very serious allegation or a serious

11 complaint, 1f a boy had been marked in any way,

12 I would -- I would definitely have recorded it and taken
13 it further, but when boys came to me and says, "l was

14 hit by BR18"™, I would have taken i1t for granted that he
15 gave them a clout, or a wallop, or a slap or something
16 of that nature, and 1t was dealt with internally.

17 Q. It looks from the records that BR18 came in 1971, so

18 before your -- just as you are becoming the Director of

19 the Community, and it seems he remained there at least

20 until 1980 according to your recollection and according

21 to the Order®s records possibly 1986. At no stage --

22 did you raise it with the Provincial, that, "Look, BR18

23 is hitting out here and we have got to get this

24 stopped™?

25 A. 1 cannot remember mentioning his name in particular, but
Page 43
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1 would be quite serious, but at the time, the times we

2 were in, "60s and "70s, many teachers -- not so much

3 care workers 1 guess -- but for teachers it would be

4 a common practice almost that they would come along and
5 give a warm ear to someone or slapped them -- give them
6 a punch or whatever.

7 Q. It is not something that was taken to the governing

8 board. You don"t remember -- it is certainly not in

9 the minutes -- you don"t remember ever discussing with
10 them, "There"s a Brother here that"s hitting the boys on
11 occasion™?

12 A. No, It was never brought to the governing board. It was
13 dealt with internally on a day-to-day management.

14 Q. We will pick that up again in relation to a wider

15 systems issue whenever we come back Monday week, all

16 being well. That is HIA73.

17 I will not have to cover the same ground with you,

18 but DL309 was in the home then between 1972 and 1974.

19 IT we look at 62201, please, he says:

20 "The only thing that ever happened to me was that

21 I got a bad beating from BR18. | was waiting for BR2

22 outside the main door of Rubane House. BR18 arrived and

23 for no reason he became abusive towards me. 1 spoke

24 back to him. I wasn"t cheeky or anything. |1 just told

25 him that I was waiting to get dinner money from BR2. He
Page 45
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improvements in the standard of child care that we are frying to
encourage in this and all the other children’s homes in the Province.

persori in charge of .Chalet

second area of concem related
who also acted
drink problem and that he was requently on d toxic state.

1UIIOWINg a 1ire that had been started by two boys and which destroyed
the hayshed and its contents. He was emphatic, howaever, that this man
had never been allowed to go on duty while under the influence of
faféo?of As soon as the problem became apparent arrangements were
made for him to be transferred to another of the De La Salle Order's
committees and he has not been employed at Rubane since the
beginning o 'n my opinion the Brothers dealt with this matter
responsibly and expeditiously in order to avoid any risks to the boys.

| am sure that you would agree that, while there can be room for
improvement in the standards of child care in this Home, as in many
others both statutory and voluntary, the practices complained of did not
represent a serioys threat to either the safety or the welfare of the b°XE
In my opinion there is now no reason for your Board to ... an £2go on
the admission of boys to Rubane. Social workers who have the
responsibility for children whom they consider would benefit from the

type of treatment and regime that is offered by the Home should receive
referrals.

I have noted your request for a copy of the Social Work Advisory
Group’s report on its inspection of the Rubane to be sent to your Board
and | appreciate your reason for asking for it. Nevertheless, an
assurance was given to the managers of all the voluntary homes that our
inspection reports would be treated as confidential. It would not be
proper therefore for me to accede without the agreement of the

Management Committee and | shall ask the Chairman to consider your
request.

Copies of this letter are being sent to Rev. Peter McCann, Chairman of
the Management Committes, and the Directors of Social Services of the
other three Boards.
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Yours Sincerely
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30. As stated above, there were seventy five boys in the Home in 1964,
Thirty had come from Nazareth Lodge, thirty one committed by
Welfare Authorities; six sponsored by Education Committees and two
from Hospitals Special Care. Ten years later, in 1974, there were sixty
three boys in the Home none of whom had come from Nazareth
Lodge. The following list illustrates the breakdown by the various
Boards:

Eastern Health and Social Services Board .................. 41 boys
Southern * oo “ Y 7 boys
Western  © @« « R P 6 boys
Northern “ oo “ RO 5 boys
S.E. Education and Library Board ~ .................. 3 boys
S. “ «“ e 1 boy.

31.The majority of these boys were subjects of Fit Person Orders or
admitted on a voluntary basis through Welfare Committees or Social
Services. Their length of stay in the Home ranged from a few days to
three or four years and the official reasons were many and varied
including family difficulties, parents unable to cope, out of control,
truancy, and anti social behaviour. Some had to be removed from their
family and community, in emergency, as being a danger to themselves
and to others and as a result of the social and political turmoil in
Northern Ireland. A number of them had come from other children’s
Homes as being out of control, not attending school and it was felt by
the Social Services that Kircubbin provided them with better
supervision and a better chance of being at school. It is my view that
at that time the Welfare Authorities valued the closer supervision
provided at Rubane as being vital to the upbringing of these boys who
were ‘out of control’ in other institutional settings. The majority of the
boys who were referred to Kircubbin by the Social Services had
completely different life experiences from the boys who came from
Nazareth Lodge and who were in institutions all their lives. They
brought with them their own particular problems. I am aware now, but
wasn’t then, that many of the ‘Nazareth’ boys alleged to have been
both physically and sexually bullied by the ‘Statutory’ boys. With the
benefit of hindsight T can identify the risks but I genuinely,_wzis o9
alert to those difficulties then. I recall one particular boy, DL 446

_ whom gave me great difficulty in the early 1970s. whom
I now know was removed by welfare from a—

12
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Page 105
1 A. I"m not 100% sure.
2 Q. You are not sure?
3  A. 1 think 1t was BR2 was iIn charge at the time.
4 Q. In *73 through to "77 it would have been BR2.
5 A. Okay. When I first went into the home, I sat In the
6 back of the car and i1t was all coastline, and 1 remember
7 getting a pen and drawing in how to run way from this
8 home, you know. My iIntentions were as soon as | get to
9 there 1 was running away. As | say, it was ten days
10 later. So when we got caught, we were took back.
11 Individually I don®"t know who was first, but my brother
12 would go in first and he would get the caning and you
13 could hear him crying. You could even hear the cane
14 coming down on his fingers and this made you all nervous
15 to go in. You“re only kids and you know what"s going to
16 happen to you. Then I was took in. This man to me, he
17 enjoyed giving us the corporal punishment that he says
18 was meted out to us. Now we were only 7 years of age
19 and this was a grown man with a big stick hitting us as
20 hard as he could to try to teach us a lesson not to run
21 away. It wasn"t a lesson not to run away. It was
22 a lesson of fear, you know. That was my first time
23 being so afraid of that home, being so afraid of a grown
24 man that 1f he could do that, what else could he do, you
25 know? That was the same as most of them 1 would come

www.merrillcorp.com/mls
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DL 525 proceeded to full vows. I requested the
resignation of a member of the lay staff because of his aggressiveness
towards the boys and because of his alcoholism. There was a second
instance, in 1982, when I reported another member of the lay staff to
the Management Committee and he also was asked to resign.

130. While 1 personally felt corporal punishment was rarely
effective, there were occasions when it was administered for serious
breaches of discipline, e.g. violence and abusive language toward
staff, continuous absconding, breaking and entering and stealing. The
punishment was carried out in the manner prescribed, was witnessed
by another member of staff, recorded and the returns sent to the
Department, though there may have been occasion when the official
returns may have been incomplete or inaccurate. I know that I
documented in my diaries occasions when I had to use corporal
punishment and generally the reason for administering same. I have to
accept that there will have been times when punishment was not
carried out strictly in accordance with the regulations and I'm aware
of the incident involvim conviction. What I can say is
that I don’t consider that I was personally responsible for over
aggressive physical punishment. If T witnessed any of my staff acting
inappropriately I would have challenged them about it.

131. There were times when I quite clearly had momentary loss of
self control. Looking back — those were difficult and stressful times. I
note my diary entries for;

o 10" January 1973 — hit|2iSEeMBhcross the face for being giddy

I note my remorse expressed in feelings of low mood. I certainly don’t
consider that I was overly physical or that I either administered or
condoned physical punishment or physicality outside that permitted
by the regulations. I'm glad to note, as Exhibit 14 detailsm
was still ‘asking for me’.

132. For minor offences, sanctions included loss of weekend leave,
loss of pocket money not being allowed to discos swimming pool,
youth club deprivation of T.V. The school, as a separate entity from
the Home, had its own code of discipline and was regulated by the
Department of Education.

53
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THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONAL ABUSE 1922 TO 1995
Re HIA 222 -
Response by De La Salle Order

Date:

Br Pius McCarthy, Provincial Secretary, assisted in the preparation of this statement. He died
on 27" May 2014 before being able to sign same. Br Francis Manning, Provincial, adopts the
contents of this statement on behalf of the De La Salle Order. Certain sections may have
been amended, where applicable, to reflect tense in the third person.

I, Br Francis Manning will say as follows;

1. HIA 222 born_was admitted to Rubane House on the 3"

October 1974 and was discharged to care of his parents 12 weeks later on 24"
December 1974 — see Exhibit 1.

2. In respect of paragraph 3: was in charge at the time. Neither HIA 222
nor his Brother were locked in a room. There were no locks on doors except for staff
rooms and food cupboards. The boys had to be held in the parlour,

The Ledger Book entry {copy attached as Exhibit 2) records;
3 Oct 1974 - Admitted from Court - non attendance at school - wo very stubborn

bovs - trougi by R eoive orecococ) Y- )
Mother. Boys said they would refuse to stay | had to be taken away from car
Jforcibly'

Three days later the Ledger records;
" Oct 1974 Put on clothes - mother_arrives at 11.00 with _& J-
W Wild scene in hall ar 12, 45_clung to mother - screamed, kicked and
cried - ikewise,_said they would not stay - had 10 restrain them until mother
lefi. A few clouts to- -):?em’es down - went to school in afiernoon.’

Diar records;
9th October 1974 -—rrives with _ and | N

Boys would not let their mother go. Clung to her, screamed, cried and abuse her -

Jorced to pull -oii iii ind hold the two of them in the parlour until the car went.
I ¢ victens down. Wvery stubborn - ook a lot out of me.”

The Social Workers and the boys’ mother would have been aware that the boys
were being restrained to enable the Social Workers and mother to leave.

3. In respect of paragraph 4: HIA 222°s recollection is accuraie.

4. In respect of paragraph 5: There was Benediction on Friday evenings. If HIA 222
could name or describe the two Brothers it may be able to comment further,

3. In respect of paragraph 6: Smoking in the bedrooms was forbidden due to the fire
risk. It was an offence subject to corporal punishment. The Order notes the
reference to the strap. If the strap was used to strike the face that was outside the



Day 76 HIA Inquiry 9 December 2014

1 Q. -- you were the -- In a sense you were the institutional
2 client of the De La Salle Brothers or one of them -- you
3 would have expected to have been told about these

4 matters.

5 A. |1 certainly would, yes.

6 Q. [If 1 may turn the question round, would conduct of that
7 sort have been dealt with within the state sector in the
8 same way or would the police have been informed, for

9 example, or the Department informed?

10 A. In relation to our homes?

11 Q. Yes. If somebody had behaved -- a member of staff had
12 behaved in the way that®"s alleged here.
13 . Yes. That would definitely have been investigated.

14 . And would the iInvestigation --

16

A
Q

15 A. Yes.
Q. -- have potentially involved the police?
A

17 . Yes, i1t would have, because it was physical assault from
18 what you -- what I know about BR77.

19 Q. And we know in his case that it was reported to the

20 police. The police iInvestigated it, but the other
21 matters, if they had happened, you would have expected
22 them to be investigated, would you?

23 A. Yes, |1 would.
24 Q. Yes, but none of this was brought to the attention of

25 your authority until the BR77 matter?

Page 142
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1 again referred to societal norms, you know, and

2 I suppose for De La Salle the other complication was

3 they had a school in the grounds and the home was

4 operated more -- In my view anyway was operated more

5 like a boarding school, and they had not implemented the

6 guidance in relation to a boarding school type -- a care

7 home with education. They were providing both education

8 and care and it looked as though the education aspects

9 had taken over in terms of how they ran the home, both

10 in terms of clothing and everything else and rules and

11 regulations, and, you know, I was concerned about those

12 aspects. Again corporal punishment was still retained

13 in the schools as well. So I think those are the

14 reasons that the Department, although they sympathised

15 with us, they felt i1t probably wouldn®t be accepted.

16 Q. In relation to a Welfare Authority home the notion of

17 a kind of a cuff around the head as opposed to something

18 that"s formal, three of the best, would that have raised

19 issues?

20 A. No. We had -- we didn"t have to implement this

21 guidance. It was up to the Board to decide, you know,

22 and we -- certainly 1t was not our practice -- as to

23 what you do In practice, it was not our practice iIn

24 statutory homes for any form of physical chastisement.

25 Q. Can 1 just go back to your memo when you say, you know,
Page 145
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STATEMENT CONTINUATION PAGE

Form 38/36 [a]

Ll P

STATEMENT OF: ! CONTINUATIOIN PAGE NO: 2

punishment and I reported the matter to the Management
Coﬁmitfee.

Q Was the matter reported to either the Department of
Health & Social Services, or the Western Health & Social
Serﬁices Board.

A Not to my knowledge.

Q In April 1979, DL 45 alleges he received a
fractured wrist as a result of a kick by BR 77

dﬁring_a football match. Were you made aware of this

incident.

A Yes. :

Q Bl -11cces the kick was malicious, was this
allegation made known to you at the time.

A Now.

Q Was the matter reported to either the Department or

his local Health & Social Services Board.
A Not to my knowledge.
Did you keep a record book in the Home as requifed
on Schedule 2 of the Children & Young Persons Vbluntary
Homes Regulations (Northern Ireland) 1975.

A The only book I kept was a daily diary of the comings
and goings of boys.

Q Is. this diary still at the school.

A Yes.

Q A number of allegations have been put to you, do you

wish to make a written statement about them.
A Not at this time, I have come forward to help you in

your enquiries.

Q Can you give me a brief outline of your running of the
Home.
A Responsibility for the care of the boys and of the

staff,.maintenance of property.

Q Since you haven't made me aware that you have any
medical-quélifications do you feel you have sufficient
authority to medically examine boys.

A This medical examination was done purely as a
precautionary measure, the reason for this measure was
to ensure that no infiectious disease was brought into the
Home. During all my years working with boys this precautio:

has been takenj but unfortunately at Kir in we did not

SIGNATURE OF STATEMENT MAKER :
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14 VERY REV McCANN
BY MR COMERTON

which was mentioned earlier in the hearing, that was ever brought to

my attention about ill-treatment was one in November of 1979, when there
was an allegation brought to my notice about ill-trestment of a boy by
a teacher in the school.

] Is that the teacher whose name has already been mentioned'in one
of the incidents?

A Yes.

Q How did it come to you?

A It came ¢ me from Father John O!'Connor, who with me was a

member of the Management Committee, and who is the Director of the
Catholic Family Welfare Office, who at the time had its social worker
vigiting the home on a regular basis, and this social worker reported
to him that in her visit to the home she had heard that a boy had been
—— the words would be —- "beaten up" by a teacher outside of school
hours in the school sports ground. The following morning I went down
tothe home and spoke to the officer in charge and asked him, was

this true. What I asked him was, was it true that a boy was struck
by the teacher with his fist and that the boy had been taken to
Newtownards Hospital and regquired stitching.

/ T was told that...
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STATEMENT OF: ____|
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= STATEMENT OF  WITNESS

STATEMENT OF: DL 52
AGE OF wiTNess [if over 21 enter “over 217] _—

OCCUPATION OF WITNESS: SCHOOLBOY

aooress: C/o DE LA SALLE BOYS' HOME, KIRCUBBIN, CO DOWN

TO BE COMPLETED I declare that this statement consisting of 2  pages, each signed by me is true to the
WHEN THE “best of my knowledge and belief and I make it knowing that, if it is tendered in evidence
STATEMENT HAS . at a preliminary enquiry or at the trial of any person, I shall be liable to prosecution if
BEEN WRITTEN I have wilfully stated in it anything which I know to be false or do not believe to be true.
D/Constable Norman McLaughlin (Sgd) -EE_
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statement was recorded or received.

I have been in De La Salle Boys' Home, Kircubbin, for about the last four
years. I was sent here by the Court as a result of my appearing on Ia charge
of mitching school and one charge of burglary. I was very happy at

De La Salle and nothing happened to me up until about one month ago when I

was assaulted in the sports hall by BR 77 We were playing

basket-ball and I had said to one.of my mates in a joke, if you drop the
ball I will hit you. My mate is called did drop the ball
and I went over to him and hit him, a i‘rmon the back of the head.
was in charge of us for-a.nd after I gave
the friendly tap on the head came over to me and punched
me on the jaw. I tried to cover myself up and he kept on punching'me with
both fists until I fell and hit my head on the wall. When I was on the
ground he kept on hitting me and cut my upper lip. He also kicked me once
when I was on the ground. After he saw that I was bleeding from the lip
he tried to make up to me by saying it was an accident. He attended to the
cut on my lip himself and I did not have any medical attention. Most of

the other boys in the class were present in the sports hall and seen

BR 77 assault me. Immediately after the PE class I went to
BERER o told him what BR 77 did to me.

told me that he would look into it. I also told about

SIGNATURE of WITNESS: ... DL 52

Form 38/36
(Plain)

., R
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ST-ATE.MENT OF WIT_NE"SS

STATEMENT UF'__/_I- DL 60

AGE OF WITNESS [if over : 21 emer over 21”] I3'03-

OCCUPATION OF WITNESS: : SQﬂOQLBOY B,
TO BE COMI;LETED 1 declare_that this. statement con515t1ng of 1. page.{ soack: mgned ‘by..me is true to the
WHEN THE - - best of my. knowledge and belief and 1 make it knowmg ‘that, if it is. tendered in evidence
STATEMENT HAS ‘at a preliminary enquiry or at the trialof ‘any: person, 1 shall. be liable to prosecution if
BEEN WRITTEN I have wilfully:stated-in ‘it- anythmg which 1 know to be false or do not belleve to be true
Dated this 1?1;_1'1 .~ dayof . November - 19 80 ..
(D), G A-Wilson it g (ssn)m

SIGNA TURE of ‘MEMBER -~ by whom e SIGNA TURE of W!TNESS
srarement was recorded or recewed : ; _ ;

I have already made a. statement about m:,r stay in De La Salle Boys' Home.
- Not too long before the police came. to the Home and 1nterv1ewed the- bo:,rs,

I was playlng 1n a basket-ball match durlng school hours. Durmg the .

match DL 52 h:Lt me a tap on. the head. BR 77

was refereelng the match then came over and asked DL 52 why he had hit

me. . [BINEHY said he was only messmg a.nd BR 77 turned round" o

and hit him on. the mouth with his. fists ‘Blood started to come out. He
kept on hlttlng h1m round the head and all.- About three weeks 1ater he

told the whole: class he was’ sorry for what he had done.-;._.

SIGNATURE -Iof‘-_ WITNESS: :(E?P.?., DL 60
Form 38/36 | L

(Plain): ' : i l SLI.
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1 very helpful in planning for provisions. Owing to
2 severe blizzards, the week-end was cancelled.

3 On 27th March™ --

4 This 1s a week later.

5 A. Uh-huh.

6 Q. -- and myself agreed we should discuss the
7 accusations against BR77 with BR1 in more detail.

8 I mentioned the incident in which was involved

9 and both myself and went on to mention the
10 other incidents reported to us. However, BR1

11 interrupted and said that he knew of the incident of the
12 split lip, that it had happened a long time ago and that
13 he had dealt with it at the time. He said no other

14 incident had been reported to him since then. We

15 repeated what the boys had said and said we were

16 concerned about such reports. BR1 agreed, but said that
17 as far as he knew there had been no further incidents

18 since he had dealt with the situation.™

19 A. Uh-huh.

20 Q. "The week-end was to be rearranged, if possible, for
21 18th to 20th April 1980."

22 A. Uh-huh.

23 Q. "1 was on leave Easter week and on my return on 14th

24 April 1 again visited Kircubbin to bring [Jjjjjjij down to

25 see JDIEREN -

Page 56
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REPORTS MADE TO SOCIAL WORKER - INCIDENTS IN KIRCUBBIN

While in Rubane Boys Home (discharged

mentioned that a and a member of staff had had a

fight following hitting one of the boys for misbe-
DL 1 said that

having. 67 was not allowed to work
with the boys any more. r, when I questioned him about the
incident and found thatWid not actually know the brother,
the boy or the member of staff, alleged to be involved and had not
been a witness to any incident. He had no complaints about his
own treatment and had not witnessed any incidents of the sort which
had been described to him. He also asked me not to let staff know
that he had mentioned it to me.

I discussed the matter with another social worker from the District

DL 516 who confirmed that one of the boys had been struck
by one of the brothers but that she had made enquiries and mentioned
the issue to BR 1 The latter informed her that he was
aware of the situation and that the difficulty had been resolved.
Myself and said social worker continued to discuss general matters
of common concern, vis a vis, children in the home, e.g. clothing,
pocket money, institutionalization, etc. No further incidents of
assault or excess punishment were reported directly to me.

On the 7th February 1980 a Leave started after preliminary
discussions with and support of The aim being to
try to alleviate some of the problems faced by boys returning to com-
munity, most of whom had had a prolonged period of institutionalised
care.

was informed of discussions and issues raised by the
boys, vis a vis, their present care and discussed said dssues with my-
self and Iy

It had
been agreed that a residential week—end for the boys should be set up
- undertaken by the social workers running the group sessions and with
a representative of Rubane to assist.

On 6th March in the group discussion it was brought up with the boys

that a member of staff from the home would be assisting in organising
the week—end. During this session am name was

mentioned and some of the boys said they did not like him and did not
want him to be part of the group. They nominated a

in preference. We explained that selection of staff was a matter for
Rubane but said we would mention their preference to BR 1

On March 1380 1 was visiting Rubane with _ father

of and

children placed in Rubane. During the
interview [D]IcR mentioned that mas now acting as
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home as his only remaining relative is seriously i e said he
disliked and said he had taken Minto the
laundry and hit him - 'just for smoking in the wrong place’'.
confirmed this an i had hit him a few digs'and that
"he" hated him. I asked%if he had been bruised at all
and he said "Oh it was 0.K.', 'He also asked me not to mention it

to s he said it would only make things worse'.

On the way home aid he was of the opinion that [BJEECK]
had exaggerated the severity of the punishment (i.e. if he didn't
have a bruise).

On the 13th March I was again in Kircubbin with DL 522 In
discussing the week-end the boys again mentioned BR 77

- more boys were present at this sessig Almost all
were afraid that they would not go if were selec—
ted as Rubane's representative. Reasons given were (1) that he

was generally vietous and aggressive (2) that he had split a boys
Lips once (the boy was present) (3) that on eamping week-ends he
hit boys with a mountaineering rope and (4) that if he didn't like
what he saw boys doing there he'd "get them" when he returned from
the week-end. In relation to No id that brother
CISWAAN had been repremanded bmeﬂ made apolo-
gise to the boy for the incident and to all the boys for his gener-
al behaviour. He apparently said to them that he knew he was
getting a bad reputation and that he was sorry and it wouldn't
happen again. They said he had improved for a while but that late-
1lv he was up to his old tricks often. Feeling was so strong that
DIV ot over to see She explained
BR 77 B unpopular and rough reputation to him and asked
that another member of staff be selected for the week-end. Brother

212l 725 not able to give a definite answer to this, The
matter was left in abeyance until the following week.

On the 20th March 1980 1 av
mention of

and said that | I——as rather
reticent abou

going on the trip but that we could speak to him about
it. In fact NN < agrec to zo bot ML
being more expert in planning for trips, was called in to assist in
preparing what foods/amounts, etc., should be brought/purchased.
At first the latter was rather defenmsive - he seemed to know the boys
had objected to him coming on the week-end. However, after a couple
of minutes he relaxed and was very helpful in planning for provisions.

Owing to severe blizzards the week-end was cancelled.

On the 27th March 1980JMD]NGYVYEER i myself agreed o
cuss the accusations against BR 77 ith

in more detail.
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I mentioned the incident in which DL 33 was involved and both my-
self and BINGY] went _on to mention the other incidents reported
to us. However ,| BR 1 interrupted and said that he knew
of the incident (split lip) that it had happened a long time ago and
he had dealt with it at the time. He said no other incident had
been reported to him since then. We repeated what the boys had

1 said that we were concerned about such reports. Brother

agreed but said that as far as he knew there had been no

further incidents since he had dealt with the situation.

The week-end was to be rearranged, if possible, for the 18th — 20th
April 1980.

I was on leave Easter week and on rn = 1l4th April —
again visited Kircubbin, to bringw;]o\m and to see

ey arrived [SINPZIVEN I - - o o
DL 51 nd myseli.

The boy asked who was in charge (Brother
BR 2 ad been there for a while) and [JDINPZIOM :2id it was
BR 77 _ BIECY W vac not pleased ant DL 240 said
that BR 77 'tries to keep" the boys "in their box" a bit
too much and that the boys didn't like him for it. She said he was

however, good to them in other ways. [[DIBMEEN 1aughed and said "What
are you talking about - good to us!"

DL 240 mentioned that [IBJERCKH; .1 broken nine eggs just before

Easter (some of the boys had sta hrowing them at each other),

DL 240 said she had hit with a wooden spoon when she
discovered what he'd done. She also mentio ad taken
BEEEEM out for the day during the holidays %his generally

popular with the boys and not considered a disciplinary).

DL 51 went out to look for DL 33 whom I then saw on his own. We

discussed several issues concerning his family and future and then I
said I had heard he'd been in trouble over breaking eggs. DL 33
laughed, discussed the correction and said that DL 240 nadn' t
even taken the money off him for the eggs although she was supposed to.
I asked him_how he got on o the holidays and in discussion he men-
tioned thatﬁhad strapped him again before the Easter
holidays. He said he was terrified of him. I asked why he told me
he had been hit the first time when really he had been strapped. He
shrugged and said he had been strapped both times — in the laundry.

The first time it was for bringing a cigarette iptg the chalet -
D] 2id he had "nicked it"and BR 77 said he had been
smoking. The second time [BJISKM s2id he had been horseplaying with
another boy whom he "tapped" on the with a pot. The other boy
had started to cry andw had taken him into the
laundry and strapped him. He didn't know how many times he had been

strapped. T asked about marks and [ID]JEEXM:2id he had been strapped
most often on the back and as he was wearing a jacket the marks faded
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in a very short time but that he had had a strap mark on his leg
for about 3 days.

DL 33 said he had mentioned the first incident t BR 3

head of the school and he had said that BR ‘ B-hould not
strap him and not in the laundry. m:ad asked him to
let higdamow £ St happened again and sald that they would report
him to However,

DL RN had told no one. He
said he was afraid that it would mean BR 77 would start
picking on him and he was afraid of getting his nose broken or some-

1 asked

thing if he went mad. He mentioned

got_his lip split and said that he was 1in the chalet too.
ifm "welfare" knew about his lii being split andBINEE]

aid _that all the boys had asked to_t in case brother
BR 77 FE T thing to them but refused as he was
scared. DINREIN cked me if he could be moved to the main house

until BR 17 came back as he said he shook everytime

BR 77 passed. I said goudd have to tell brother
I3l about the strapping and [BIBESRN acreed, However,
‘E_was not available and BR 6 was aiiiag as
I

told him that INNNEENEGNGCRYIANNNN -1 strapped

and that I had toldo[ a previous incident and was

concerned that there had been a repeat of the behaviour. Even so,
agreed that it was a serious matter but said that

he could not move the boys. i a had been

established for the chalet and that would not have

sole charge of the boys except on certain days. He also agreed to

reprimand BR 77 but preferred to make it an anonymous re-

port than to let him know who complained.

DL 517
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Appendix 1

EASTERN HEALTH AND SOCIAL SERVICES BOARD
NORTH AND WEST BELFAST DISTRICT s

MEMORANDUM

DL 524 To Mr., E. 8, Gilliland,

DISETict §6¢1aT Horvices Officer Director of Social Services
Ref. WRS/AL. Ref.

From

18th April 1980
Re: Incidents at La Salle, Kircubbin

Please find attached a report which bas been submitted within the last few
days by AN [ who is closely involved with a

number of the boys in Kircubbin,

T would recommend that this report is forwarded immediately to the police
and I would also raise the point as to whether a copy should be sent to the
D.H.S5.S, and indeed the Management Committee of the Home.

DL 524

District Social Services Officer

Enc

AP 1B3
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19
VERY RBEV McCANN
BY MR COMBRTON

Q To take you away from that to, as it were, the next suggestion -~ we know
there are convictions in relation to one Brother in relation to physical
misbehaviour, that is the Brother you had occasion to go down,to talk to

the officer-in-charge about; when did you learn that there were other
allegations apart from that one?

A About him?

Q  Yes?

A Only when I saw the statements. One of those statements refers to vwhat
happened on the football field, and it refers to a fracture of an arm when

the boy concerned was acting as goalkeeper, I see that every week on
television, goalkeepers who maybe are accidentally struck by a player; I
thought then that that allegation was putting it a bit far, I remember reading
that allegation -~ that statement, rather, and it mentioned that whatever
plaster was put on the limdb was removed in two weeks, and I thought it wasn't
maybe all that serious — I would deplore that kind of thing happening anywhere
but apparently it did happen during a football match.

G But I was taking you in a general way, when you learned the general
allegations, were any steps taken in relation to that particular Brother?

A Well, this Brother was a teacher in the school, a very gifted teacher,

a man with great ability in organisation of physical activities,

all that sort of thing, but apparently he was a
very short-tempered person and I think it might be said about him that after

a full day teaching in the school he was doing these external, exira-curricular
activities, and I thought that he wasn't the ideal person to be in the field

of child care, especially dealing with children who might be difficult, who
might have behavioural problems.

Q@ I was more concerned to take you, Father - was he suspended, about your
steps o suspend him and the timing of that?

A I beg your pardon. Actually, whenever Sergent Wilson drew my attention
to statements that he had taken alleging that there had been physical ill-
treatment I went down to the home and, in the presence of the then officer-
in-charge I asked to see Brother - this teacher, and when he came in I told
him about these allegations that had been made against him and the intention
of the police to take action against him and that I remember, out of delicacy,
not using the word "suspension", and I said to him "I regret having to ask
you to absent yourself from the school and not to be in any communication
with the school in any way" - I didn't even like using the word "suspension"
but that is actually what the words meant, and he was upset, and arrangements
were made for him to be transferred even though it was before the completion
of his school year.

Q That is what I want to bring out; was it within a day of your hearing of
the allegations that you stopped him dealing with the boys in the home and
school?

A Vithout delay. I think I was speaking to Sergeant Wilson in the morning
and I went down that afternocon.

Q@ And then is it right that because he was employed by the Department of
Eduecation, the issue of resignation was a slower process?

A Yes, the Department of Education naturally encugh don't take it kindly
when a teacher doesn't finish his school year, and I think that arrangements
were made for him to teach in another school so that he might at least be
ocoupied. I don't know what way -that worked out in detail, but I think
that is what happened, but he certainly, that very day - I think within the
hour - left the school.
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zet up for meals. and showed signs of depreasion. de also became aggressive at
+imes, and on ome occasion put his foot through a door and threatened his Mother

~hen she tried to restrain him from damaging an electrical appliance belonging to

a neighbour,

A new Adolescent Unit was in the procese of opening at Coneywarren House, and it
.ga folt that BMA® migcht be suited to this type of resicdential Care., since on
reflection Coneywarren seemed to be the only place where he had conformed and

heen relatively ccntent.

DWW .25 told that as scon as possible he would be returning to Coneywarren House.
tut that until such times as o nlace became vacant he would have to be removed to

“e la 3alle Doys' llome at Kircubbin, Co Devm, and I took him there on 29 January

1981.

B]WPEW cgttled quickly and attended school willingly.

Cn 17 Tebruary . ead of Home, telephoned me to say DL 212581

threatened a member of 3taff with a poker, and it vwas felt that he could no longer

he controlled or contained at this establishment.

Tollowing a fuller enguiry it -as felt that this confrontation could have been
sparked off by a clash of personalities and that had acted impulsively as

a result of oprovocation.

leyertheless, feeling in the Home was running high. and it was thought test that

D]MPAWY . +ransferred to Coneywarren expedicusly, but not before discussing the

situation with the Staff there. Yaving been given the option. 3taf? at Coneywarren

“ouse were satisfied they could cope with D]V, and he -as admitted to their

3. 91

cape on 27 February 1987,
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21pt Docvember, 1991,

ﬁcﬁu & B8 BQ&X’@; .
Bewry and Mourne Disteiet,
Honaghan Tow,

HEWRY,

'39& bown.

e [l o
- Following our delephone conversation on Fridasy, 18th lnst., I
anelose ooples of siatements and peports of an lacident which ocourred

in chalet | iovoivive [EBINRNEHN «nd DL 81 2

member of s the Residential Bhaff,

If there iz any fevbber information whieh you would like to
have, plesse do not hesitate %o contact me.

With every spol wish for Christmas end the new Year,

Tours sincerely,

BR 2

Brnog.



" RUB-68242

J DL 520

e o ]

e TN

Mmﬂe—‘% ﬂ.{v.:.—._

_ /?_é:"i

//,(UM//

?/,Wé’_é“ L

W SR - pe IR P D V) & = S
Ao gﬂw /f & la.. }W%LMJ“_/Z&%@W L /__,42&:. - P ol
Amﬁ.ﬂ.éau.u Lars, . TR _‘2/5\-' _héféﬂéa—y A z _—& /4@“ .

Ll ﬁ(a@é . S Y /Cq, MJ*?@% B

é;;sé—;w;fgwf ol o Aomriie..
_,,.,hﬁ/{f—' _(fM

. ﬁ%ﬁ/éf—m wilrs éZ /m/zg,m.” /{W %mz@gm{

,mu_/_r@& - e

PRI

e .ﬁﬂ-ﬂm.m_ RN

N R

) e | et
_ ?W v ale /,.4 m;“;;@;___w_-'_;,__,;;

. ﬁ%&.é ,46&4&_,%_“&. /4«7;’3,6%4_2@:M7M

eel A:zéféinaﬂm ﬁ@f& i /a-/é%q,&gﬂﬁ f

3 - 9’("-&-:;/5’_.;,1/5“&‘:;—_,«4_.44, [




1.

RUB-1484

Historical Institutional Abuse Inquiry

Statement of DL 40

M, DL 40 was in the De La Salle Boys Home, Rubane between 19" September
1977 and 26" May 1981

I make this statement with the full knowledge that it will be provided to the Inquiry into
Historical Institutional Abuse. | am happy to answer any queries the Inquiry team may have. |
am also happy to appear before the Inquiry.

Throughout the majority of my time in Rubane,was the-l was in

Rubane in April 1980 when IIEREMM was removed and | was subsequently interviewed by
the RUC. The police asked me about IEREMM but | had no issues with [HERET at all.
There were whisperings that he would watch the boys in the showers on a Thursday night
but there was certainly no talk or rumours about anything beyond that. | am aware that Br
is alleged to have conducted medical examinations on the boys but it certainly did
not happen to me.

| was abused in Rubane. | was abused by Brendan Smyth. He had visited me in Nazareth
Lodge and he visited me approximately 3-4 times in Rubane before | went toIIERENN-nd
told him that Brendan Smyth was interfering with me. I'd say that was about a %4 of my way
through Rubane — some point during 1978. told me that he would deal with it
and | was thankful to him because | never met Smyth again.fl had no concerns with

discussing this issue with IR

| didn’t tell the police in 1980 about Brendan Smyth. They didn’t ask about it. They were

asking aboutand SIS After | saw Brendan Smyth on the TV in 1994 |

phoned to the RUC and they interviewed me in‘nd took a signed statement. | also
spoke to Chris Moore and appeared in his programme about Smyth. [ told both the RUC and
chris Moore that IIERENE had stopped Brendan Smyth interfering with me.

| believe that Smyth also abused DL 41 and DL 59 in Rubane. Those

were the other boys that | saw Smyth calling to see.

My Houseparents in Rubane were [JEIEEEN (followed by IRIEEH and IIREEERD and Br
was a good person and [IIEMETM w=s okay, although he had
a temper. | never ‘hit it off” with , there was simply a personality clash. We simply
didn’t click and | simply avoided him when | could. He was big into his music groups and |
wasn't part of that scene,
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. DE L4 SALLE, RURENE, KIRCUBBIR

on the bth February, 1982, |JENEE -« ECECIEEE. TN -

assistant housepsrent in Chalet .at De Ia Salle Home came to see me and to make
certain complaints about the running of this home.

Both members of staff steted their complaints were particularly in relation to
Cha]et.in which they both have been employed since September 1981. They both cliaimer
thot they felt the Chalel was run for the benefit of ithe staff rather than the kids,
£.g. i children were not in the dining room by 8.15 a.m. for breskfast, they did not
receive sane. They claimed the Hesd of the chzlet was the verson who determined the
poiiey and that sonme of the policies within this chalet w+= unacceptable to them, e.g.
if a boy spoke to the Head of the chalet when he was off duty the boy was fined 20p.
If any boy made noise when the Head of the chalet was off duty they were fined Z0m.
The Head of the chalet and his wifé, who 35 deputy in this Grdup are resident, and

( : their resident accommodation apparently has certain communal facilities iej the kitche
the policy is that only one boy with a member of staff is allowed in the kitchen. It
appaars Lo be 8180 +het the Hesd of the chalet allows the older hoys to control the
vounger ones, znd as part of their control they are encouraged-to fine the younger hoy
for ary mi S0t ANGUrs, AThe two menbers of staff slso complaired that the Head of the
chalet s=howad Tavouritism to some of the hays over birthdeys, Also each day before
Fetiring 1o bted every boy had te wash his Teet in a hasin of water which was placed on
the Tloor. Ti zppears that the same basin and Lhe mane water is used for all 12 boys
in the chaletl.

DL 81 B DL 514 gave these illustrations and stated that they tended to
ignore 2 number of them bhecauee theycﬁﬁ not zgree with this policy. They coﬁplained
bitterly that good child care prachices were not sllowed in this chalet.

( X . They déecided a week before Christmas to discuss theéir problems with_

by the Brothers that they considered these matters as trivial which could be resolved
s staff meeting and that they would arrange for this staff meeting to take place befor

the Christmas holidays.

" The meeting was arrenged between BR 2 .
DL81 | DL514 PErEn DL 81
and DL 514 pvresented what they felt were good child care principles and practice

and asked for these to be implemented within their chalet. They were informed that th

Brothers would consider their request and report back to them after the Christmas

holidays. In reporting back the Brothers inférmed S1pIDL 51455 they

subpofted the policies as 12id down by the Officers in Charge of the chalet, They

further ¢laimed that Hinformed them on an individual basis‘ that if
they did not like the policies theéy could leave, and in the case of DL 514 she

claimed tha(t, said his greatest problem was fhat he employed too

many educated pe’éple. (DL 514 §EEE _énd DL 81
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E(.fem Health and Social Services Board % y
m@‘-&

SFImt. 65 University Strest Belfast BT7 1HN
COHFILRHTL: J Telaphone 44811
Telegrams EHSSB, Balfast

Director of Social Services

R— =y E. S Gillitand g.sc. (gcony
Department of Health and Social Services,

Dundonald House, ourref: RJB/KL
Upper Newtownards Road, :
BELFAST, your i

BT4 3S8F.

22nd rebruary, 1982,

veer [

DE LA SALLE BOYS' HOME

Furtber to Mr. Bunting's telephone conversation with you and the discussion
between Mr. Walker, Mr. O'Brien and Mr. Morris, please find enclosed a copy of a
report, written by Mr. Morris, outlining the allegations made to him by two members
of staff from this home.

District staff have been adviscd not to ugg thic hama us ese allegations
have buen dealt with and Lir. Bunting has informed BR 2 that we have

taken this decision.

Following Mr. Bunting's recent discussion with Mr. Walker, who has
investigated these allegations, I would be grateful to have, in writing, the vieus
of tbe Department as to whether this home sbould continue to be used for residential
accommodation for boys. .

If the recommendation is positive I would be grateful to kmow what changes
have been made in cbild cere practice and bow these are being monitored.

I am assuming that the other Boards have been informed about these
allegationq,by the Departmeant.

It would be helpful for our Board, as one of the msin users of this home,
to have a copy of the Department's report on the ianspection of tbe home which was

carried out saome months ago and any recommendations which were made to improve the
standard of care.

It would nlso be helpful to know whether all the recormendations made by
the Department have been implemented or whether therg are still outstanding issues
which are a cause for concern.

I feel that it is essential that tlis information is suared with usg aud
I take the view that the welfare of the boys in the home overrides the issve of
confidentiality which the Management Conmittce might raise.

Yours sincerely,

Director of Sosiel—Servives—

ﬁqp; AP MIT?




RUB-5762

Mr E S Gilliland BSc (Econ) DUNDONALD HOUSE
Director of Social Services UPPER
Eastern Health and Social Services Board NEWTOWNARDS
65 University Street ROAD
BELFAST BELFAST
BT7 1HN BT4 3SF
6 April 1982
Dear Mr Gillitand

DE LA SALLE BOYS' HOME RUBANE HOUSE, KIRCUBBIN

Further to my letter of 8 March | have now received a report from Mr
Walker on his investigation of the allegations made to Mr Morris about
poor standards of practice at the De La Salle Boys’ Home, Rubane.

In addition to seeing Mr Morris, Mr Walker and Mr O’Brien spent two
days in the Home interviewing BR 2 and all of the other
staff members concemed including the two people who spoke to Mr
Morris. Most of the allegations concemed poor standards of child care in
one of the three chalet units at the Home.

Mr Walker's opinion is that most of these alleged malpractices may have
taken place in this unit at one time or another but, with the exception of
the foot-washing ritual, they have not been commonplace or pervasive.
Moreover they have never formed part of the child care policy of the unit
but have arisen from the difficulty in the past of recruiting staff with the
levels of qualification and experience that we would all like to see in the
residential child care field.

We have advised the Manager that the practices which had been
brought to our attention are unacceptable and he immediately agreed to
tell the staff concerned that any remaining in use should be discontinued
forthwith. | am satisfied that these practices have now ceased. Mr
Walker, however, will continue to make regular visits to Rubane both to

advise and support IRV - .d to monitor the
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improvements in the standard of child care that we are frying to
encourage in this and all the other children’s homes in the Province.

The second area of concem related to the persori in charge of .Chalet
who also acted as

Hi .

d Tife that had been started by two boys and which destroyed
the hayshed and its contents. He was emphatic, however, that this man

had never been allowed to go on duty while under the influence of
afcohol. /

! ol. As soon as the problem became apparent arrangements were
made for him to be transferred to another of the De La Salle Order's
committees and he has not been employed at Rubane since the
beginning of J I 'n my opinion the Brothers dealt with this matter
responsibly and expeditiously in order to avoid any risks to the boys.

| am sure that you would agree that, while there can be room for
improvement in the standards of child care in this Home, as in many
others both statutory and voluntary, the practices complained of did not
represent a serioys threat to either the safety or the welfare of the b°XE
In my opinion there is now no reason for your Board to ... an £2go on
the admission of boys to Rubane. Social workers who have the
responsibility for children whom they consider would benefit from the

type of treatment and regime that is offered by the Home should receive
referrals.

I have noted your request for a copy of the Social Work Advisory
Group’s report on its inspection of the Rubane to be sent to your Board
and | appreciate your reason for asking for it. Nevertheless, an
assurance was given to the managers of all the voluntary homes that our
inspection reports would be treated as confidential. It would not be
proper therefore for me to accede without the agreement of the
Management Committee and | shall ask the Chairman to consider your
request.

Copies of this letter are being sent to Rev. Peter McCann, Chairman of
the Management Committes, and the Directors of Social Services of the
other three Boards.
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el 1760 Medbing of the Managomenl Comnittee of Do La"';iilé:hnyié-f
Klrcubbin, ‘book ‘pla.ce cﬂ, mtbane House on. Monday, 3[:1'1 I"Iarch, 1982. AR

 Reve Tr Mccam, cmirman, R
.= Reve Ty 0'Comnor, -
L Reve I're Donnelly, -

e  MeCann \tha:t tho Comm.ltt@e should first cons;Lde:t:' the future pOSl't:L()n of"
88 a Member of gtaff in the Home,  |ERVIEE:-ve sone
.chronoclogical -data of incidents stretchlng back over a period of time,-in which -
M' nvolved wﬁh chlldran 1n the Chcilet Un1+ “to wh.lch he J.S attached'

nt behav:Lour hdd shovm a la,ck of judgeme‘nt ‘and a.lso "betrayal 03‘.‘5
0 In making. complalnts about the Home: - to the Fastern

to dea.l w:L th complaints. g

‘Ihese complalnts ma,d.e by him- to the Boa.rd_
'ba,n on admiss:.on of chlldren to %he Home. .

By s’uch actmns the

. o ol the Comnibbee that “DL81 would be given
resim, but failing this, he would have to be formally di smissed,
a&reed ho l';hlS procpdure, a.nd a le {:tor of. dmmissa.l ya.s formdllv

DL 81 w1.1:h tha Conmrbtee's declsmn, hest
: to* resign, so: Tr. McCam bhad to tell: him' that he was dismigssed as from
yo I ould bc gettlng a formal leti‘er to thls effect, as, from tha’c :

S As rega.rds DL 514 the (‘ommlt{:ee declded tha"b in the 11ght of her
o connections with DL 81 incidents in the Chale®, and also -

cons:.dering the - report which %h&d submitted on her 6 months . . .
robatlonery period, it would be’ appropriate tend her period of probation .. .
for a further 2 months. . MeCann 111fgmqumigg_ﬁecislons, of
_the  Committee, : o ' S - -

—_w—vahe uminutes of*the previcus Meeting were now ‘dealt w1th. The number

“of children in the Home was considered reasonable, There had been 5 dlschar.ges

- since. the. 1a§3t meeting and 6 admissions,. .5 of’ which had coge o

arehs 'l‘he Home was indeed sinking f‘urther into debt, but BR 2 said :
Jthat if our application for the increased’ per capita maintenance a.llowance wasg
'J.mplemented, our. f:manclal -pomtron would not ‘be too worrying,. L S
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DUNDONALD HOUSE

uPPER NEWTRIREEES ro

BELFAST
BT4 3SF
Mr E 8§ Gilliland BSc(Econ) et
Director of Social Services
Bastern Health and Social Services Board
65 University Street
BELFAST
BT 1HN 6 April 1982

Dear M¥Mr (Gilliland

DE LA SALLE BOYS' HOME, RUBANE HOUSE, KIRCUBBIN

Further to my letter of 8 March T have now received a report from Mr Walker on
his investigation of the allegations made to Mr Morris about poor standards of
practice at the De La Salle Boys' Home, Rubane,

In addition to seeing Mr Morris, Mr Walker and Mr O'Brien spent {two days in the

Home interviewing_atand 211l of the other staff members concerned
including the two people who spoke to Mr Morris., Most of the allegabions concerned
poor standards of child care in one of the three chalet units at the Home,

Mr Walker's opinion is that most of these alleged malpractices may have taken place
in thig wnit at one time or anocther but, with the exception of the foot-washing
ritual, they have not been commonplace or pervasive., Moreover they have never
formed part of the child care policy of the unit but have arisen from the difficulty
in the past of recruiting staff with the levels of qualification and experience that
we would all like to0 see in the residential child care field.

e have advised the Manager that the practices which had besen brought to our
attention are unacceptable and he immedistely agreed t0 tell the staff concerned
that any remaining in use should be discontinuved forthwith, T am satisfied that
these practices have now ceased. HMr Walker, however, will continue 0 make regular
visits to Rubane both to advise and support _gmand to monitor

the improvements in the standard of child care that we are trying to encoursge in
this and all the other children's homes in the Province.

The second area of concern related to the person in charge of Chalet -who also
acted as| I 1t voc 2lleged that he had o drink problem and that he

was frequently on duty in an intoxicated state. agreed that the
member of staff had started to drink following a fire that had been started by two boys
and which destroyed the hayshed and its contents., He was emphatic, however, that this
man had never been allowed to go on duty while under the influence of alcohol, 4is
soon as the problem became apparent arrangements were made for him to be transferred
to another of the De La Salle Order's communities and he has not been employed at
Rubane since the beginning of December. In my opinion the Brothers dealt with this
matter responsibly and expeditiously in order to aveid any risks to the boys.

I am sure that you will agree that, while there can be rcom for improvement in the
standards of child care in this Home, as in many others both statutory and voluntary,
the practices complained of did nol represent a serious threat to either the safety
or the welfare of the boys. In my opinion there is now no reason for your Board to
maintain an embargo on the admission of boys to Rubane. Social workers who have
respongibility for children whom they consider would benefit from the type of
treatment and regime that is offered by the Home should recommence referrals,

1.
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PRIVATE

there was, | put my head down and carried on. | did what | had to do to get on
with it.

18.1 was sent to Rubane House when | was twelve years old in 1963. | was

expecting it because | had seen older boys moving to Rubane before.

Rubane House, Kircubbin (15" August 1963 — 13" January 1966)

19.1 moved to Rubane when | was twelve years old with a group of other boys.

My brothers [l and I stayed behind in Nazareth Lodge. | was in
Rubane for three and a half years and | left when | was fifteen.

20. Rubane was totally different to Nazareth Lodge. It was out in the country, two
miles from anywhere. When we arrived, we were met by Brotherthe
_ He showed us where we were sleeping and told us what was
what. | never took to Brother | thought he was too sly. The other
Brothers | remember are Brother JEEASEEN Brother BR 2 Brother

| BR15 ZR% Brother- Brother [ lilvas in charge of the farm.

21.We slept in dormitories in Rubane with ten to fifteen boys in each dorm. There
was an older boy in charge of each dormitory. | went to school onsite in
Rubane. The brothers taught in the school and there was a civilian teacher
called M [ Rkl who taught I He was a brilliant teacher but he was
very aggressive. If you got something wrong in class, he would call you a fat
head and hit you. Then he'd throw the leg of a chair at you and you would
have to make a run for it. We used to cut ourselves deliberately to get out of

his class but we would just be given a plaster and told to go back in again.

22.1f you were sick in Rubane, they would bring a doctor in. | remember | had
blood poisoning once but | never saw a doctor. It started when | cut my finger
and then spread the whole way up my arm. One evening, my friend hit me on
the arm and | was holding a torch at the time. | smashed the torch over his
head. Brothergave me six of the best as punishment but | didn’t

HIA 64 PRIVATE 4
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RUB-9153

DL G [ significant criticism from the Applicants. While many were
prepared to concede that he was a skilled craftsman, it is evident that his temperament
and patience was not suited to the type of pupil resident in Rubane. It is significant
that those witnesses who demonstrated an apptitude for work, for example DL 40 and
DL 445, had praise for him. Clearly, he had a problem in respect of classroom control.
While it appears that he was the butt of a deliberate policy among the boys to wind
him up it was not acceptable for him to respond in the way in which he did, by
throwing instruments or bits of wood at the boys. It is noted that at least one applicant
described this interaction between the boys and DL 6 as ‘a game’.
Notwithstanding, the largely universal criticism of JEDISCHN it is noted at RUB
10941 that in March 1981 the boys themselves had suggested thatcould
take an evening class as part of after supper activitics. That suggests that the boys
were perhaps not in ‘fear’ of DL6 M many of them reflect today.

DL 509 prEuEs assaulting the boys or administering corporal punishment,
HIA 41 alleged that JEEDISESIOISEN 1:d broken mmg. It was noted

within the RUC assessment of 995 complaint that the medical records
failed to cortoborate that account IMSEMEonceded during police interview to having
witnessed SIS vse a ‘rope’ to beat boys on one occasion but otherwise
denied witnessing any physical assault,

DL 81 testified that he never set out to deliberately assault the boys. He
recounted manhandling/assaulting some of the residents secondary to discipline issues
arising within his Chalet Unit. DL 81 had gained a Child Care qualification during his
time at Rubane and referred to the ‘holding technique’ taught as part of that course in
justifying some of his actions. Overall, he painted a picture of having some very
difficult children to manage. While openly accepting the restraining/holding/grabbing
assaults DL 81 denied striking, punching or kicking at boys.

Post 1980, the regime appears to have mirrored society and physical chastisement
became rarer. Applicants accepted that they were punished in school for being cheeky
or not following instructions, but that would have been no different to any other
school. Interestingly, HIA 170 and HIA 362 both confirmed that they never witnessed
a boy being punished in front of other boys. By this era the removal of privileges or
deduction of pocket money was the more common form of reprimand. The Chairman
asked DL 81 about this issue, in light of the DL 81°s comment about the Brothers
being strict disciplinarians. While accepting corporal punishment was used, he
expanded by recounting that it was only applied as a “last resort’,

62



Day 68 HIA Inquiry 18 November 2014

1 A. I ended up getting on with him considering, like, he

2 wasn®"t the easiest person to get on with. He just

3 didn*t suffer fools. Any of the boys started their

4 messing about, he would just lift a bit of wood or

5 whatever 1t was and just throw it at them. He would

6 tell them to get out of the class. So he would chase

7 the boys out of the class, you know. He would run round
8 the desk after them. 1 don®"t know what he would do if

9 he*d caught them. He never did, but he would throw bits
10 of wood and stuff like that there or whatever it was

11 that he had in his hand. | ended up actually getting on
12 quite well with him, once you got past the thran look on
13 his face.

14 Q. Did the boys try to wind him up? Did the boys try to

15 wind him up?

16 A. He was -- yes, he was definitely a target for being

17 wound up, but you never stayed around after you wound

18 him up. He used to just -- as | said, he just chased

19 you out of the class. That was you. He"d just tell you
20 to get out.

21 Q. You then mention DL1, who is DL1, in paragraph 15. He

22 had arrived iIn paragraph "68 and he was the VP by
23 September "79. That 1s at 11828 and 11850, Members of
24 the Panel. You say that he hit you twice hard in the
25 stomach. Now was he quite a small man?
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PRIVATE

24. Other boys that tried to run away were [JIRINAE] DL 415 ERIDL 29

DI \When | was about 12 or 13 we tried to steal a speed boat and a

yacht. We were caught and we ended up in court.

25. | was bullied and sexually assaulted in Rubane.

26. | was bullied by the older boys. The staff were paying the bullies to bully us.

27. We were given pocket money on a Friday. If you were good at your school work
or worked in a chalet you got pocket money. | bought bars of chocolate with my

money but the bullies took the chocolate off me.

28. Boys who were sexually assaulted by the staff in Rubane sexually assaulted

other boys.

29. Strangers came to the home and took young boys who were about 10 or 11
years old out. They returned the boys a couple of hours later. The boys were
being sexually assaulted. | don’t know the names of these people. It could have

been a local farmer or anybody.

30. | was taken out of the home some weekends by a woman called _

from NGBl she worked at the _ She was very good to

me.

31. | was physically and sexually assaulted by DL 149 He was the

32. He started teaching us how to play-but he was rough with us. [f you didn’t
get the ball or do what he told you he wouid kick you on the backside or hit you
on the back of the head with his fist or he would put his knee in your back. He
used to sweep your feet from under you to make you fall. He did it fo all the
boys.

HIA 31 PRIVATE 4
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‘going ons’ could have occurred. | find it difficult to accept that with so many external
visitors calling into the premises during all of the period when | was there, that such
things could have gone unnoticed. | am absolutely certain that | myself was never aware
of any such abuse either physical or sexual. | feel betrayed now by the De La Salle order
who apparently have accepted that such abuse did occur and have paid compensation
in a number of cases. As | say, | was not aware in the slightest of any such impropriety
either in the school or the residence or the premises generally. Prior to all of this coming
out, | had looked back fondly to my time in Rubane. | always like to feel that | had
empathy towards the plight of students. In relation to the allegations made against me
personally, | categorically and emphatically deny and refute these. | never punched a
pupil in my life. | do not recall the individuals concerned from their names only, but
doubtless if there were photographs | perhaps would recall them.

Statement of Truth

| believe that the facts stated in this witness statement are true.

= DL 1

/
Dated: 13 io. Ik
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9, ldon't recall ever being visited by a Social Worker — either in Nazareth or Rubane.

10. My family never visited me in Rubane. it was probably just too far for them to go. | didn’t go
home for weekends or holidays. '

11. During Easter, Summer and Christmas vacations | used to go to a family called |-in .
_I never went with the rest of the boys to Glenariffe but do recall a visit or two to
Ballyhornan.

12. To be fair, despite my admiration for the De La Salle Brothers, 1 left Rubane with a very
limited education. The_ recognised this, and put me in touch with a man called
gwho ran the | went there for a summer vaction just |
after | left Rubane and @ then arranged for me to have a year in !n
_ | went on to spend most of my working career in the-lusiness.

13. Throughout my time in Rubane | never heard any talk of Brothers sexually interfering with
boys. Indeed it was not until the mid 1990s, when the RUC came to my door, that | first
became aware that any allegations had been made. The police asked me whether | had been
sexually abused. | told them | hadn’t but did tell them about!at Nazareth.

14. | stayed in touch with a lot of boys after | returned from !EE

none of them ever mentioned anything about Brothers abusing boys.

15. Boys were certainly interfering with each other sexually. It was part of life in Rubane but |
didn’t think too much about it at the time. You knew which boys to avoid and tried not to
cross them. | suppose that aspect was difficult. Some of the boys, the boys who had not
gone through the orphanages were fairly tough, rough types. Bullying was an issue:- as a
young boy you got bullied, as an older boy you bullied. We just came through the system.

16. | have not applied to the Acknowledgment Forum. | don’t consider myself to be either a
victim or a survivar. To he honest when | heard about the Inguiry my first feelings were one
of embarrassment. | know what went on in the Home amongst the boys. | have never told
my wife or my children about that aspect of my time in care and | immediately thought that
it will come aut that the boys were interfering with each other.

17. 1 have read newspaper reports about various Brothers abusing boys in the home. |
understand that some ex-residents are making allegations against the Brothers. | find this
difficult to believe. Nothing ever happened to me and | never heard of it happening to

anyone else.

18. Notwithstanding the embarrassment | feel about the issue | am prepared and willing to talk
to the Inquiry team and if necessary give evidence at the Inquiry.
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PRIVATE

generally the brothers were all very brutal and they had their own ways of
doing things. If they took a notion that you had done something wrong or

crossed them in any way you would be severely punished.

27.There was a civilian teacher, who taught ;and

g He was a nutcase and he used to throw mallets and chisels at the
boys. He was a bit brutal also and if he hit you with one of these items you

would really feel it. He hit me on a few occasions.

28.There was a boy in the home with mental health difficulties. | can no longer
recall his name but he was brutalised by the Brothers. He suffered from
schizophrenia and took a lot of tablets and the Brothers picked on him all the
time. He would take fits and the Brothers did not know how to treat him
properly and they would try to beat it out of him. If there was anything wrong
with you at all in the home you were picked on especially by the Brothers,
they were the worst culprits. It was as if they were trying to turn you into a
real man, to toughen you up and make you a hard man. | was hit by almost
every Brother in the home, they all had a swing at me at some point if you
crossed them. They were just brutal in their way of doing things and you had

to be tough to survive their regime.

29.There was a hierarchy amongst the boys in the home. The older boys were
like kings around the place and they picked on the younger boys. The more
you were down the ranks the more you got bullied. This was the pecking
order in the home and there was a code between the boys, you never told on

anyone or grassed them up you would have got the life kicked out of you.

30.For a long time | heard some of the boys calling other boys queer or gay and
| didn't understand what they were talking about as | was too young but you
soon caught on what they meant by calling them these names. Some boys
undoubtedly were gay but there were others who threatened some boys with
sexual favours. | was sexually abused by a boy called [IDIEEI I He was
vicious and brutal. He could set upon anyone at any stage. You would be

sitting one minute in your room alone and the next thing he would turn up and

HIA 259 PRIVATE 8
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Brother did this to me. It happened to me on two occasions. | didn't run away
again after that. 1 just put my head down after that because | knew | only had
a year left,

27.The food in Rubane wasn't great. For breakfast, we got thick, lumpy porridge,
bread and butter and tea. Once a week we got pocket money which we could
buy sweets from the tuck shop with but if you were bad, the brothers took it off
you.

28.We used to go potato picking on the farm at Rubane and for cutside farmers. |
loved that. It was tough work but 1 enjoyed it. | don't know if the farmers paid
the brothers but our payment was a trip to Belfast to the pictures once a year
as a treat.

29.My brother came to Rubane a year after | arrived and then my brother
came when | was about fourteen. | did my best to look after them both. |
carry more scars for them than | do for myself. | would always stand up for
them and fight for them. My grandparents continued to visit us once a week in
Rubane.

30.1 played gaelic and hurling in Rubane. There was a gaelic pitch with white
lines marked out on it and if you crossed the lines you got a beating. We used
to practice in all weather, even when the rain was so heavy you couldn’t see
your hands in front of you. | enjoyed it though; it toughened me up.

31.1 left Rubane when Iwas-_

Life after care

32.The Brothers found me digs on_in the markets with a woman
named_! spent four years there with a boy called_

who is dead now. My brother ng also moved in when he left Rubane. | had

to find my own job so | became al_ I did this for four

years until | was twenty. | moved to -then for-years where |

HIA 64 PRIVATE 6
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(i)  That boy got backhanders to assault other boys,
(iiiy  Staff allowed older boys to punish other residents;

There is no evidence that HIA 436 was ever in Rubane and his contribution to this
Module is perhaps to simply highlight that there are individuals who will recount
‘experiences’ which can only be false.

Conclusion

8.83  Attitudes to physical chastisement both within normal family settings or standard
schools changed dramatically over the operational life-span of Rubane House.
Corporal Punishment was permitted by Statute in 1950 but was effectively prohibited
by 1985.

8.84 The Inquiry has heard varying accounts of both the severity and regularity of
punishment of the boys. If there is a general theme it is that by the mid-1960s the
physical aspect of Rubane had ‘calmed somewhat’ and thereafter isolated events of
punishment were generally within the regulatory framework.

8.85 The Order accepts that the regime under was certainly harsh at
times. While a number of applicants, like HIA 24 and HIA 247, did not recount
anything which was openly in excess of normal corporal punishment, the Order was
impressed by the account of HIA 252 and the excessive caning he received for ‘theft’.
The Order was equally impressed by HIA 252°s account of%
‘strapping boys in the shower” and HIA 183’s account of the collective pumshmen
perpetrated b HIA 390, with some emotion, recounted the indiscriminate
‘whipping’ byl in the steward’s house. While it is difficult to reconcile this
type of behaviour with the account of HIA 139, the Order accepts that there were

occasions when the boundary between corporal punishment and physical abuse was
definitely crossed.

8.86 The applicants’ reflections on ‘boxing’ were largely new to the Order on the
commencement of this Inquiry. While the Order accepts that some boys may have
perceived it as a ‘punishment,” the general theme of the witnesses was that it was a
sporting activity, albeit seemingly used at times by the Brothers to settle disputes
between boys who were fighting. That may seem a very alien concept by todays’
standards but perhaps not uncommon in the 1950/1960s even in ‘normal’ family
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specifically assembled. While there are some variances between their accounts at least
two, if not all three, appear to be describing the same event. If that is right, the
punishment, ‘over the railings’ was a singular event in & four year period and is
recalled in their evidence, not because of any regularity, but rather by due to the rarity
of the event.

8.92  Certain boys, as difficult children, may well have attracted regular punishment giving
rise to a perception that they were beaten constantly. HIA 379 and HIA 94 are clear
examples.

8.93 In our view that accounts of HIA 511, HIA 519, HIA 218 and HIA 219 should not be
considered.

8.94 The Order, prior to the commencement of Module 3, accepted that BR2 [
to chastiscl BlnSMEeNon occasions in respective of his physicality with the boys. The
Inquiry heard from HIA 31, HIA 259, HIA 18, HIA 25, HIA 149 and HIA 362 about

BR 18 gt accepted thatid operate a disciplinary regime which
was inappropriate and at times reliant on striking the boys. Without trying to condone

that regime, it is important to note that Was in charge of the
fromh and in so doing was often required to deal with the most difficult and
troublesome boys. It is also important to note, in respect of HIA 18 at least, that if

Maccount is accepted, HIA 18 has exaggerated the seriousness of the

assault he suffered.

8.95 as recorded within his diaries, was frank and honest both in respect of
corporal punishment and physical aggressiveness by his staff. Physical confrontation
with the boys did result in chastisement and reprimand from BR 2 The
Inquiry may well be critical of failure to report these incidents to the
various Social Workers. It is noted that Bob Bunting, albeit without specific details of
the incidents, testified that he would have expected to have been told of physical
assaults.loted and recalled a relatively small number of events, often
with little detail as to the seriousness or consequences. Bob Bunting accepted that at
times up to 45 Social Workers were going in and out of Rubane regularly and he
never became aware of any complaints. We know from HIA 225 and
dairies (RUB 1048 & 1049 refer) that Social Workers did field complaints.
Furthermore, RUB 60200 establishes that either DL 516 (or a colleague) knew about
an assault by =] R in March 1979 yet did not appear to report it to their superiors
until after the 1980 investigation surfaced. If the complaints did not reach Bob
Bunting, it may well have been because the Social Workers did not consider them to
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be of a serious nature. DL 155 considered it noteworthy that boys in general may have
felt more at ease discussing physical assaults. With that in mind, if there was a
continuity of serious assaults during the 1970s resulting in injury, one may reflect that
the Social Workers would have identified same. The fact that they do not appear to
have identified any such pattern can, in our view, be taken as evidence of the contrary
position, namely that assaults occasioning injury were, leaving aside BR77, a relative
rarity.

8.96 BR 10 penerally attracted positive praise. HIA 259 and HIA 170 accused

him of physically assaulting them and HIA 25 accused him of inaction following an
assault by IR I} cmains at a loss to explain the allegations as he
had good relationships with all three residents while in the Home. HIA 259 gave
inconsistent accounts of the events surrounding his assault. There were a small
number of other complaints in the police material. was in Rubane for 10
years. He was extremely active on the sporting and recreational side of things and the
Order considers him to have been a very positive influence on life in Rubane. The
Order does not believe that was physically abusive.

8.97 DL 149 [Ae%gzirN allegations of physical assault from HIA’s 18, 25, 31 and

41. He denied all of the allegations. did accept that there had been an

altercation with a but denied any punch was thrown.,
was not the subject of any complaint in 1980, in denying assaulting

HIA 41, like recalled HIA 41 as ‘sly...cute, rather than clever.” It

should be emphasised that HIA 41 is documented as being an influence on HIA 25

and these current allegations could have a single solitary source. pgme DL 149
denied using corporal punishment he accepted that other staff used a cane or strap.

However, he also reflected that the discipline policy focused strongly on the reward

and debit system in respect of privileges and that this method was the ‘main way of

dealing with discipline’.

8.98 B 77 was convicted of 3 counts of physical assault in 1981. BR 77 accepted

before the Inquiry that on occasions he had ‘overstepped the mark’. The Inquiry has
heard how he was ‘quick tempered’. While acknowledging that
performed much good work with the boys, particularly on the outdoor pursuits side,
the Order notes and accepts the assessment of DL 40 that he was perhaps ‘not suited
to the role’. The Order accepts that BR 77 was relatively young and inexperienced
when he was appointed to his teaching post in Rubane in 1976 and acknowledges that
teaching full time in the school and facilitating extra-curricular activities would have
been particularly stressful, particularly given the presence of children who were
difficult to manage.
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_. 7 occurfing two or three times per. week He claims that
" plaintiff mastirbate him and- put the. plamtlff’s hand on his penis. .He says that -

-~ :rsayst at

| .; and masturbated hlmself He threatened the plamhff that if he told anyone he"f:_ . i
~ would bt sent t6 borstal in Dub]m arid would not see his famﬂy The plaintiff was -
. érying and was told to be quiet.

telf his family becausé he was too scared. He said the abuise increased so that it was
VR - de the

BR 2 | put-his penis in the piamtsz’s mouth on a few occasions, He -
tried to put his penis inside his bottom but could not.,
He masturbated over the plaintiff. “The plairitiff alleges that he always used a white

“handkerchief to clean himself, On the plaintiff’s account the dbuse continued for4 to - |

5 months but by the end of the trial it was accepted that if the abuse began at the

. start of Aprﬂ 1982 it must have ended before ‘che end of June that year.

[7] Itis accepted that dm‘mg this perlod ’che plamt]ff was at horde for 18 days
duting April, 10 days during May and 8 days during June. Because of his fear he did
not report the abuse to any member of his family including his older brother and
sister, Ile was at home for the month of July and returned to the home in August to
go on a summer holiday to Glenariff. Because of falling numbers chaletffclosed at
the end of August 1982 and the plaintiff moved to chalet. where he stayed until
transfer to St Patrick’s Training School in 1984. He states that he was not abused on
any other occasion. There are records which suggest that he settled down at the
home after this but he was involved with others in trying to set fire to the school in
May 1983 and in 1984 became disruptive apparently as a result of solvent abuse to
the point where he had to be removed to St Patrick’s Training School.

(8]  In 1986 he obtained employment as an G- worked for 2
years on the construction of the—'le'velopment in Belfast. He explained
that a numbet of his associates had become involved in the troubles and some were
dead. He decided in 1989 to join the He enjoyed the
comradeship and the sense of adventure. When he had been in the for
approximately 3 years he and at least one other colleague were drinking. Foolishly
they decided to test whether they could jump out of a first floor window without
injuring themselves. As a result of attempting this manoeuvre the plaintiff sustained
a serious fracture to his right ankle as a result of which he was invalided out of the

and subsequently has been effectively incapable of any work
involving mobility. His doctors at present are considering whether he would benefit
from a below knee amputation.

[91 He came home in September 1992, Within 6 months he was arrested in
relation to a murder although eventually no proceedings were pursued in respect of
that. He was then arrested in respect of the attempted murder of a well known
paramilitary, He was convicted and sentenced to a period of -imprisonment.
He successfully appealed the conviction on the basis that disclosure established that

3

told him to remernber what he '_ S
“could:do to hlm The plamtiff says | that he’ d1dn’t talk t0 anyone- because he was . Bh A
: -petmfled He remembered _going home affei this on at least orie occasion but did no’c{ o A e
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e 7% Oct %mt back ‘marked by SR 57 [his social
an

worlker octor mvolved]

In iassini I note that two of these boys, namely _and

felt comfortable coming to me to report the incidents.

45.1 note that I submitted that at times difficult boys had to be restrained
by physical force. This would always have been ‘as a last resort’ but
we did have some children with very severe problems. We tried were
possible to manage these boys in the House, as opposed to the
Chalets, so that they could be more closely supervised. My diaries
will reveal examples of houseparents asking for me to remove
children because of disciplinary issues. It should not be forgotten that
many children were sent to us by the Welfare Boards because they
could be more closely supervised and controlled in Rubane. These
were boys who were outside the control of their own parents. The
Welfare Authorities liked the fact that we had a school onsite and the
impression I had was that they felt the boys would get better schooling
and discipline in the Home than they would elsewhere. By no means
am I condoning physical abuse but strict discipline and control was
expected from the Home. Reports and letters from Welfare Boards,
Probation etc would regularly have referred to the desire to send a boy
to Rubane were he could be more closely supervised.

46. Notwithstanding my view that physical restraint and discipline was
required at times T did not condone acts of physical aggression on the
boys. My diary for 1972 demonstrates that I challenged

Iﬁabout his aggressiveness towards the boys and indeed was
instrumental in preventing him obtaining his vows and becoming a
full Brother, My Diary records;

o 6 Feb 1972 — ‘Had a few words about corp punishment with

LA IN Not very satisfactory... has a few words
with EREIRPA

o 27" April 1972 —*Phoned |-...mentioned| BR 29

omitted deliberately from list of Brothers going on courses.

e 28" June 1972 — Had a long chat with [IESIAPAEN this

motning about 1 hour. Probably will go but won’t go without
an explanation from|

o 13" July 1972 LA | caves today.

18
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| DL 525 proceeded to full vows. I requested the

resignation of a member of the lay staff because of his aggressiveness
towards the boys and because of his alcoholism. There was a second
instance, in 1982, when I reported another member of the lay staff to
the Management Committee and he also was asked to resign.

130. While 1 personally felt corporal punishment was rarely
effective, there were occasions when it was administered for serious
breaches of discipline, e.g. violence and abusive language toward
staff, continuous absconding, breaking and entering and stealing. The
punishment was carried out in the manner prescribed, was witnessed
by another member of staff, recorded and the returns sent to the
Department, though there may have been occasion when the official
returns may have been incomplete or inaccurate. I know that I
documented in my diaries occasions when I had to use corporal
punishment and generally the reason for administering same. I have to
accept that there will have been times when punishment was not
carried out strictly in accordance with the regulations and I'm aware
of the incident involvin i1 RGVAMEN conviction. What I can say is
that I don’t consider that I was personally responsible for over
aggressive physical punishment. If T witnessed any of my staff acting
inappropriately I would have challenged them about it.

131. There were times when I quite clearly had momentary loss of
self control. Looking back — those were difficult and stressful times. I
note my diary entries for;

o 10" January 1973 — hit {R{BRSEESh cross the face for being giddy

I note my remorse expressed in feelings of low mood. I certainly don’t
consider that I was overly physical or that I either administered or
condoned physical punishment or physicality outside that permitted
by the regulations. I'm glad to note, as Exhibit 14 detailsm
was still ‘asking for me’.

132. For minor offences, sanctions included loss of weekend leave,
loss of pocket money not being allowed to discos swimming pool,
youth club deprivation of T.V. The school, as a separate entity from
the Home, had its own code of discipline and was regulated by the
Department of Education.
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BR 13
reports Intarference by-Wim ihe ol

Brothers
De La Salle University Hall,
Bly Place,
Dubln,
Sept.lld' N o o

owlng boys {levestizaiion ead of Aug. by BR 13

BR 17

Was glvets binkb _that there was some serlous chargas agalnst Hm

Wrota to i’e same

Had no idea of what the charge may be. Thougnt T may be soming to enqulre re Regularity

Homs;  (4) Scabies. Docter ardered afntment reatment-stripped nakad in roont and treaicd once
() Told boys he wes alloved 1o do thig-plate of parents-taken generglly

(c} Often took boys alone In car .

(d) In office- ofien gives tndividual instraction to [l boys re morality

(¢} Thinks he hes dons much good this way.

BR 63

Followlng bova came 10 him togather — wers 1ol by priest to do so

LRI - o nonotiensaid-howag-hokprosess sgsted-thamettat
ERERI tock mo action, Reperted the maltsrio BR 14

BR 63 ThtRssd IS WA 001 do such things.
BR 14 |

§

}  Reporfed asto BR 63

}

¥
EIREER < (e the boys ta BR 13

“Tha rmote | think over it, the more 1 doubt it - his verdiet

] :
telhing “yams” to |SLRSReY That boys say 1RSI -1c them bo was

He savs the boys enjoyed
marting tha matier to Provineial. Boys said Bros. would be changed and they want this to happen.. B
BR 63MW[BR 141FeREVeRs |
Says departure was fixed some weeles agg.
Thinks [T arow” lederin svidence. Say<HI: d so & that he was drawo into the
group, Says boys know fromr ] 2WE N why Provincial cams.

- oot oredi that-is guilty
BR 13

Seya boys had great fun telling stories to ]

=
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.
Transeript of letter from| BR 19 -tu BR 17 following an snquiry

inte allegattons made against him,

Sept 14" 1958

Private ord Confidential,

p BR 17

On the ecent enduiry, I dm sending you the following report which deals mostly with yaurselfl
Charges which occasioned the enqguiry:

Some boys hed reported. that you had been guilty of indesant behaviowr with themselves and with
qome othérs who were also namerl. Ons boy acted an the advice of the Chaplain end reported fmproper
conduct ones 11 the classroom and once I the car, |

Durlng the enquiry I found that there was no foundation for the bh‘arges made by taany of the bays,
Some of the boys were not aware that thelr names had besn Usted ameng thoge who wers suppossd to
have been interfered with. Thess bays have withdrawn any chargs they hava made and have been
{ustructed as to how they ars to act In thely next contession aa wlso how they are to deal with their
comparnlone and the Brothers,

As Tald you there was oua boy who flrmly adhered to the statement that you inferfered with Em on
ane aeeasion in the car, He was one who was ot idsutified with the small group who were led astray
by BRI ed who gave avidenes on his instuctions. This partieular boy was ready te stand
betore you and repeat the charge, He was teady fo repeat it before the priest to whom be had aleady -
mentforied it in confession, Don't think for & mement that T am accepting his word agaist yours, But

_ youwill readily agree that ft 1a very unformate that the chargs still stands,

1 want to Impress upen you the following points:

1. That it was very fmprudent of you to strlp some boys for the pirposs of applylng treaiment
advised by the doctor, This la work for a muss or a malton, but it can never be dons by a Brother,

2, That it was wrong for you to taks the boys to your room for the purpese of applying the breatment.

3. That #t {z very unfortunate that you should have stated to any of the boys that as you were taking
the piaee of tha parstits, you were antitizd to fouch them. Thay have been ciherwise instructed by
the priest aad so you are i bad light with some of the bovs,

Regarding the futura I am glving some orders:

4. No Brether is to travel with ax individual boy in the sat on 2ny necasion,

5, A glass panel i3 to be set in the Scheo! Office door,

4. Undsrno cireumstances s aqy boy allowed to entar g Brother’s bed roam. -

1 adyise that no veferstcs is to be made at any time or to anybody regarding the enquiry, It i best

fargotten and [ hava told some Brothers that no refatence i3 to bo {made) to it samong themsalves ot

the boys. The whole affalr is best dropped with the prayer that all swill learn the lesson that cur holy

Rutla L8 very wisa In lis preseriptions which are 30 plainly laid down in relatlon with our Intzreourse
with our pupils,

With all good wishes, e
Sinceraly yours,

BR 19
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Provisarar Moruea Houss,
4

De La Sauie ReTmBAT,

CagmBrowy,,
Teleghoue: QasTLitrows 2 f,a018,
i - e
: Bapdeldin 10,58 e .
.
} Private and confideniial,
t

: - _ On tho recent enquiry I em sending you the follow-
: Ans opay o vhich genly gpostly wish poaeselfs

| | Jhescwe ¢ sich gogsskined the suqniry. ,

‘ Gume bup acy Teporiad thet wou had been guilty of dndspsut bashaviour
; with Thewselven nuad with soms ohhere whe wake alao nemedd.  Tne boy acted
:

|

|

|

woiha advnee @f wee wiheplein aud reporeed dmpraper condust comduct ance
in btho <lesn tuck snd ones dn ke oirs

“uring the euquiry I found fhet there wan ne foundation for the

| ehargos wade by anay of bas bage. bowe af Bhe boys ware B gwope hhat

| bhat p pomes wary Tlenad wor these ohe wera e yaasd ¥ b ve Lien laber-

| Pered with, Vless boye hove withdrvewn any eherge they hove msds and thoy
bryve Loew Lasietetnd ag b bes shey cre b0 et i thelw Leat secferslong
s8 olro poF bhey are to desl with thelr compentonr snd ko Protbers.

g 1 told you bhere was one boy whe firmly asharsd to the statement
that yuv intovdersd with hlo op one osctsiun in the onre He won dong whe
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PROVINCIAL MOTHER HOUSE. DE LA SALLE RETREAT,
CASTLETOWN,
Telephone: CASTLETOWN 2 LAQIS.
November 22™ 1958

On fhe I4th, inst, T received a letter from Canon Rice, of Portadown asking for an urgent and
important interview, I met him in Dundalk on the I8th. You will remember that, during my
investigation into that Kircubbin business last Sept. one boy, whom I thought was a leader,
had left the Home three days previous to my lsit and therefors he had not been Interviewed.
He is very much in the news in recent days, He has informed his father ihai
(‘m ) had been abusing him and he gave full details,

The father went to the solicitor, who by good fortune, is also solicitor for the Canon, and told
hitn the story. The solicitor contacted the Canon who in turn gave me details on the 15t He
wanted me to go that night to Portadown and deal with the case. Fle was very much upset a3
was also the solicitor whom I mst on a few accastons as both were looking forwerd to the
soming of the Brothers fo Partadown. To them this chatge seemed to be the end of things.

I went to Castletown and collected all the details on the case, which fortunately 1 had fited
and T went to Kircubbin on the 20" | Many of the boys who were gonnected with the enquiry
had sicce lefi the school and were working In Belfast. These 1 had coflected and taken to
Kircubbin, 1 hed arrauged with Canon Kies ﬂléif"thé“oy”would -be-taken-to
Clreubbin on the 21%, In the presence of the Curate, I interviewed the boy for six hewrs, took
down all his stetercents and then called various witnesses. Naturally I got him te sign all his
statements, many of which were contradictory and at variance with the evidencs of many of
the bovs. After six hous he finally confessed that the charge against BR 17 RSN
know that we really used “third degree” in gotting the coufession from him and only when [
told him fhat T would keep him overnight did he finally confess. Thig is not very satisfactory
and one is left in some doubt. Anyhow the Cutate took the boy home to his fathet who was
to be told that the charge was false. Perhaps the matter will end thers. IThope sc.

|
i Unfortuniately; aceording to English Layy, a cass of this nature iz supposed to be investizated
* by the police, T don't know if English Law obtains in the Six Counties. Probably it does.

We can only keep praying.
I <. (-, . b has been there since Juns. We

would need a Certificate allowing him to remain outside & Community.

] am sorry to be seading you the ahove case and 1 hope you will hear no moie about it

- g

With all good wishes and kind regards,

i Very obediently yours,
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PRIVATE

9. The food at Nazareth Lodge was not great. | wanted to ask for more but |
didn’t dare. [IESREEZIM vas very strict. | remember wearing shorts but can’t
remember much more about the clothes we were given. It was not an official
school uniform that we wore but all the boys wore shorts and similar tops.

Rubane House, Kircubbin (15 August 1959- 27 August 1960)

10.1 was twelve when they told me | was moving to Rubane House, Kircubbin. |
recall they broughto see me once at Rubane House for half a day so
we had a chance to see speak to each other on that occasion but other than
that we had no contact with each other.

11.Rubane House was a very strict place. | was taught bySome
of the other Brothers taught as well but | was always in
class. It was very strict and there was no messing around. In the afternoon we
were allowed to play outside in the yard, or play in the garden or play Gaelic
football or hurling in the big sports fields. We got some freedom at Rubane
when we were allowed to walk in to Kircubbin to buy stamps.

12 I 2ss2uited me during my stay there. | remember | was caught
talking to one of my friends and | was punished by | was
taken out of class into an office where he told me to drop my trousers and my
underpants and then he beat me across the backside. He grinned at me as
he delivered this punishment.

13.At night time we used to watch television at one end of the dining room and
told me to sit beside him at the back of the room. It was a big
room and it was dark and he started to interfere with me. | was upset and
embarrassed and he warned me not to say anything. This happened a
number of times.

14.During the night in the dormitory when it was completely dark | was woken up
on occasion by people having their hands inside my bed interfering with me.

HIA 247 PRIVATE 3
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My Time In Nazareth Lodge & Rubane House
1948 - 1957
HIA 159
normally locked. We saw lots of toys and parcels that looked like they were gifts that
had been sent to the children, but we assumed they did not receive them.

Force Feeding

Once when I had not finished my dinner [JIEREEZ ordered me to clear my plate.
I told her I couldn’t so she picked up a spoon, grabbed my jaw and forced the food

into my mouth until all the food was gone. I then had to struggle to stop from
throwing up.

On another occasion a few boys and 1 sneaked down to a large hay barn where they
stored fruit to eat some bananas and apples. However we did not find any as it was
too dark. The next morning all 80 boys in the whole home were ordered to form rows
in the changing room. A nun called IEREI i that some boys had been seen
down at the barn and some apples were missing. Boxes of apples were carried in and
we were ordered to eat all of them. After eating 5 or 6 apples they started to run out
and they were then cut in half and we had to eat them.

SIAICEIN <2id that she hoped we had learnt a lesson. Lots of the boys were ill with
stomach pains and had to make lots of trips to the loo.

RUBANE HOUSE

Rubane House was a couple of miles outside a village called Kircubbin, of the
Gransha Road and main Portaferry Road. I went there when I was 12 years old until
the age of 15 to start work.

BR 17

Rubane House run by the De-La-Sale Brothers who were just as viscous as the nuns.
Some brothers were easy going but at other times they could be very brutal and some
boys were sexually abused and others were physically abused. In class once Brother
| BR17 [T boy called with a bamboo cane and he was shaking
and crying. The Brother only stopped when he realised that we were all watching him
and not looking at books. His bamboo cane was carbonised so that it was hard and
wouldn’t split. At the tip

IR - 50 scxually abused me on a trip to the Newtownards hospital to
pick up NL 69 who had been in for something like tonsillitis or appendicitis.

When coming back it was dark, the three of us were in the front, I was in the middle.

[ NL 69 FSiNyare sleep and the Brother started to interfere with me, | personally
wanted to go to the loo but said nothing. He was disappointed at my lack of interest
or reaction to all his fiddling.

Another time I was the called up to the blackboard in class and BR 17
suddenly grabbed my ears from behind and banged my head against the board. I had
been trying to write something on the board and he got mad at me and shouted “Are
you blind, can’t you see it”.

L 13'4(}
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the house. All of a sudden he got up from his chair, unzipped his trousers and
pushed his penis into my mouth. | tried to fight him off, because | knew that it
was wrong. BR 17 made me masturbate him until he ejaculated,

then he told me to get out of the office.

16. Another occasion sometime after that, took me out of my bed
in the dormitory and brought me to a bedroom. He put me across the bed,
took down my pyjama bottoms and tried to have anal sex with me. | tried to
fight him off, and he started to rub his penis up and down the bottom of my

back until he ejaculated and then he put me out of the room again.

17.A short time later | IERE brought me into a different bedroom at
night and made me masturbate him. The fourth incident occurred in the same
bedroom. | JEEEA tricd to penetrate me anally, and again | tried to
fight him off because | did not want it to be happening. He rubbed himself up
and down the small of my back until he ejaculated. | cannot remember the
dates that these things happened, but | know that it was in 1955. | blamed
myself for a long time for what had happened to me, until | went to Nexus in
2010. | realise now that it was not my fault, but | would still suffer from very

bad nightmares.

18.1 shared a dormitory with about 12 or 14 other boys. At night | saw Brother
(BR17] BR14 | BR15 [N BR42  [EIGGEIGRRI:
of their beds and bringing them to the Brother’'s bedroom. | cannot remember
the names of any boys who were taken at night. There was a lot of sexual
abuse going on with the Brothers and although | do not know for sure what
the Brothers were taking the boys for, | can't imagine it was for any other
purpose. Sometimes | would have fallen asleep before the boys came back,
but | was living in fear of being taken out of the room for years: the fear was a
form of mental abuse too. | used to be afraid to go to sleep, but if | saw a
Brother coming into the dormitory | would lie still. The Brother always seemed
to know which boy he was coming for. | never discussed with the other boys
what was going on because | was afraid, and did not know what to say about
it.

HIA 252 PRIVATE 5
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the house. All of a sudden he got up from his chair, unzipped his trousers and
pushed his penis into my mouth. | tried to fight him off, because | knew that it
was wrong. BR 17 made me masturbate him until he ejaculated,

then he told me to get out of the office.

16. Another occasion sometime after that, took me out of my bed
in the dormitory and brought me to a bedroom. He put me across the bed,
took down my pyjama bottoms and tried to have anal sex with me. | tried to
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back until he ejaculated and then he put me out of the room again.

17.A short time later | IERE brought me into a different bedroom at
night and made me masturbate him. The fourth incident occurred in the same
bedroom. | JEEEA tricd to penetrate me anally, and again | tried to
fight him off because | did not want it to be happening. He rubbed himself up
and down the small of my back until he ejaculated. | cannot remember the
dates that these things happened, but | know that it was in 1955. | blamed
myself for a long time for what had happened to me, until | went to Nexus in
2010. | realise now that it was not my fault, but | would still suffer from very

bad nightmares.

18.1 shared a dormitory with about 12 or 14 other boys. At night | saw Brother
(BR17] BR14 | BR15 [N BR42  [EIGGEIGRRI:
of their beds and bringing them to the Brother’'s bedroom. | cannot remember
the names of any boys who were taken at night. There was a lot of sexual
abuse going on with the Brothers and although | do not know for sure what
the Brothers were taking the boys for, | can't imagine it was for any other
purpose. Sometimes | would have fallen asleep before the boys came back,
but | was living in fear of being taken out of the room for years: the fear was a
form of mental abuse too. | used to be afraid to go to sleep, but if | saw a
Brother coming into the dormitory | would lie still. The Brother always seemed
to know which boy he was coming for. | never discussed with the other boys
what was going on because | was afraid, and did not know what to say about
it.
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Day 55 HIA Inquiry 6 October 2014

Page 177
1 basement layer of the house iIn the dining room --
2 A. Dining room.
3 Q. -- as you would have known 1t?
4 A. Yes, yes.
5 Q. You describe there you had been watching John Wayne
6 films and so on, and how three Brothers we have already
7 talked about, one of whom abused you --
8 A. Uh-huh.
9 Q. -- were iInteracting with boys.
10 A. Yes.
11 Q. You describe sitting very close to them and arms round
12 them. How would you -- 1f I asked to you characterise
13 what you mean by that, i1s there something you would
14 compare that to that might explain what you are
15 describing?

16 A. Well, 1 suppose, you know, at that time 1 wouldn"t have

17 thought too much about i1t, but they were sitting with

18 their arms round the boys, but 1t would be like

19 something you would have maybe seen with a fella and

20 girl in the cinema or something like that, you know,

21 sitting with their arm around the other, you know, being
22 close together.

23 Q. Is that name you have written a person you recollect?
24 A. Yes, yes. Very often, nearly every night maybe, you

25 know, for long enough that I can remember anyway.

www.merrillcorp.com/mls



Day 57

HIA Inquiry 8 October 2014

10

11

12

13

14

15

16

17

18
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25

Page 45
Well, 1 find that hard to believe that they were

checking for the beds to be -- being wet, because I was
12 years of age or 13 years of age. 1 didn"t wet the
bed, and what they were doing inside the bed wasn®t
checking the sheets were wet. They were trying to
interfere with you, but because i1t was so dark there and
you were being woke up in the middle of the night and
within seconds of being disturbed and just sort of
looking round, whoever was doing this had gone.

And you can"t be sure whether that was a Brother was
doing that or other boys who were doing that?

I don"t know.

The -- just for the Panel®s record it is at paragraph 5
of the replying statement, 2114, the suggestion about
checking to do with bedwetting.

Can you remember how bedwetting -- was that an issue
that -- perhaps not for you or in your dorm -- but can
you remember how bedwetting was dealt with for those who
did have that difficulty?

Only my brother, my younger brother, but that wasn"t iIn
Kircubbin. That was in Nazareth Lodge.

So you don"t remember anything to do with bedwetting in
Rubane?

Not in Kircubbin, no.

You describe then in paragraph 16, HIA247, it we scroll

www.merrillcorp.com/mls
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Rubane House, Kircubbin {16 March 1960 — 2 July 1962)

5. | have been shown a document stating that | was admitted to Rubane House on
16 March 1960. | had thought that | had stayed at Nazareth Lodge over the
summer months and moved to Rubane House nearer to Autumn but it was a

long time ago and | could be mistaken.

6. 1 recall being transported from Nazareth Lodge to Rubane House because it
was dark and someone came up from Rubane House in a car and drove us

there infaround 1960. | think it was BR 17 ho drove us to Rubane

House.

7. We stayed in a section of the home that they used to call the Old School, it was
a separate building from the main building about a couple of hundred yards
away. We were there for ahout two or three months and then all of a sudden
my brother and | were moved up to the main house. That is when the problems

started. | was thirteen at the time.

8. ERER :tcd interfering with me in all sorts of different places, his
office, his car, a workman’s hut in the middle of a field on one occasion and
also he would take me to his rcom at night. 1 recall there was linoleum covering
on the floors in the room where | slept and he used to come in wearing his
pyjamas and a pair of socks. He wouldn’'t make any noise on the floor and he
would just pick me up and take me into his room. | didn’t know what the hell
was going on at first. | just had no idea what he was doing and | used to cry but
it didn’t make any difference to him. He would start playing with my private
parts with his hand and putting my penis in his mouth as well. | used to cry a
lot as | had no idea what was going on. | had no sexual experience of any kind
so | really didn’t even know what an erection was and 1 was wondering what he
was doing playing with it all the time. This was a regular occurrence. |t

happened about once or twice a week for the duration of my stay at Rubane

HIA 399 PRIVATE 2
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House. Sometimes he used to try and get me to do things to him as well. He
would put my hand on his penis but | would never do anything with it.

9. IR WA i take me out of the grounds of Rubane on quite a few

occasions. If he was going to Belfast for some reason in the car he would take
me with him. He would rarely take anyone else with him on these trips but he
did takend I to Dublin on one occasion. | think it was infaround 1960 or
1961 when the Irish Army went to the Congo because | recall seeing them
parading through Dublin. We visited ||| | } JJJII 2nd she offered to put
p in the front room and she would puind ] upstairs but
he said it would be alright and that 1 could sleep with him in the front room. |
wondered what ||} BB vouid think of that proposal but she allowed
me to stay with him and he interfered with me that night. | recall | had no
pyjamas with me that night so | had to wear ||| || JJJEEE niohtshirt and

BR 17 asturbated me that night. [ was living with ]

B -t the time and he was eleven years older than me. He was my

I bt he is now deceased.

10. IR WANNN | things for my family. For example, he gave my father forty

pounds at one stage when he was out of work and needed money. That was
the equivalent of a month’'s wages now. My father had written to him
requesting money to repay some debts and for his fare home tJjjjjjij- 't was

a lot of money at the time.

11. One strange thing that happened whilst [likaaand | were at Rubane House was
that BR 17 ranged for us to go and live at his father's home which

was in foc - I < oo living

there. | thought they were going to adopt us or that we were going to stay there
for a while because we actually attended a new school in [l at the time

for a few weeks. || N - had the baby when we

were there and | think she just could not cope with all of us so we had to return
to Rubane House again. nd | were never given any explanation as to

what was happening during this brief move to |- BR17 N8

when we had to return to Rubane House that we were to tell anyone who asked

HIA 399 PRIVATE 3
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because it was him who was touching me up and the priest said nothing. | left
confession feeling more confused than ever. | thought | had committed

another sin by saying the wrong thing.

21.There was one occasion when new swimming trunks were ordered for the
boys for the summer. When they arrivedpicked my
brother out and got him to try the trunks on and pick his favourite pair so that
he got the best "flashy” swimming trunks. When he brought me in to pick my
trunks he brushed up against me then he gave me the worst trunks in the
pack. | thought he was trying o even things out because if he gave both
and | the best then we would stand out as his favourites.

22.1 used to sleepwalk when | was in the home. | woke up one night and | had
walked in my sleep in to the bedroom of and I was
peeing on his electric heater. He tock me to the sink to finish going to the
toilet then he put me in his bed and | went to sleep. | woke up feeling his
privates in my hand. He tried to have my hands around his private parts and
then he put me back to bed. | knew at the time that something was wrong
with this behaviour and | avoided him after that and stayed away from one to

one sifuations with him.

723, BR 17 never went as far as masturbation with me but | think
he took things further with my brother |[gINERE] | recall about six or seven
incidents of sex abuse with me which | would describe as inappropriate
touching and they happened mainly in his room. My brother [gIINEEE] never

confided in me regarding his treatment by BR 17 but | recalil

having my suspicions when' | was in the home that something was going on

as [MURREEE rcceived a lot of gifts and cigarettes from BR 17

ISl He gave him presents on his birthday. In fact BR 17 [EYE

him gifts and signed the card from [ KN /-other Brother in

the home whose name | cannot recall said sarcastically to [glJARSI®I®one day,

“I see you got another parcel from your ||| | -~ there's no

stamp on it!". |glVANCICIE also had the key to the storeroom that held sweets

and Tayto crisps. | never resented him for being a favourite but | felt certain

HIA 261 PRIVATE 7
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of tea and talking to my family as if everything was normal. Later that day, he
brought me to a market in Belfast and bought me a second-hand bicycle that
cost £5. | remember feeling really guilty as if | was playing the game. | also

recall that [Jfjwas about sixteen at this time and BR 17

was taking her out often for meals one on one and |glIAREE! told me that he

had seen |GIRENAIN -nd [l<issing.

28.1 couldn’t tell anybody what [ SIREN WA /25 doing because he weaved a

web and he had me under his control. He was helping my family and putting
food on the table. if | told somebody they might not have believed me and
even if they did believe me, | would be responsible for my family going
hungry. 1t would be my fauit. It wasn’t just the physical aspect of the abuse
that affected me; it messed with your mind. | remember thinking | hope when |
grow up this isn’t compulsory, the way Mass and prayers were compulsory. |
was thinking | hope this isn’t something all adults do because it doesn’t seem

right at all.

29.That was the last time | saw Just before my thirteenth
birthday, my mother decided to move us all to |Jij! had been doing
really well in school in Belfast; | got 100% in Maths in my summer report but
once we moved to -I never learned another thing. | was just doing
the same thing | had been doing in Belfast. After about a year | was dumped
in another home in [ llivst before my fourteenth birthday. All in all, I've
been to fourteen different schools and four different homes in my life. | ran
away when | was fifteen and | was on the run for three months. | found my
mother and went back to stay with her and | informed the police and local
authorities of my whereabouts at that stage and | was then sent to a remand

home.

30.My time in care affected me deeply. My first marriage was to an alcoholic
which didn't go well. 've had long-term depression and psychological
problems. | suffer from panic attacks and am on-anti-depressants. I've had
some bad times where | didn't know if | was going to see the next day but I've

just kept going. I've never had a day off work because of depression. Some

HIA 261 PRIVATE 9




Day 78 HIA Inquiry 11 December 2014

1 You then say many mistakes were made. From the

2 Order*s perspective you have reflected on how you dealt

3 with and handled the allegations in 1958, "64 and "70,

4 and the understanding of the impact of sexual abuse and

5 proclivities of perpetrators were very different then.

6 You have tried to understand why BP1 made some of

7 the decisions he did.

8 "Whatever his reasons in "58, 1 must conclude that

9 he made grave errors of judgment. In 1964 minimising

10 the harm caused by BR14 took precedence over honesty and

11 transparency. This was a grave mistake, and a real

12 opportunity was lost to establish a system for the

13 reporting of sexual abuse and establishing protocols and

14 guidance to recognise and prevent further abuse and

15 detect perpetrators. 1 find it difficult to rationalise

16 why on leaving office a Provincial would not brief his

17 successor on abuse issues so as to build a knowledge

18 base within the Order. There is no doubt that the

19 Order, like many organisations, must have felt a great

20 sense of embarrassment about the complaints, and this

21 led to a certain element of secrecy, which was unhelpful

22 in educating the Order to the risks of such offending.

23 I appreciate that my Order shares this failing with

24 other branches of the church and indeed secular

25 organisations, but that is of little comfort. We had
Page 90
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the house. All of a sudden he got up from his chair, unzipped his trousers and
pushed his penis into my mouth. | tried to fight him off, because | knew that it
was wrong. BR 17 made me masturbate him until he ejaculated,

then he told me to get out of the office.

16. Another occasion sometime after that, took me out of my bed
in the dormitory and brought me to a bedroom. He put me across the bed,
took down my pyjama bottoms and tried to have anal sex with me. | tried to
fight him off, and he started to rub his penis up and down the bottom of my

back until he ejaculated and then he put me out of the room again.

17.A short time later | IERE brought me into a different bedroom at
night and made me masturbate him. The fourth incident occurred in the same
bedroom. | JEEEA tricd to penetrate me anally, and again | tried to
fight him off because | did not want it to be happening. He rubbed himself up
and down the small of my back until he ejaculated. | cannot remember the
dates that these things happened, but | know that it was in 1955. | blamed
myself for a long time for what had happened to me, until | went to Nexus in
2010. | realise now that it was not my fault, but | would still suffer from very

bad nightmares.

18.1 shared a dormitory with about 12 or 14 other boys. At night | saw Brother
(BR17] BR14 | BR15 [N BR42  [EIGGEIGRRI:
of their beds and bringing them to the Brother’'s bedroom. | cannot remember
the names of any boys who were taken at night. There was a lot of sexual
abuse going on with the Brothers and although | do not know for sure what
the Brothers were taking the boys for, | can't imagine it was for any other
purpose. Sometimes | would have fallen asleep before the boys came back,
but | was living in fear of being taken out of the room for years: the fear was a
form of mental abuse too. | used to be afraid to go to sleep, but if | saw a
Brother coming into the dormitory | would lie still. The Brother always seemed
to know which boy he was coming for. | never discussed with the other boys
what was going on because | was afraid, and did not know what to say about
it.

HIA 252 PRIVATE 5
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19.We were allowed to watch the television in the dining room during the
evenings, although we were sent to bed by 9pm. We got to watch movies
occasionally, and | remember watching John Wayne fims. [IEREZE,
and [JIEEEEI vould sit very close to the boys with
their arms around them. It would often be the same boys that | would see

being taken out by the Brothers at night.

20, BR 42 was a wicked man. He beat me several times, and |

witnessed him beating other boys on numerous occasions.

21.1 was able to go home for a holiday in the summer, but | cannot remember if it
was for a week or a fortnight. On the way back to Rubane after a Christmas
holiday, | jumped off the train at|jlllstation and jumped over a wall to get
away. Someone must have seen me and told the guard, who grabbed me
down the street and brought me back to the station. The guards handed me
over to the RUC, who called [JJRINEFE \When | was left back to Rubane,
brought me into a classroom, made me take down my
trousers and walloped me with a stick. He hit me around 15- 20 times, and
after the beating | felt blood on my back, but | did not receive any medical

treatment for my injuries.

22.1n 1958 after | ran away on another occasion, | told [IEIMEESHN that Brother
had interfered with me. | told him this because | did not want to go
back to Rubane. |JRINEFE shouted at me, telling me that | was lying, and
that the Brothers were religious men who wouldn't do that. JIRINEZEER failed to
do anything about it. | did not tell anyone else what had happened to me
because | thought that they would not believe me and that it would be a waste

of time.

23.We got a shilling a week pocket money, which | would gather up and use to
buy cigarettes from the post office. The-lvho worked in there would
phone [ IERE ho would be standing waiting on me and would see
me smoking. He would bring me into a classroom and beat me with straps or

a stick. On another occasion when | was 14 or 15 | got accused of stealing

HIA 252 PRIVATE 6



9.39

9.40

9.2

RUB-9164

properly explore this allegation. The Order notes it is alleged to have happened in full
view of the class. That type of allegation was not repeated before the Inquiry and the

Order doubts the veracity of HIA 160s account as far as they concern BR 6 E
the contrary, many of the applicants had positive reflections on BR 6

HIA 244 (64-65) was not sexually abused but recounted suspicions about [{iaSNE

HIA 64 i63-66) described how he struck a ‘nightcrawler’, whom he identified as Br
AR as he tried to lift the sheets of his bed. He also confirmed that sexual activity
among the boys was an ‘issue’ in the Home but not for him personally.

1962-1964 - Summary

9.41

9.42

9.43

The Order accepts on the strength of the testimony in general and on what it has come
to learn about BR 15 and BR 14 that, between 1962 and

1964, both of these individuals were sexually abusing boys in their care,

Only during the course of this Inquiry has the current leadership of the Order learnt
about the endorsement on dispensation that he had abused a
‘few boys a year for a couple of years’. That suggests there was more than one victim
but it also suggests a relatively limited number, The fact that the Order has received

no civil claim naming BR 14 and there were no sexual allegations

against him arising through this Inquiry (bar an interpretation of HIA 97s account)

tends to support that view, BR 14 offending was at a level lower than
either BR 17 of BR 15 and was also confined to a narrower

timeframe,

The Order maintains that HIA 160’s account in respect of is inaccurate,
There is no consistency to his complaint and in the absence of hearing from HIA 160
and when the positive reflections 011 from the residents are considered, it is
submitted that this account is simply insufficient to establish abuse.

9.3 1964-1970

9.44

HIA 262 (64-68) did not give oral evidence, His statement was summarised. He
alleged that he was abused on his first night in the main house at Rubane but he did

not name the perpetrator. BR 14 was located in the main house at this

time.

Serious allegations were made against [|SaSUECA, contrary to the positive recollections
which other applicants have reported. Given that the matter could not be explored

73
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hand up my leg and masturbated me. He had a selection of boys he would do
this to. He never made us do anything to him. iso
masturbated me in the back row of the Majestic Picture House when he took me
to see “Jailhouse Rock”.

14. From there | was transferred to the farm. BR 12 was in
I | icc to avoid him because he was a very scary man.

15. [ was taken to other farms to work instead of going to school. The Brothers were
paid for our work. They would have given us one shilling to spend in the tuck
shop in Rubane. as in charge of the_ He
was vicious when we were playing football and used to be known as a dirty old

man.

16. The education | received in Rubane was not good. It was not secondary school
standard education. It was more like primary school level education. | do not
think | was taught anything. | remember ould hit you if you did
not know your spellings. | think he got pleasure out of it. He made us all line up
and asked each of us in turn to spell a word and then he hit us if we spelled it

wrong.

17. One day iniass he called me up to his desk and put his hands
down my shorts and touched my private parts. | was older by then and walked

away so he did not manage fo do anything to me. There were other boys in the
classroom but | was standing with my back to them so they couldn't see

anything.

18. | started to play hurling and football. It seemed to bring me out of myself and
give me the confidence to stand up for myself. My brothers were not interfered
with. Perhaps me being interfered with gave them some sort of protection.

19. | cannot remember having a shower the entire time | was in Rubane. | think that

things may have happened to me that | have blocked out.

HIA 160 PRIVATE 4



District Inspeetor's Office,
R,U,C,, NEWTOWNARDS,

9 Sept. 1964,
County Inspector,
DOWN
R

Submitted and complied with,

Further disoreet enquiries into this case reveal thet Brother [SIaNNI)
had gone on holiday on 1st August, before the complaint was made against him,
and thet while he was 80 on holiday thep MM becane aware of the
allegations and contacted the Head of his Order in Eire. Brother IR
was then collected and brought into the headquarters at Castletown, Eire.
This corrects the suggestion that his superiors had been eware of this report
before the police were and that the Brother had been removed from the
Jurisdiction to avoid investigation,

ele)si

Miss Forrest of Ministry of Home Affeirs has been in touch with me
regarding this matter. She is endeavouring to assist the Ministry to
decide whether or not the school at Rubane should continue to be recognised
2s an approved voluntary school, with perticular emphasis on ascertaining
whether this was an isolated incident or whether more boys may have been
involved. No decision has yet been made by the Ministry in this matter,

(Signed) J. Platt, D.I.

County Inspeotor's office,
R.U,C., DOWNPATRICK,
10 Sept., 1964,
D.12/1/21/6),.

District Inspector,

NEWTOWNARDS,

Noted, F.R., in one month, sooner if there are any further developments,

(Signed) E,A, Ferriss,
County Inapector

Distriet Inspector's Office,
R.,U,C., NEWTOWNARDS,
11 Sept., 1964.

Sergt. Greysbbey.

Transmitted for information and compliance,

(Signed) J. Platt, D,.I.
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I Down WO informed me that DL 13 of long in their care under a sch. att.

fit person order, had been home on leave with his brother in - He had refused to
return to Rubane, confiding to an older married brother and thence to his mother, that
Brother had interfered with him. This was reported to Welfare who notified Police.
The boy was interviewed by Police with Welfare staff present and made a statement to the
officer that on three occasions in the week beginning 13" July, Brohad brought him

from the dorm to his bedroom and there committed acts of gross indecency, (though short of

buggery) with him.

| saw D. I. Platt, Newtownards, later the same day (4™ September) and there saw the boy’s
statement. | saw him and Sgt Hodgett of Greyabbey again on 7" Sept. B had
also named other boys said to know of this sort of behaviour and the boys who have now left

were interviewed at Naz. Lodge Club. They denied all knowledge of such a thing.

When Police Det. Sgt. Jeffery went to Rubane to make enquiries, Jll]a8¢ll told him he
knew why he was there and Bro [E]gliflhad been removed from his post, was at the [

I - would not be returning. [EIRM is therefore out of the jurisdiction.

| subsequently discussed the case with |l OVVO. N’'ards before going to Rubane to
see Bro The sequence of events seems to have been

13" July — weekend, three alleged episodes [JEIRJl] on leave)

17™ August — boy makes allegations to his own brother

19™ August — statements taken by Police

received some kind of tip off (possibly from N. L. Club?) & went immediately to

where Bro BR i%! was on holiday in Eire.

He told Bro|s1g@®4 he could return if he wished to deny the charge. He also reported to the
Provincial of the Order. Bro[s]@®4! did not return but was recalled to Head House and Bro
now regards the matter as being in the hands of the Provincial.

Although neither Police, nor Bro, as | can regard the allegation as proved, since as
Police saw it, it was possible that the events had happened to the boy elsewhere with
another person but he had accused Bro S]] as a let- out from returning to the Home. Bro
appears inclined to take Bro JE¥¥ non-return as an admission but this is not
necessarily so since anyone who could get out of it by staying over the Border might well

wish to avoid the [horror] of a trial on such a charge. It should be noted that there were two
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. <OVINCIAL MoTHER HoUSE. %
o "_;? De La SaLLe REeTREAT,
§ CASTLETOWN,
Telephone: CasTLETOWN 2. ::’ Laois.

......... September. I9the 1%k, .

Report to the Ministry of Home Affairs on the incident at Rubane.

Subject matter of Enguiry.

d allegation of irmorality against BR 14 5 DL 13

| 2 boy in the Home.

DL 13 is reported to have stated
a) that on the night of July I3th. BR 14 invited him to his
room where immoral relations took place petween them.
b) that this was repeated on two other nights during the week
following.

¢) that July I3th. was the first time that BR 14 interfered
with him.

On August 2Ist. 1 received a report that BR 14 was
allesed to have had immoral relations with a boy in the school.
BR 14 was on vacation at the time. I summoned him to head-
quarters where 1 interviewed him a week later. In the meantime I had
received a sungs of the boy's statement.

I asked BR 14 for a full and accurate account of what
took place between nirselr and the boy on the night of July I3th. and
during the days following.

BR 14 admitted being guilty of immoral conduct with the
boy on the night of the I3th. Jwly, but he denied that he interfered
with the boy on any subsequent occasion. He stated that the boy came
to his room on the night of the I5th. July(approx) but that nothing
inroral took place. On that night he explained to the boy that inroral
relations betygen them was very wrong and that what happened on the
night of the @. was never to be repeated.

When ask to explain his unnatural conduct on the night of the
I5th. he stated that he had drink taken and was scarcely aware of what
he was doing. b

While frarkly admitting his guilt in relation wikh DL 13
he ermphatically denied having interfered with any other boy in the Home.
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-’ROVINCIAL MoTHER Houskt. DeE La SALLE RETREAT,

CASTLETOWN,

Telephone: CASTLETOWN 2. Laois.

2.

19
He said that the case against him was a single incident with one
boy only.

The De La Salle Order regards an incident of this kind as
extremely grave and irmediste measures were taken to ensure that
would never again be alloved to have any contact with
boys in any school.

i In view of the seriousness of the case I thought it wise to
visit tle Home at Rubane and conduct an enquiry.

I arrived on September I8th. and on the same day I intervieved
each member of the staff. Without giving any names 1 mentioned to each
Brother that " a serious charge had been made against a Brother " and
that any information they could give would be appreciated.

knew of the charge and the persons involved.
BR 12 xnew of the charge, for being |GGG :< v:s

informed of the case by the Superior.
Jaturally both were greatly shocked at the seriousness of the case.
The other members of the staff, while surmising that something serious
had taken place, were, and still are, qu t of the incident
in question. They did know that the boymdid not return to
the home due to some ' complications ' as rentioned over the phone by
Down Welfare Authorities. iione had any idea of the rature of the charge
or of the person involved. I am quite certain that any one of those
interviewed would have informed me were he aware of any misconduct
between Brother and boy.

As a general rule the boys would inform the Brothers if they

knew of any misconduct in the Home, but of this incident, now a month
old, there was never a whisper.

Due to the fact that the boys seemed tofﬁnaware of any untoward
incident in the Home I thought it more discreet to refrain from carry-
ing out an individual investigation which would serve no useful purpose,
but which would unquestionably undermine the good relationship between
bBrothers and boys and result in rousing their curiosity.

I deeply regret that an incident of this kind should have
taken place in an Institution devoted to the welfare of the children
confided to the Brothers by the Welfare Authorities and by the various
Comupittees.

As far as I can judge the extent of the damage done is limited
and this in itself is consoling to all concerned.
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Telephone: CASTLETOWN 2. Laois.

3.

As to the present members of the staff in Rubane I can
confidently certify that each one is thorouchly reliable, and and in
every I‘SSQGCt sultable to carry out the delicate and onerous duties
which an lnstitution of this kind demands.

N BP 1

BP 1
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30th September, 1964.

CONFIDENTIAL

Dear Walker,

We recently became sware of certain incidents during the
month of J at Rubame Voluntary Home, Kircubbin, involving
a boy in the care of Co. Down Welfars
Authority. The incidents were reported to the police, and
our Inspector, Miss Forrest, had some discussion with D.I.
Platt of Newtownards when she was enquiring into the affair
in the course of her duties under the Children and Young
Persoms Act. (Incidentally, she foumd D.I. Platt extremsly
helpful.)

It is quite possible that this case may lead to
repercussions, and in view of our gensral responsibilities for
children's homes we are anzious to be in a position to keep
the Minister fully informed as to just what action was taken
over tha affair. For this purpose it is felt here that we
ghould have a full report on pplice action and findings in the
case. - I should be most grateful if you could arrange for me
to have such a report. It will, of course, be treated as
strictly confidential, and I sincersly hope that circumstances
in which we need to refer to it will not arise at all.

Yours sincerely,

R.Je Walker, Esqey OeBoEsy J. iy
County Imspector, = KES
Royal Ulster Constabulary,

Brooklyn,
Knock Road,

Belfasts 5.

RUB-1023
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I am sorry | have not been able to submit earlier these papers relating to the trouble at
Rubane this Summer.

The sequence of events is set out in Miss Forest’s minutes of 10/9/64.

You will see from these papers that we have discussed the matter with the police, the

Manager, the Provincial of the de la Salle Order, and officials of Down Welfare Committee.

The following points emerged: -

(1) All concerned are satisfied that these were isolated incidents, and that the person
responsible — Bro — has been removed from all possible contact with the boys
— at Rubane or elsewhere

(2) The authorities of the home, and of the Order, have been frank and co-operative.
Bro m IEIEEY. I c:!cd her to deliver his report. After
a frank discussion Miss Forrest and | were satisfied that he had investigated the
situation thoroughly and that his conclusions were reasonable.

(3) Police action against Bro is impossible while he remains outside the
jurisdiction.

(4) There are now no grounds for further action on our part in relation to the Home itself,
though we shall lose no opportunity of impressing on them the importance of having
enough staff: it is at least possible that if the staff didn’t have such large numbers to
cope with the incidents would have com eot light sooner, though they might not have
been presented.

JHP
16/11/64

[?]

| consider you should see their papers
The Minister has seen these papers.
25.11.64
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Note for files 0.859 and W.1h6

RHG/EC. 2l th September, 1964.

Miss Forest, Children's Inspector, Ministry of Home Affairs, telephoned me to-day

5

and said that the alleged incidenge involving [EINEEHN=t ve 10 11 Bays: Hono
had been investigated by the Police and by the Provinoial of the Order. The o ‘:
Provincial had informed the Ministry in writing that he was satisfied that this was
an isolated inéiden@ and that ﬁo other persons were invoived. He would also ensurs
that the man concerned would not be put in a position in the future where similar
ocourrences could take pia;ce. I told Miss Forest that in the circumstances no further
' “agtion éppe’ared to be necessary. MissForest had also discussed the matter wif._h I
Miss Forest said that woul«i be prepared to go and have a talk with
BIEKE: ¢ we thougnt this would help in sny way. e

o 3 (] (s o e
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25.

RUB-1895

Director of the home, a BR 17 &l BR 14 FEEIE

perpetrator, appears to have been one of three members of staff at Rubane in
1958 to whom boys initially disclosed the abuse. Significantly, it would seem
that the Provincial Superior did not share with the MoHA or the police any
information about the 1958 allegations and his subsequent investigation, either
at the time the allegations were made or during their considerations of the 1964
incident. The Provincial Superior had also been made aware in 1958 and in
August 1964 of allegations of child sexual abuse against a BR 69
(albeit with reference to incidents in the Republic of Ireland — see paragraph 34
below). He was therefore well aware of the potential for those in positions of
trust to abuse children.

The 1964 disclosure would appear to have been the first disclosure of its kind
received by Miss Forrest and Mr Parkes. Had the Provincial Superior shared
the vitally important information about the 1958 allegations with the MoHA and
the police, the Ministry and the police might have questioned the conclusions
about the isolated nature of the 1964 incidents.

As already accepted by the HIAI it is difficult to judge the handling of past
events by currently accepted standards. Today, for example, of central
importance in a current situation would be the need to establish a strategy for
the investigation of the issue in accordance with child protection policies and
procedures. Such a strategy would, of necessity, seek to establish whether
other children had been abused and would provide opportunity for them, if
relevant, to disclose abuse within an interview situation that was sufficiently
independent of the staffing within the home,

Question 6
Whether the Department, on reflection, considers that the response to this
incident was a systemic failing. If so, in what way? If not, why not?

26.

MoHA officials, in their considerations and actions relating to the 1964
incidents:

*  met immediately with the police and the Director of the home to consider
the allegations and their implications®;

J identified key questions to be addressed regarding the incidents, including
the need to be certain that abuse had in fact taken place; and if so, to be
assured that no other children had been involved and that abusive
practices were not widespread;*

e  gave consideration, according to a police report™, as to “whether or not
the school at Rubane should continue to be recognised as an approved
voluntary school with particular emphasis on ascertaining whether this

* RUB 210 and 212-13
* RUB 1014-1019

* pUB 1014-1019

* RUB 1013

Page | 8
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21.

RUB-1894

the “charges of immoral conduct” alleged by the child against Brothers
R IERER- Bl o be ‘devoid of all foundation™®, 1t is unlikely,

however, that the fact of the 1948 allegations and the subsequent investigation
were known to officials dealing with the 1964 Rubane incidents which occurred
some sixteen years later.

The sexual abuse by staff of children in institutional care was not recognised as
a potentially much wider issue in Morthern Ireland until the early 1980s when
the Kincora scandal broke. Indeed, the sexual abuse of children within families
and the community also appears only to have been fully recognised in its own
right around 1984 when Health and Social Services (HSS) Boards began
collating statistics on the incidence of child sexual abuse.*® Therefore, in the
light of prevailing knowledge (or lack of it) about sexual abuse in 1964 as well
as the apparently implicit trust placed at the time in the caring nature of
religious orders, it is understandable that the Provincial Superior's report, which
deemed the incidents to be an isolated issue between one member of staff and
one child, appeared to the MoHA to have reached a reasonable conclusion. As
noted above, both the MoHA and Belfast Welfare Department sought
assurances to this effect. They were assured that the perpetrator had been
removed from all contact with boys in Rubane or elsewhere. The police also,
having interviewed past residents named by DL 13 found no further
complainants.

In view of this it is probable that in 1964 the MoHA would not have deemed it
necessary to issue guidance or take any other measures on a wider scale to
guard against what was believed at the time to be a one-off episode and wholly
uncharacteristic of the institutional care of children in general.

Question 5
Whether the Department, on reflection, is of the view that the Ministry’s
response to this incident was adequate or otherwise

22.

23.

The Department believes that the actions of the Ministry (see paragraphs 26
and 27 below) were consistent with both the information they were given and
the knowledge about child sexual abuse that existed at the time. As already
noted, (paragraph 20), child sexual abuse disclosures even in respect of
children in families and in the community were rare, to the extent that there
were no agreed processes for responding to such allegations. It is
understandable therefore that professionals and others were predisposed to
questioning the veracity of those who did disclose, particularly where an
allegation was made against a member of staff of a children's home who was
also a member of a trusted clerical order,

The 1964 situation was nevertheless significant, in that the perpetrator admitted
at least one incident of abuse. It is also important to note that the Provincial
Superior who investigated the 1964 incidents in Rubane had already carried out
an investigation in 1958 regarding allegations of sexual abuse against the then

* RUB 255
® see paragraphs 40-43 of the May 2014 Departmental Supplementary Statement
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Any reply should be addressed

RUB-10129

Governmient of_ 'Northe_rn Ireland

MINISTRY OF HOME AFFAIRS
STORMONT, BELFAST 4
Telegrams: Homaff, Belfust

fo: THE SECRETARY Telephone: Belfast 63210

Our reference:  TC,165 ,

Your reference: 18th Wovember, 1964.
-D@ar : BR 6 N

wThank you for your letter of 14th Wovember, from which I note that you
wish to proceed with the development of intermediste educatlion facilities at
Rubsné: In order to do this you will wish to provide for 80 boys and I am
now writing to confirm that the Ministry will be prepared to recognise
Rubane as a Home for 80 boys, subject to the following conditionss—

_'(1) Ws shall not be able,tb.give thies recognition Tormally uatil
guiteble acoommodation exists for 80 hoys. However, I think it would be

- _reasonable to assume that we shall reach agresment in due course on the form

of the provision to be made for additional places and that these places will
in faet be provided. ‘

.(2) We shall require an assurance from you that the Home will be
adequately staffed. In this connection I cannot stress too stromgly the
impertance, whatever future developments mey be and whenever they may tske -
piace, of providing at the earliest possible date an inmorease in the staff e
al Rubare. Fight years ago the Child Welfare Counell suggested that for
children over five an appropriate staff ratio was one full~time member of
atalf for every six children. This excludes domestic staff, cooks, ebc.,
and we would argue that abtrictly it should also exclude full~time teachers.
I need hardly poimt out how umfavourably the staffschildren ratioc at .
Rubane compares with this recommendation. Recent events have given added
point to our feeling that where such a small staff has so much o do for so
wany children the development of & gatisfactory relationship of trust and
confidence between individmal children and members of staff ig virtwelly
imposgible.

. To sum up, we are prepared to say that we will recognise Rubane as a
Home for 80 boys, subject to the provigion of additional accormodation on

agreed plang and to a con51&erable inorease in staff. I am sure we shall
be able to rsach some sort of agreement om the former poinmt; we would be glad
of an assurance from you on the labtsr. i

Yours sinmcerely,

U, W ke

BR 6
De La Salle Boys' Home, .
Rubgne,
Kircubbin,

Newtownards ,
_QQ_: Down.
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PROVINCIAL MOTHER HOUSE. DE LA SALLE RETREAT,

CASTLETOWN,
LAOIS.

SEPTEMBER9 TH1 96 4,

BR 14

The Most Honoured Brother Nice-
Superior General of the Brothers of the Christian Schools.

Most Honoured Brother,

I begwith regret for a Dispensation
from my Perpetual Vows which Imade in-

The reason for my request is “grave immoral actions

withanumber of boys”.

Iremain, with the most profound respect,

Most Honoured Brother,

Your mosthumble inferior;

BR 14

Besides beinga positive danger to young people il 51 xS P38l has lost the religious spirit.
Irecommend that he be granted a Dispensation from his Vows.

BR 19

Visitor.



RUB-7160

eS: CASTLETOWN Z. DE LA SALLE RETREAT,
X CASTLETOWN, LAOIS.

o

* snuoned

Sgptembex.2tu........ 19LL.

_, Vicar General, Casa Generalizia, Roma, C.P.99B.

Very Rev. and dear Brother Vicar General,

[ have more trouble enmy hands. I enclose a request for a Dispensation for
-. [ have asked him to make this application as just now he is a positive dangerto the others.
During the past three years he hasinterfered with boys, a couple each year. He has lost the religious

spirit and there is no hope of saving him.

[ enclose the executed Indult for

Thanks foryour letter of the

21st. August.1 gave_ a Canonical warning as directed. I advised him to
apply for a dispensation but he was not prepared to do so.

[ am sorry to give you all this trouble This has been my worst year so far, and I hope that I have

seen the last of such unsavory matters.

With deep affection and cordial greetings,
[remain,

Very obediently yours in Christ,
/ a

Visitor



RUB-5963

must be concluded that such scrutiny might have had the potential to alert the
police, the MoHA and the authorities responsible for children’s care that the
sexual and physical abuse of children in Rubane was more prevalent than the
presenting complaints suggested. The Department believes that as a
consequence of vital information having been withheld in relation to the 1964
investigation, an opportunity which had the potential to lead to earlier
recognition of the vulnerability of children in institutional care was lost.

Concluding statement

19.

20.

When investigating the context in which physical assaults and alleged
homosexual abuse of children took place in Rubane, the Committee of Inquiry
into Children’s Homes and Hostels, (The Hughes Inquiry) came to certain
conclusions which had implications for the role of the DHSS and its
predecessors during the period 1960-1989. The Hughes Inquiry found:

o SWAG's record as to the frequency of inspections of Rubane was
satisfactory up to 1976. The absence of a formal inspection between
1976 and March 1981, the latter after the discovery of offences at the
home, was unsatisfactory;™

o The inspections of the 1970s as a means of gaining a genuine insight
into the standard of care in the home were inadequate®®. The Hughes
Inquiry, however, contrasted the former inspections with the scope and
follow-up of the 1981 inspection which “illustrated a form of frank
dialogue between the Department and the home’s management which
we consider to be worthwhile.”*’

o The Board of Governors did not meet its obligations to arrange for visits
and reports under the 1975 regulations. There was no evidence that
the Board actually recognised that these obligations existed*®;

o The Board of Governors and Management Committee should have
required a greater degree of accountability from the Brothers than
existed in the period under consideration™®.

The Department did not challenge the findings of the Hughes report in respect
of inspections of Rubane. It accepts that whilst inspections were conducted
regularly in the early years and were reflective of the standards at the time,

® The Report of the Committee of Inquiry into Children’s Homes and Hostels. HMSO 1986, Paragraph 10.22.
16 .
Ibid Paragraph 10.22.
Y Ibid Paragraph 10.24
8 Ibid Paragraph 10.18
 Ibid Paragraph 10.51
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PRIVATE

happened to me. All | want is for them to realise that | told the truth all those

years ago.

16.1 have kept in contact with some of the ex residents from Nazareth Lodge and
Rubane House and we have reunions on occasion. We had genuine good
times. We were well fed and looked after. You got up early and went to mass
every morning, had breakfast and went to school. | don’t have any formal

qualifications but | think | am intelligent. The teachers were strict but good.

17.The food was excellent. Cereal for breakfast and maybe boiled egg and

toast. | couldn’'t complain about it.

Rubane House, Kircubbin (20 August 1968 — 9 May 1972)

18.1 lost my innocence within two days of going to Rubane House. | was eleven
years old at the time. The brothers did not know | had family outside but my
mother turned up one Sunday to see me. The brothers took a special interest
in me. [ IEESI 2s in charge of the dormitory that | was in and the
first night | was there he came in and woke me up. He told me to come with
him and brought me into his room near the dormitory. | remember the smell of
incense. He made me take off my pyjamas and lie on his bed. He sexually
abused me. | was naked and he started to touch me. He lay down beside me
and he put my hand inside his robe and told me to touch his penis and to rub
it. | felt dirty and disgusted and wanted to get out of the room. | started to cry
and he told me if | didn’t stop he would give me something to cry about. The
abuse continued over a period of four to five months. At times he would have
brought one or two boys in to the room to abuse them. | ENEEN was

with me on one occasion. | remember he was called || jjjll as he was
- My way of coping with the abuse was to try to blank it out.

19.Finally | told my mother about the abuse and she didn't come near me for
about six months. She did not know how to deal with the problem. She knew
about the abuse because the resident priest in Rubane at the time, -
knew what was going on. | knew that other boys had reported incidents

HIA 36 PRIVATE 4
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30.

31.

32.

RUB-528

PRIVATE

shotgun. | was terrified. _made me lie down on straw and take
down my trousers and he felt all over my penis. He knew | was afraid. He gave
me three shilrlings and a cigarette and then |1 went back to the home. | think he
may also have been abusing || || |lEEE Ty 2bused me once.
After this incident_tried to sexually abuse me in the oil tank house
but | stood my ground and he did not succeed. | think - is in prison in

For a while we weren't aliowed to associate with other chalets. We were isolated
from them by the ||| | T NN - I - - ||
nuns had a chalet next door to us _ They were teachers and they
were good. | believe the -were sacked from Rubane.

There was a secondary school on site but we hever learned anything. The nuns
did take an interest in teaching us. They taught English and Geography. The
Brothers were not good teachers. | don't think they had any interest or else they
didn’t think it was worthwhile to teach us and they just went through the motions.
| couldn’t even tell the time at thirteen years of age. There was no real effort

from the Brothers in relation to education and that was a serious failing.

| was later moved fo the main house where | got my own room. | was about

fourteen years old. This was unusual because we normally slept in dorms. | was

sexually abused twice by BR 15 in his room. On both occasions
BR 15 simulated sex with me by putting his penis between my legs

and moving up and down. Afterwards he gave me a packet of Embassy

cigarettes.

One day BR 15 promised me cigarettes so | went to his room in the
main house and opened the door. He was standing up and a boy called N

DI vho came from -was lying on BR 15 bed. Both had

their trousers down and it appeared as if they were having sex. BR 15
shouted at me to get out and threw a packet of cigarettes at me. | didn't tell
anyone about this because | was afraid of being beaten by BR 15

HIA 56 PRIVATE 8
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contrary, there is evidence of late night abuse when presumably other Brothers were

sleeping, abuse in vehicles and of abuse under cover of darkness or the mask of

friendiy behaviour within the cinema, Without placing too strict an interpretation on

admission,’ he may not have commenced abusing boys until after Br

IELNEA - 4 1tk Rubane.

® reaction to the 1958 investigation complaints does not read like a man
who is at risk of similar allegations, with him seemingly being a proponent of the
boys reporting the matter further.

9.35 Surviving Brothers have often reflected on why boyvs, if they were being abused,
would not report abuse. It was interesting at this early stage [and we will see further
reference to it later] that;

e HIA 183 in answer to a question from the Chairman accepted that if he had relations it
would have made reporting more straightforward.

e HIA 247 said he would have a ‘fear’” of talking to the Priest.

e HIA 399 couldn’t talk to anyone.

9.36  Even in the 1970s the HSCB witnesses’ general tenor was that they would have
expected boys to have reported abuse to their social worker, HIA 183’s reflection
points perhaps to the lack of any bond of trust with any other adults, that one may
expect with a family member. Yet HIA 399 had a family member and still felt unable
to report. There is clearly a variety of reasons why the residents maintained a general
silence and this may be an issue upon which the Inquiry will wish to reflect when
considering what the Order, Social Workers or Inspectors should have noted.

9.37 The Order concedes that between 1955/56 until 1962 BR 17 and Br
BR 15 ere interfering and sexually abusing boys at Rubane.

The Order does not accept that any Brothers present between 1951 and 1953 abused
boys at Rubane.

9.2 1962 - 1964

9.38 HIA 160 (61-65) did not give oral testimony. A medical report was provided. His
accounts were summarised.

In his statement to the Inquiry HIA 160 alleges that he was sexually abused by Br
and The Order does not accept the allegatio
HIA 160 at RUB 66393 told the police in 1997 that during class [EIRSSIN‘iricd
to put his hand up [HIA 160s] trousers. At RUB 66395 he told the PSNI in July 2011
that ‘tried to feel me on my privates over my clothing’. In his statement to
the Inquiry HIA 160 stated that ‘put his hands down my shorts and touched

my private parts’. While it is accepted that there is a broad similarity in complaint the
inconsistencies are material. The Inquiry has not been given an opportunity to

72
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PRIVATE

woman was my mother. In all my time at Nazareth Lodge | had no other visitors

other than [Jlland the I ' had no social worker and | do not

remember any inspections.

De La Salle Boys’ Home, Rubane House, Kircubbin {12/08/1957 — 13/07/1960)

13. | was transferred to Rubane House on 12" August 1957, Nazareth Lodge was
horrendous and going to Rubane was like stepping out of the frying pan into the
fire. Brotherwas in charge. He came to collect about twelve of
us from Nazareth Lodge in a minivan. | was in a dormitory in the big house for a
year or two. There were two or three dormitories in the big house with eight or
nine boys in each one. After a while | was transferred to the smaller house near

the farm. There were two dormitories in the smaller house.

14. | found Rubane very intimidating. We did not receive a good education. | think
everyone was educationally slow. There was no competition and there was no
extra help. | was in the choir and | could only read The Lord's Prayer in Latin

because | was taught it.

15. There was a who was in Rubane for a couple of months when | first
arrived. He had a lot of compassion. He was the only person who took time with
us and realised the émpoﬂance of education and made you feel important. He
was the first person who taught me how fo tell the time and he taught me how to
write my name. | remember crying when he left. He was the only one who
made me feel important and he made me realise how important it was to get an
education. No one else seemed to care about our education. | think they

thought we were damaged goods and were beyond teaching.

16. | also remember an occasion in school when BR 17 called me to the

front of the classroom and asked me what we were learning. | replied we were
learning the hymn. He threw me over the table and beat me black and biue with
his fists. This was because | said "hymn” instead of “Latin”. One of the boys in
the class eventually shouted out “it's Latin you're learning”. So | said “it's Latin”,
He only stopped when | said that. | was sobbing really hard. | was not right for

HIA 183 PRIVATE 4
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19.We were allowed to watch the television in the dining room during the
evenings, although we were sent to bed by 9pm. We got to watch movies
occasionally, and | remember watching John Wayne fims. [IEREZE,
and [JIEEEEI vould sit very close to the boys with
their arms around them. It would often be the same boys that | would see

being taken out by the Brothers at night.

20, BR 42 was a wicked man. He beat me several times, and |

witnessed him beating other boys on numerous occasions.

21.1 was able to go home for a holiday in the summer, but | cannot remember if it
was for a week or a fortnight. On the way back to Rubane after a Christmas
holiday, | jumped off the train at|jlllstation and jumped over a wall to get
away. Someone must have seen me and told the guard, who grabbed me
down the street and brought me back to the station. The guards handed me
over to the RUC, who called [JJRINEFE \When | was left back to Rubane,
brought me into a classroom, made me take down my
trousers and walloped me with a stick. He hit me around 15- 20 times, and
after the beating | felt blood on my back, but | did not receive any medical

treatment for my injuries.

22.1n 1958 after | ran away on another occasion, | told [IEIMEESHN that Brother
had interfered with me. | told him this because | did not want to go
back to Rubane. |JRINEFE shouted at me, telling me that | was lying, and
that the Brothers were religious men who wouldn't do that. JIRINEZEER failed to
do anything about it. | did not tell anyone else what had happened to me
because | thought that they would not believe me and that it would be a waste

of time.

23.We got a shilling a week pocket money, which | would gather up and use to
buy cigarettes from the post office. The;Nho worked in there would
phone [ IERE ho would be standing waiting on me and would see
me smoking. He would bring me into a classroom and beat me with straps or

a stick. On another occasion when | was 14 or 15 | got accused of stealing

HIA 252 PRIVATE 6
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that we had been staying with our parents but they had broken up again and
we had to return to the home.

12, DL 416 lept in the bed opposite me and he told me that BR 17

RN Y@ ad also interfered with him on one occasion during the summer
holidays. This happened infaround the time that nd | had been taken

away fo stay with the family of BR 17 | am not entirely

sure where the summer holiday took place but Cushendall rings a bell.

13. BR 17 ised to buy me presents all the time. He bought me

binoculars, a concertina, a radio, a drum kit and a bicycle. | could not keep the
bike at Rubane House so | left it with my father and the other presents | kept in

a spare room in the building so that anyone could play with them. | never said

these items belonged to me and | never told anyone that BR 17 ad
bought them for me. BR 17 ld me that if anyone asked | should say

that my father had bought them for me. | obviously had mixed feelings towards
SISONIWANE | | ncw that he was buying me gifts to keep me sweet but |
hated what he was doing to me and did not feel that | could talk to anyone

about it.

14. | saw my brother llEbften when | was at Rubane House.  We were
together all the time. He slept in the bed next to mine. There were about ten of
us in this big room and there were another couple of brothers up at the far end

: HIA 261]
of the room. The other boys were close in age to -and myself. The

accommodation | suppose was comfortable and plain enough.

15. My recollection is that we used to get school meals brought in during the week
and | think they had a cook there who used to cook our meals at the weekend.
| think the food was alright and | wasn't starved. Food and clothing and

accommodation were all basic but alright.

16. We only had a shower once a week. We couldn’'t even have a shower if we
came back from playing football, we just had to strip down to our waists and
have a wash. We used to have to line up in the yard somehow and the

Brothers would come and check if you had washed yourself properly. They

HIA 399 PRIVATE 4
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of tea and talking to my family as if everything was normal. Later that day, he
brought me to a market in Belfast and bought me a second-hand bicycle that
cost £5. | remember feeling really guilty as if | was playing the game. | also

recall that [Jfjwas about sixteen at this time and BR 17

was taking her out often for meals one on one and |glIAREE! told me that he

had seen |GIRENAIN -nd [l<issing.

28.1 couldn’t tell anybody what [ SIREN WA /25 doing because he weaved a

web and he had me under his control. He was helping my family and putting
food on the table. if | told somebody they might not have believed me and
even if they did believe me, | would be responsible for my family going
hungry. 1t would be my fauit. It wasn’t just the physical aspect of the abuse
that affected me; it messed with your mind. | remember thinking | hope when |
grow up this isn’t compulsory, the way Mass and prayers were compulsory. |
was thinking | hope this isn’t something all adults do because it doesn’t seem

right at all.

29.That was the last time | saw Just before my thirteenth
birthday, my mother decided to move us all to |Jij! had been doing
really well in school in Belfast; | got 100% in Maths in my summer report but
once we moved to -I never learned another thing. | was just doing
the same thing | had been doing in Belfast. After about a year | was dumped
in another home in [ llivst before my fourteenth birthday. All in all, I've
been to fourteen different schools and four different homes in my life. | ran
away when | was fifteen and | was on the run for three months. | found my
mother and went back to stay with her and | informed the police and local
authorities of my whereabouts at that stage and | was then sent to a remand

home.

30.My time in care affected me deeply. My first marriage was to an alcoholic
which didn't go well. 've had long-term depression and psychological
problems. | suffer from panic attacks and am on-anti-depressants. I've had
some bad times where | didn't know if | was going to see the next day but I've

just kept going. I've never had a day off work because of depression. Some

HIA 261 PRIVATE 9
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of the bin or sheak in to their dining room to steal food. The Brothers caned us if
they caught us. | was caught a few times. My grandparents used to bring us up
food but it was a waste because it would have been thrown in the bin by the
Brothers if the older boys didn’t get it. We weren’t allowed to keep anything that
made you different from the other boys.

18._I§ved on the_and they would get a bus out to

Kircubbin to visit me every Sunday. It was a 2 mile walk from the bus stop in
Kircubbin out to Rubane and | used to ask one of the Brothers if they would go

and collect them but it would depend what mood they were in.

19. The abuse was the most sinister thing about Rubane and there was a lot of it
going on by the older boys. Some of the older boys would approach you in the
classroom and tell you to be at the toilets at a certain time. They would make
you perform oral sex on them. [f you didn’t go they would find you and beat you
up so it was just easier to go when you were told to. You learned to stay away
from them. Now and again one of the Brothers would call you in and say if a
certain boy touches you, you were to fell them, which you did. | told Brother

about the abuse by the older boys but he did not do anything about it.

20. | was cleaning the stairs and one of the Brothers told me | had to go to Brother
room to help him clean his robe as he had got paint on it. Brother
IERXEN 5rought me in and locked the door. The abuse did not happen straight
away. He had apples and oranges and biscuits and he would sit and talk. Then
one day he told me to lock the door and told me to take my clothes off and he
started doing things to me. He would digitally penetrate me and put me on top
of him and kiss me. | always felt like it was my fault because | never tried to stop
it or put up a fight but 1 suppose | was too young to know what to do. |t
happened about twice a month for a couple of months. He was a teacher and |
was always terrified when | was in his class that he was going to ask me to stay

behind after class. One day | noticed | was bleeding from my back passage and

HIA 152 PRIVATE 5
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xviii.  The Brother Director shall be careful that the parlour doors have
glazed panels without curtains, in such a manner that the interior may
be easily seen, It should be the same for the greater number of
rooms, and especially the Procure, the Linen-Room, and the Infirmary.
If there are two or more contiguous parlours in a house, the partitions
and doors of separation should likewise be glazed and without curiains
Rule of Gov 142 (26)

34. Each Brother was required to study the Rule, the life and writings of the Founder and
the History of the Institute. The aim in the Novitiate was to form the Brothers, first of
all as good Christians and secondly as consecrated persons dedicated to the work of
the Order which was the education of youth. The study of the Rule was a vital part of
a young Brothers time in the Novitiate, A chapter was examined each week. No one
aspect of behaviour was singled out.

35. Brothers were obliged to report serious breaches of the Rule to the Superior

36, The Provincial made an official Visitation of each Community once a year to ensure
that the Rules and regulations of the Order were being observed.

i. Al the Brothers, even the Brother Director, are obliged to
inform the Brother Visitor in private, whether any Rule is not
observed, and also to mention what may be the cause. The
neglect of this duty may lead to serious consequences. For this
purpose, every Brother shall make a special examination on the
Rules and practices of the Society, to see whether they are
punctually observed. In this examination, the Brothers should
avoid all prejudice which might fead them fo exaggerate a
Brother's defects, or to imagine that they see such as do not
extst. The Brothers should understand that it is not through a
Spirit of criticism or censure that they should speak, but in the
interests of the Commmmity, and for the re-establishing of
regularity, should it have suffered.

Rule of Gov Page 109 (5)

i, All the Brothers shall, with much simplicity, render an account
of their conduct to the Brother Visitor with regard to regularity
and their special work.

Rule of Gov Page 109 (6)
iii. Reddition (Pesonal Interview)

37. Each Brother had regular personal interviews with the Director and with the
Provincial on the occasion of the Annual Visitation. During these interviews, he had
to give an account of his work and his conduct. He was obliged to report any serious
breach of Rule in the community. We believed that anything reported in the Personal
Interview was to be treated with the same confidentiality as that of the Confessional.

38. Brothers Communities were generally small of 3 to 10 Brothers. There was a strict
timetable and it was almost impossible for a Brother to do anything without the
Community knowing about it.
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PRIVATE

flashbacks of these humiliating and degrading attacks. The nuns operated in a

medieval vacuum and ignored the consequences of their actions.

Rubane House, Kircubbin (23 Auqust 1955 - 24 December 1956)

10. | was transferred from Nazareth Lodge to Rubane House on 23 August 1955
leaving behind my two brothers. | stayed sixteen months at Rubane House and
had no contact throughout that time with any of my brothers, sisters or my father

and | knew nothing regarding their whereabouts.

11. My time at Rubane House was very difficult and distressing. We had tasks to
perform every day and we had to work in the fields picking potatoes. | also recall
doing work for farmers in the area. | was only eleven years old and was
expected to carry extremely heavy loads and there was no thought given to how

this would affect me physically.

12. BR 53 and IEAEX were physically abusive, brutal, vindictive and
intimidating. They hit me across the face, on the back of the head and legs
regularly and at times the force of their blows was so great and the punishment
so excessive that it knocked me off my feet. These two Brothers often beat the

boys in the home in this way for minor misdemeanours.

13. The standard of education at Rubane House was poor as | do not recall ever
being in a classroom during my time there. | left the home with a poor standard

of education and no qualifications.

14. | was sexually abused by one brother and | think it might have been Brother
- He was in charge of fitting out the boys with clothes. He would grope
my genitals regularly from | arrived at the home until | left. He would come to my
bed at night and lie beside me and put his hand down my pyjamas. On other
occasions he would come up behind me in his office and put his hand down my
pants. He never threatened or warned me not to tell anyone about these

incidents. He acted as if it was normal behaviour. It always made me feel

HIA 279 PRIVATE 3
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Da La Salle Untversity 1all,
Bly Place,
Dublin,

Syniming up

I Drothers acted wrongly it Inferviewing the boys snd In ped culny HERSEN and
tn question knew why 1 was in the House, g0f *vord from MESER: I ERNED»
particularly at favit in thess interviews and shoutd have sent word to the Vir, af once. They
Wd 0 essurro theJi s guilty. They did not realise the harm in talking togather re the

2. acted wrongly in treating boys for scables — when naked

BEGEEAlid wrong in felling any boys that he was allowsd to wrouch? them, His explanation
was that when he realised he shauld oot bave treated them he iricd to cover it wp. He treated them
beeanse thers was no matron of nurss 1o doit, .

| BR 17 |iiusigts: 1 taking these boys out aloas it the car
He nas given pethaps too much gnidance re sex fa the boys, His explanation was that the poys
were given to bad habits in Nazareth 7 and some others whe come in from Welfure auntherities.,
Found that two years ago thers was mush wrong doing araong fhe boys. Claims he has now
stopped . . .
1 learned from the boys- many of said this Is true. Thay did not know they wers deing wrong but

EIREER/ ocolzined things tother and naw iry to be good.

3. Of the 9 boys who were mentioned as having being wronged by BR 17
2 have lefi the sohool — o evidence

. & have siated they were never wrongad by Ir
Athdraws one charge (elasaroom) but firmly adheres to the car incident

This carmot easily be ignored |

4, - bovs do ot know the meaning, of bad things — celling names, fighing ete.
X denies he ever did anything wrong with any boy and has no recollection of interfaring
with | Would nat do such a thing, One [s ieft wich a sght doubt!

Re future
Dirlver never go out with ose bay in car
-dr'we less & let do the driving
(ilass panel in office door
Divide up certain work 5o that boys gannot say as pets
Lass emphasis on formal teaching 1e sex - Praver, Presetce of God, Goodness

Improve supervision in grounds and in camp.

Terms
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Deily. Routine (contd,)

Boys who nre allowed Lo sboy up should be coreful not to disturb others when
going to bed,

The Brother altached to each wnit is responsible fom night cere, but, in csses
of necesaity c.¢. illness, disturbance, it would be expected thet oltber siteff

should not ignore whet is happening,
Heekends s

Baturdsy  10.00.8000s  se.. Rising, Bropkfasts, Housework,
11000 colls  waos Yard & Playhall,
1,00 Pelle cano Lunch
2,08 Dalls  seee Line - up, Activities, Ouwtings, Competitiong,

5,00 peolle  ceee Retum to chalaets,

G,00 Dille sesa Suppem,

5,45 DuMa  sees Five Aotivity

To30  Peliy “wwwi 1 1 hD phwlets,

10,00 poMe  ses. Pod - tine ( ot the discretion of slofi)

'S.l_l}'l{]l.f.‘.}{_ 9,00 Doy ssen Rislng etec,

10,00 o,m, cees Dhps
Remeinder of day as on Szturday,

GEIDULINGS
A %o Z
dbscondings Pirst - TLowcs all pocket meney for onc weclk,
Sccond - ILoges all poclket moncy for enc weck + privileges for
ong month,
hird . Loses all pocket meney for one weok, privilejes for
cne month ond treekond (ofter consuliation belween
Manager and Houseparvents,
Abgences should be remorted na seon of possible, so thet R.U.C. and S.We way
be infomred,
Accidentss T an accidmmt ocovws, vhether pevsoncl injury or demage So properd
yogerdless of how minor 1t may be, it must be reported to the Mancger's office.
Tn eames of seriocus accidents Tull writien xeports should be submitted by the
membor of staff on duty.
Allowancess Should be viewed us remuncrntion for rogidential and school
conduct, ciesnlinoss, housewerli, co-cperntion, The current {1030} allowancen
sre &3 Tollowss £5.00 per weely %8,50 for birthdays; ©8,50 for Christuos.
Allowsnces nre given oub on Thursdiys axnd fridays of vioh WaekK, 10Ve ore
expected to save o small caount for oiyings , Disoos, Filus and buying gifts,
Bed Wetting: Boys should be requosted to lecve their shhots and pyjamss in
the laundiy basket, They should also have a ghower when mising,
Bed - Times Meekdays - 10,00 p.m,
Weekends - At the discreticn of staff on duby.
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well have had genuine reason to lift quilt covers to check bed sheets.
We worked with _to devise a solution to this problem;
stopped cocoa at nights, and woke the boys at night. At one stage we
did try to introduce alarmed undersheets but they were hyper sensitive
and with alarms going all the time were abandoned. Against the
backdrop of role it may be easier to understand how he
was able to ‘access’ the boys dormitories without raising suspicion
among the other staff. I’m also conscious that some residents from

that era speak highly of [S]RSMEs}

116. I was in Rubane when [sIaSMESH was ‘removed’ from the

home in February 1971. In my diary [ have recorded the visit of the
Provincial INEGNG and to see I noted

I
ERNE poor form’ and his discussions with | BRG PN
B | st have realised that there was an issue to do with

IEIERN - vhy clse would T record [EIRNEIMvisit to his mother
but I was not privy to the nature of the allegation, or the extent of it,
made at that time. I was not told about the allegation by IEREEE
until after [SInSNEe M had left. I was shocked. My diary records that

IR [caving was a ‘sad day’ as quoted to me by the the
ancillary staff in Rubane given his year service. It was not until
the RUC investigation of 1995 that 1 again encountered allegations
about him. Even after he left T picked up no information or vibes

about his conduct in the way I had after JISINNEN |eft. He served with

both and BR 14 I understand from
I - IRk 10 knew about his complaint [[RJNEEIY
did not discuss the issue with me. as very genuine with the
boys and very concerned about their welfare. If knew I can
only assume that he was reassured by B ol of her
sons’ credibility, as revealed by [EREIIRUC statement, and by
BEREEN veing removed from the home.

BR 17

117. BR 17 moved from Rubane to a role in the i
I | oo worked with him in Rubane.

I met him a few times in the 1970s on visits to Downpatrick and
never heard anything untoward about him. I was on the Board of
Governors of the Grammar School in Downpatrick between 1991 &

47
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strong denial by SRSl and the mother’s comment tothat

as not trustworthy.

52.8  Does the Order accept that it was a mistake not to report to the police?

In hindsight, and bearing in mind current safeguarding protocols and what we
know about abusers it is accepted that the matter should have been reported
but at the time, the Order dealt with the matter fairly much in accordance with
the standard response at that time and in a fashion not dissimilar to that
overseen by MHA in 1964. The Brother was removed from the home and
transferred to another Community in -where he would not have access
to children. According to our current safeguarding policy an allegation or even
a strong suspicion of abuse would be reported to the police and left to them to
investigate the matter. Tt should be noted thatwas heavily involved
in the previous incident in respect of BR 14RSE

52.9 If the Order does not accept it was a mistake not te report — why not?
N/A,

53 Kircubbin 1977 - 1930 - [ EIERETN

53.1 Description

In 1980, a number of boys alleged that sexually abused them
under the pretext of giving them a 'medical examination’ on their arrival at the
Home or shortly afterwards. claims that when boys were
admitted to the Home, because there was no doctor or nurse available, he gave
them a cursory examination to ensure they were free from hair lice, nits, body
lice, skin rashes, scabies etc. It was an opportunity alse to notice any bruises,
birth marks, tattoos or scars by which they could be readily identified.

53.2 Reported to in the Order

On 12th April 1980, the Bishop sent for and suspended him and
told him not to return to Rubane.

53.3  What the Director of the Community did?

The accused,was
aS' __ until was appointed

in June 1980.
53.4  What the Provincial did?

Br. Columba Gallagher, Provincial, was not informed about the situation until
after had been suspended by the Bishop. was
assigned to secretarial work in the Provincialate in Dublin. The Provincial
interviewed him at length on many occasions about the allegations but he
strenuously denied the allegations. Shortly after this eveloped a
malignant tumour of the spine. The PPS decided not to pursue proceedings
against him. After major surgery he had a remission for a number of years but
developed a further malignant tumour of the brain from which he died on 13"
October 2000.

20
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PRIVATE

to me and said “you are being transferred today down to Rubane House in
Kircubbin because you are too young”. | EREZE then drove me down
to Kircubbin.

De La Salle Boys Home, Rubane House, Kircubbin (28" March 1979 — 14"
February 1980)

5. IERE o5 the Head Brother of the home. On my first day in
Rubane, everything went well until left.
brought me out of the office and took me up to the games room. He told me
that he had to do a medical test on me. He started looking in my ears and my
mouth. He then asked me to undress and told me that he needed to check for
rashes, as he didn’t want the other boys getting any. | started to take off my
shirt and he asked me to remove my trousers. He then started to fondle and
grope me around the genital area. This was the first time | had experienced
anything like this and | didn’t know how to react or what to do. Any time | saw
he would have fried to tickle me and pretended to play
about but he was grabbing me in places, and trying to touch my backside. |
tried to stay away from him after that.

6. There were four chalets, and there were boys living in the big house as well. |
was in Chalet four. There was a woman called [[RINEERR i charge, as well
as _ who lived down in the cottage at the
farm. [EEEEEN ived in a bit of Chalet [ that was sectioned off for her.
was hice enough to me. :t\ny time she was locked out of her
house, she would have come over to the school and got me because | was
the smallest and could climb through her window. |GGz vas in
charge of Chalet - | stayed in a dormitory with four beds, with my own
brother, and two other brothers, the_ The beds were quite hard.
They were like a box with a bit of wood on top, and then just a mattress.

7. We had to do chores every day. There was a rota. We did the same chores
for one week then swapped fo another chore. Chores involved cleaning the

washroom or games room, brushing up around the living area, or setting the

HIA 362 PRIVATE 2
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STATEMENT OF WITNESS

TO BE COMPLETED
WHEN THE
STATEMENT HAS

BEEN WRITTEN

Form 38/36

STATEMENT OF: DL 40

AGE OF WITNESS [if over 21 enter “over 21"]: _

ARBOOUBIE. oo st

OCCUPATION OF WITNESS: ...

aooress: ... KIRCUBBIN DE LA SALLE BOYS' SCHOOLs . . . ..o

| declare that this statement consisting of  pages, each signed by me is true
to the best of my knowledge and belief and | make it knowing that, if it is
tendered in evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person, | shall
be liable to prosecution if | have wilfully stated in it anything which | know to be
false or do not believe to be true.

Dated this 24th day of April 19 80
..... (Sed) J RShort ol  DL40 s
SIGNATURE of MEMBER by whom SIGNATURE of WITNESS

statement was recorded or received.

I came into Kircubbin Boys' School in September 1977. Prior to this I
had been staying in Nazareth Lodge on the Ravenhill Road. On different

occasions haa rubbed the inside of my chest under my
shirt, He has also patted me on the bottom but this was always over my

trousers. Once when I wasn't listening in class BR 77 beat

me up with his fists. He didn't cut me but he did hurt me. Around the
summer of 1976 I caught | RINEI (s1) and IR in bed
together. I don't know what they were doing but the bed clothes had

been pulled over their heads. who has since left the school
caught both of them on again. This was about 3 weeks ago. When I came to
the school there was a boy called. We were down at the
pool and I was having a smoke., He told me he was a fruit and asked me

to play with his body. I said no and left. This was the only time

that he approached me although he tried it on with most of the new boysa:
He has been caught on a number of times fruiting by other boys. DL 43

D]IiRY and DL 87 were two of the boys that caught him on.

SIGNATURE of WITNESS: ......(S&3) DL 40 .

. 1R



RUB-580

PRIVATE

10.1 had no complaints about the food in the home.

11.1 went to school in the grounds. | do not recall having any problems at

primary school.

12.My mother would visit about once a month and | would spend an hour or an
hour and a half with her. We would usually just sit and talk to each other in
the staff room but | remember a couple of times we went out to the park.
IS vould sometimes threaten that if | did not do something she
asked she would ring my mother and not let her come to visit me. She would
play those sorts of mind games with you. | never told my mother about being

beaten in the home because you were too afraid to tell anyone.

13.1 stayed in the Lodge until | was eleven and then | went to Rubane House,
Kircubbin.

Rubane House, Kircubbin (29/8/1974 — 1979)

14.At Kircubbin,was very “touchy feely”. In or around 6.30 pm

he used to walk up and down the yard. | remember walking with him and he
would touch you and try to put his hand down your back. One day | was
standing beside him and he tried to put his hand down my back and then
down the front of my trousers and | pushed his hand away and he just
laughed it off. | was there quite a few years when that happened. There were
frequent rumours about BR 1 behaviour but often it would be
made out by the rest of the boys that it was in fact the fault of whatever boy
was involved in the rumour at the time. They would accuse that boy of being
“queer” or lay the blame with the boy rather than with
Obviously from what | hear now there was an alternative motive but that is as

far as he went with me because | wasn’t having it at all.

HIA 104 PRIVATE 4
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PRIVATE

found me and took me back to Rubane. | never bothered with him again after
that.

5. When | first arrived in RubaneNas in charge of the home and
then took over from him.

6. | gotin to a fight one day with another boy. He was a lot bigger than me and
really violent. | have never been beaten up so badly. just
stood and watched and made no attempt to pull him off me. He turned his back

and walked away.

7. When | first arrived in Rubane it was like a tightly run ship. You were only
allowed to be in certain areas, for example the TT room, the play hall, the yard or
the chalet. You could only smoke in the TT room. There was a lot of fighting
went on in that room. You were not allowed to be out of bounds. You had to be
in the TT room for quarter to nine every day and they would count you and make
sure you were all there. would stand close to you and touch
your bum when you walked in past him. He would do it to a few of the boys as
they passed. After the count you made your way over to school. [t was about
100 yards to the school. After the count was the best time to run away as you
could disappear on the way over to school. | ran away a couple of times. The
Brothers would get other boys to chase us. | was lucky not to get caught. |
remember being in class a few times and Brothers coming in and asking for

volunteers to hunt down boys who had ran away.

8. After a couple of months my younger brother left as he could no longer handle
the violence. There was a lot of bullying. | could handle myself but my younger
brother couldn’t. My older brother left as he was nearly sixteen. After that | was
left on my own. | went to stay with my older brother in -for a couple of
weekends. On those weekends | would leave the home on Friday and spend

most of the weekend rioting as there was nothing else to do.

9. We went to mass every Friday and Sunday. There was a chapel in Rubane. It

was an extension added on to the main house. There was a local priest from

HIA 170 PRIVATE 2
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always touching the boys. One of his habits was to put his hand up the back
of the boys shirts and pretend he was just tickling them but we all knew there
was something not quite right about his behaviour. He tried this inappropriate

touching on with all of us and this went on for a long time.

34 BR 2 was head of the home at that time. He became ill and did
not in fact return so | EIRES was in fact put in charge of the home at
that stage. | was always getting into mischief with my friend
Our classes were joined together one day and he got me to spill a glass of
coloured water in the classroom but | did not realise that this was part of
another boy’'s GSE work for art class. said he would have to

report us to and a few days later | was called to his office.
said BIMKESIS o\ | were always getting into trouble and he

would have to break us up. He said he would have to send (BB to o
different chalet and | would have to go to St Patrick’s. | knew St Patrick's was
where all the really bad boys went so | was terrified with this threat to send me
there. When he saw my reaction he said he would have to send({RIEEESIS to St
Patrick's instead but this upset me even more as | did not want|{BJEEsts! to end
up there either. He told me there was a third option and that is when he put
his arm around me and said | was not too bad and perhaps it was
bad influence over me. He mentioned my third option and next thing he put
his hands down and felt around my private parts. He stood up and had his
arm around me and as he lifted his robes | could see that he had nothing on
underneath. | froze and | felt myself starting to panic. He said he wanted me
to do him a favour and he was forcing me down onto his penis and into my
mouth. | felt as if | was about to gag and | tried to pull my head away but he
kept pulling me in to him. | broke away from him but he grabbed me and
threw me against a filing cabinet and started to slap me. He kept using the
threat to send me to St Patrick’s if | did not do what he wanted me to do. He
wanted me to continue to give him oral sex but | could not do it. | got to the
door but he slammed it closed and threw me back again on to the filing
cabinets. He was still trying to force me and | started to shout and scream
and at this point he locked the door and tried to get me to calm down. He

started hitting me again and | was in hysterics. He grabbed me by the foot

HIA 259 PRIVATE 10
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up to as a great -piayer. Whilst | was a De La Salle, Brother
abused me. He openly fondled boys regularly. | saw him putting his
hands down boys’ trousers, both front and back in the school yard. All the
residents were aware of [INIEAEIIN-d what he was doing. Whilst in the
shower on a Thursday night [ IERE 21vays took one or 2 boys into the
shower. There were two showers. He would always let me get into the shower.
He would then open the shower curtain and you had to put your hands out to get
shampoo. The RUC told me it was the shampoo over the hoys’ bums he loved.
When 1 was covered in shampoo || IEREIl fordied me, masturbated me
and made me masturbate him. He would turn the shower water round or off so
as not to get himself wet. This happened both in the shower and the urinal room
and also sexual penetration, by this | mean that he had anal sex with me. This
happened up until | left, regularly, but not every Thursday. It also happened in
B < office. One day | was medically examined, this was with one
of the doctors in Kircubbin Village. There was a lump on my testicles. An
appointment was made for me to attend Newtownards Hospital. Brother
BEREN took me to the hospital. | was then taken to see a doctor at the
hospital. When 1 got back to De La Salle INIERSESM tcok me to his office
and told me to take my trousers down. | was standing naked from the waist
down and he was sitting in his chair. | BR1 R medically examined
me, he was known for his medical’s, then he started masturbating me. He took
out his penis and made me masturbate him. He had hugged me and kissed me
on the cheek. was a very quiet mild mannered kind person.
He was never aggressive but forceful. | think | was around 16 years old when
this happened. When | left Rubane House | had an operation to have the lump
on my testicles removed. Also when | was at Rubane House,
came to me and told me that | had a visitor. | was sent into the room beside
s office. | was not long there. This was about 2 years before |
left De La Salle. When | went into the room the visitor was Father Brendan
Smyth. 1 was shocked to see him. He was sitting at the end of the table with his
back to the fireplace. When | went in | sat next to him but he told me that | had
to sit on his knee. He asked me how | was doing and that he had missed me.
He immediately began to fondle me and eventually tock my shorts down. He

HIA 41 PRIVATE 21
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(i) There is no record of what DL 40 told [=InGN exactly.
(ii)  There is no record of having told the Provincial.

(i)  There is no record of [ EIRN having told the Bishop of Down &
Connor.

(iv)  There is no record of|jSIgYJj having told the RUC.

(v) NL 199 , DL 40’s social worker, was not told about the
complaint.

5. The Order accepts that J=INNMEEEN als0 received a complaint in respect of a
physical assault by SISV on JIEMEEI o or about October 1979.
This complaint was an issue before the Hughes Inquiry and is referenced at RUB
40016/17. Fr Peter McCann gave evidence that he became aware of the incident
via Fr O’Connor and the Catholic Family Welfare Social Worker. Fr McCann

recounted that | EIRII 2ccepted that the allegation was true. SN

confirmed before the Inqui that warned him as to his future
conduct, I am aware thatﬁi-told the police in 1995 that he notified the

Management Committee. If Fr McCann’s recollection is correct then it appears
that the Management Committee were alerted to the incident by a third party. The
incident was not reported to the Provincial.

6. supervised showers in the main house on Thursday and Friday nights.
A number of boys referenced this behaviour in 1980 and 1995. Supervision in the
showers was necessary, to prevent horseplay and to ration the shampoo
appropriately.

7. IERNI v =5 the primary subject of the 1980 police investigation. Out of
approximately 124 residents that were interviewed, 29 made allegations against
BRI in respects of medical examinations and inappropriate touching/over
familiarity in the playground. There were no allegations of anal rape, oral sex, or
masturbation. These allegations were not made until 1995 and subsequent thereto.

8. The Order accepts that there were ‘rumours’ pertaining among the boys that Br
was ‘queer’. The Order’s view is that these rumours arose because of the

medical examinations and the overfamiliarity in the playground. While accepting
that some boys may have had genuine reasons for not reporting knowledge of or
direct experience of abuse b)ﬁm one would have thought that at least
one of the 124 boys interviewed would have reported or alluded to more serious
sexual abuse, if it had actually occurred. For this reason, the Order has difficulty
accepting that engaged in more serious sexual acts, to include anal

rape.

9. On the 11" December 1994 who was abused by Fr Brendan
Smyth at Nazareth Lodge and Rubane made in a statement to the RUC [RUB
60389] alleging that-ﬁz- had made another resident, | RINEN 2natly
rape He further alleged tha frequently forced the boys to
partake in sexually activity with each other. As a result of these allegations Br

BRI o5 arraigned on various charges, one of which was ‘aiding and abetting
buggery’ which was reported by the newspapers as ‘buggery’.
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10. We know from the evidence of some applicants to this Inquiry that there is a story
behind every allegation and that some allegations lack credibility. The Order did
not, and still does not accept, the veracity of -E“ allegatton. No
other former resident, either in 1980, 1995 or since has corroborated the type of
allegation made b namely that [INEREIIN encouraged or forced the
boys to engage in homosexual behaviour while IS watched.

/AN vas subsequently killed in afjl accident. The opportunity to speak
to has been lost. DL 59 brought a Civil Claim against

the Norbertine Order and the De La Salle Order. He subsequently discontinued
the action against the De La Salle Order. The allegations o DL 59 did
not form part of the Bill of Indictment against =] a4 suggestive perhaps,

that the RUC did not believe [iD]IESISM allegations.

11. It was only after || SRSl appcared on TV, leaving Newtownards Courthouse
charged with ‘buggery’, foIlowinm December 1994 allegations,

that allegations of a more serious nature started to emerge.(see 12 below)

12. On the bill of indictment there were 3 complainants who alleged buggery against
at Rubane, namely;

o 1A 262
(ii) DL 124
(iii) DL 205

The remaining charges related to ‘indecent assault’ which arguably could have
materialised under the guise of a medical examination.

It must be emphasised that neither [gIANCPAN nor D) P2L S v in
Rubane with | EREI !t is accepted that|s]MEPZY would have been in St

Patrick’s with || EXKIN
DL 205 was in Rubane. He alleged buggery subsequent to a medical

examination. His statement dated 18" June 1995 post-dated the media reports of
‘buggery’ on the 8" June 1995 JJRJMEIlis not an applicant to the Inquiry and
his account has never been tested.

13. There was a further allegation from a DL 139 dated 16™ August 1995
that, during his residency in St Patricks Training School, he was abused by Br

mtogether with another Brother. The RUC did not believe [BJIEIEL]

account.

14. It is not known how many former residents were contacted by the RUC in 1995 or
how many made statements. However, from approximately 50 statements that the
Order has identified within the material, including those of HIA 41 and HIA 259,
there is only one additional statement alleging ‘buggery’ againsti=1aS The
allegation is contained in the statement of DL 49 namely that Br

andF (BR77), acting together, buggered him. BR 77 denied

that allegation when it was put to him by Inquiry Counsel.

15. The general tone of the 1995 complainants was that they focused on medical
examinations, inappropriate touching and watching the boys in the showers.
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RUB-9188

The allegations against are summarised in the Order’s statement of 5™
December 2014 [RUB - 5968] and the Inquiry is respectfully asked to refer to it again.
The Order accepts that IEEIREIMdid conduct medical examinations and did put his
arm around boys in the Home and touched them inappropriately. The Order notes DL
40’s recollection that he did not consider it was an issue and clearly didn’t believe
there was a sexual motivation to it. It also notes HIA 170, at least until relatively
recently, shared a similar view. However, the Order accepts that the said behaviour
was inappropriate, constituted an assault, made the boys feel uncomfortable and was
abusive.

The Order does not accept the totality of HIA 41’s evidence and is firmly of the view
that he lacked credibility in general. He offered no explanation for how it was that he
spoke to the police on a significant number of occasions and brought Civil
Proceedings against other defendants before making any allegations against Br

We are of the view that HIA 41°s recollection has been heavily influenced

by media reporting.

HIA 259 appeared in general a more credible witness. It is difficult to reconcile his
account against the general body of complaints against which largely
confined his offending (whether one looks at the 1980 or 1995 material) to the
‘inappropriate touching.’ It is important to stress that HIA 259’s August 1995
interview post-dated the newspaper reporting that [ EIRShad been charged with
‘buggery’. We would also seck to emphasise that HIA 259°s evidence contained
discrepancies in respect of his accounts about physical abuse byand Br

BR 77 &% _nalogy) and he is not in our view as reliable as may

have initially appeared.

The account of DL 155 is important in respect of the 1980 investigations and
conclusions therefrom. He formed a view that the RUC approached the matter
appropriately ‘wanting to help the boys and the boys to help them’.
Contemporaneously, DL 155 was more impressed by the physical allegations than the
sexual allegations which he felt may have had a more ‘natural explanation’. When
asked about this he recounted that boys would have said that if ‘they were upset or
distressed would have comforted them by putting his arm around them’.
Crucially, while accepting that adolescent boys would find it harder to discuss sexual
issues he confirmed that he did not form the view that there were issues relating to
sexual complaints which the boys were not disclosing.

A s convicted of a physical assault. HIA 41 and HIA 25 allege that he
raped them, We would refer again to HIA 253°s ABE interview and his statement that
he did not believe that he had been abused until he had been told by HIA 41. We do
not consider these two accounts provide evidence of corroboration but rather evidence
of contamination. HIA 41°s evidence is unreliable. Further allegations of sexual abuse
by BR 77 were made by HIA 218 and HIA 219. They have given inconsistent and
contradictory accounts and we do not consider their evidence should be given any
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PRIVATE

26. | can’t remember ever telling _about the sexual abuse but | told
her about JEESIRECLIN and the beating in the chapel.

27. | stayed at Nazareth Lodge until | was nearly eleven years old. | thought
Nazareth Lodge was scary and rough but | remember being told by a nun, | can’t
remember her name, but she said you thought we were bad here, just wait until
you get to Rubane House. | remember that fear of having it hard then and them
telling us that it was going to get worse. 1 couldn’t sleep and | didn’t want to go. |
can't remember who went with me that time but there would have been a group
of us who were moved at that age. [ EREIbicked us up in a mini bus and

brought us to Rubane House, Kircubbin.

Rubane House, Kircubbin {16 August 1966 - unknown)

28. | remember when | went to Rubane we were handed rosary beads by 51a8ks)
ISQESH |He fold us don't fose them or we would get beaten. BR 6 was

in charge of the home at that time.

29. | stayed for a year in the main house. After that | stayed for about a year in the
old school down in the farmyard. There was a school down in the farmhouse,
there were dormitories down there too. [IIEREEEM w25 in charge [ =t
the time. During this time they were building the new chalets on the site. | was
moved to Chalet.inlaround 1969. | don’t remember a lot about my time in
Rubane House. !7was five years there and ten years in Nazareth Lodge. The
worst time | had there would have been when | was brought into Chalet -
When | was about twelve or thirteen they had built chalets and done away with

dormitories.

30. There were _ _who were employed to look after
fourteen boys each. My ||| Gzver- I - EENES

B]RNECT I was not a very nice person. He took me in to his room once and
showed me books on the facts of life, a man and a woman having a relationship
and he just started groping me a bit on my private parts. | thought that was a

HIA 19 PRIVATE 6
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PRIVATE

minister, you're not going back again”. After that they stopped me from going to
-for a year because | wasn't being taken to the Roman Catholic Church.

11. My Aunt told me they wanted to adopt me but my mother wouldnt give
permission. | would have been happy there and had a great start in life and had
a family bond. It broke both our hearts when | had to go back. The only good
memories | have of my time in care are my holidays to_

12. That is all the memories | have of Nazareth Lodge. I'd say there are a lot of
other things that happened but | have blanked a lot of things out. The emotional
and physical punishment has stayed with me.

De La Salle Boys’ Home, Rubane House, Kircubbin (20/08/1968 — 25/06/1972)

13. | left Nazareth Lodge and went to Rubane House in Kircubbin on 20" August
1968 when [ was eleven years old. | was only given a couple of hours notice. |
was taken there in a minibus driven by either or Brother
YA ith about twelve other boys from Nazareth Lodge.

14. When | arrived there | was initially put in a dormitory in the big house with twenty
to thirty beds in it. After a while | was moved to a chalet. | was moved to Chalet
!—EBE and It was regimental with the
B She was a very bad tempered woman and he was a bully. Brother
E1x¥%]was nice. | have no complaint about him. | think he was afraid of REEEEZ
| think there were fourteen of us in that Chalet. | had one of two single
rooms and the rest were divided into three dormitories with four beds each.
When | was in my single room there were always boys coming in and exposing
themselves to me. It went no further than that. They were probably interfered
with and thought it was normal.

15. 1 was sexually abused by IREEEZEN o one occasion. We were being taught
the | by @ man called I | can't remember his surname. [BINEKE]
[BINFEE collected him and left him home. | remember [JBINNKZ taking me with

him once to leave [l home and on the way back in the car he made me

HIA 132 PRIVATE 4
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20.

21.

RUB-783

PRIVATE

fondle him. He fondled me too. He threatened me to not tell anyone so |
constantly lived in fear of him. He has passed away now. ISR s still alive

and lives in[|  EGzN

| was never sexually abused by anyone else but | knew that boys were sexually

abused by the brothers. My friend | RN told me that BR 15

abused him in the shower.

| went to school on site there too. We were taught by the brothers, two nuns

frorl-called SRR ond IERETZ -nd other lay teachers. |

suffered abuse by a lay teacher called who taught [ G He
called everyone derogatory names like “fat head” and he would say it was a

waste of time teaching us. If | didn’t get the piece of ||Jll! was making
right he would hit me over the head with it. [IIIERZEEM 2d
knew that was violent because the boys would have told them but
they did nothing about it.

| felt that the brothers didn’t care about our education, like the nuns in Nazareth
Lodge, and they didn’t try because we were orphans and they thought it was

pointless.

The daily routine was getting up, going to school, coming back, maybe cleaning
your room, having dinner and then [IIEREEIEM would say prayers with you in
the evening, we watched television for a while and then went up to hed about
9pm.

| do not remember ever heing visited by social services during my time in
Nazareth Lodge, Rubane or after | left care. | do not remember any type of

inspections in either Nazareth Lodge or Rubane.

When | was about fifteen | remember playing tennis up against the chapel wall

when a Brother came and told me | had an hour to pack as | was leaving.

Before | left the Brothers told me | was starting as {|ilfin the I

Hotel which the authorities or someone must have organised for me.

HIA 132 PRIVATE 5
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25. On one occasion | was abused in the shower. Chalet -had a private shower
room. In the shower there was a glass panel door. brought me into
the shower with an older boy called | think BIEEER was about
fourteen. Then [[RJNEEERwatched us showering by looking through the glass as
he masturbated. He created the scene so he could get pleasure. He locked the
door from the inside. [BMMMEN masturbated himself and then both he and Mr
groped me around the penis and bum. | was told by IEIEEEEnot to tell
anyone and | didn’t because | was afraid. | think [D]JEEEYNforced BMEEEE o do it
because | can remember his face, he was sort of half crying. There were
rumours around at the time thatwas buggering a boy cailed-
RIE¥Z] ater went o] One night | needed a drink of water

and | opened the sitting room door and saw |D]MMB¥Yon the sofa with a boy

called_ D] MMRCYY shouted at me ‘get the f*ck out’. | think
D]ENICT/ N o |so abused other boys in Rubane called DL 94 and

26. | remember one time the Il forced all fourteen boys from my chalet into Mr

DJMMICY oo |t was a _which was a small car. He drove us to visit
B]RNICINN mother ir- We didn’t want to go but we were made to go. |
think this was around 1970.

27. I was in Rubane about two months when | was abused by an older boy called

DL 104
Another boy called DL 95 tried to feel me up in the grass outside but
he didn’t get his way.

He made me masturbate him and he masturbated me.

28. Strangers that lived in the local area were abusing boys in the home. One of

them was known as _ His real name is DL 230 He lived

down the road from Rubane and always went round with his shotgun. On one
occasion | mace me go with him to a derelict farmhouse. ]
B = the go between for || l=n¢ the home and ot

B o bring new boys up to him. The farmhouse was outside the gates of De
La Salle, across the road and a few fields away. When | got to this old
farmhouse-took me upstairs to the attic and _was there with his

HIA 56 PRIVATE 7
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courage to explain to [IERESE what | had to endure prior to his timely
interruption. This | kept to myself for many years thereafter. It still lives with me
every day of my-life.

29. It was an unwritten rule that boys would interfere with each other, it was a
common theme. This was primary because we were all going through
adolescence and we didn't have a clue as our bodies were changing. If want we
were doing, was right or wrong was ever more confusing and it habpened to me.
| could accept it to a certain extent because we thought it was harmless and it
was part of growing up but also felt embarrass. The boys who came from
Nazareth, this unwritten practice meant we were more exposed than the boys

who came to Rubane through the Justice or the Welfare Systems.

30. RIEEENRIEEE: lceping quarters were on the same level and adjacent to the boys
sleeping quarters. There was however a divided door and on occasions you
would hear the dividing door opening in the early hours of morning around 2am
or 3am or maybe later. The dormitory were | and three others stay which
incidentally was the first room beside the dividing door, that on one occasion
IR came into my room. | was aged about eleven or twelve, | knew he
was coming for me, | just knew because of his shallow. He took my bed clothes
off and [ said to him ‘if you f......g touched me I'll kill you. You come at me I', ‘am
coming for you'. He realised that | had become strong, noi in the physical sense
hut strong in mind. Under any circumstances was | letting him violet my person.
As a result of this | became more aggressive as | learned from my time in the
homes that if | didn't stand up for myself, no one would.. He left and | think he

went to another room.

31. B &nhever came near me from that day until one Saturday evening. Not sure
the year but | suspect late 1969. Saturday nights, the boys went to have a bath
or a shower in the evening. In chalet|-this process was supervises by RINEEE
I He would get all the boys line-up in the corridor with only a bath towel
covering from the waist down. It was my turn to go in and | said to RINFKEZ
wanted a shower. The process was one person per-time, so if somebody wanted

a bath or shower they were on their own with the exception of RNEkE who stayed

HIA 21 PRIVATE 9
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in the bathroom area. When it was my turn the door was closed, | asked him was
he not leaving, he was dismissive and pulled the towel off me. He pushed me
into the shower unit and | could see on his face that he took pleasure in seeing
me naked. It was embarrassing and | just somehow kept my head down and
cried. There was no privacy in any shape or form. Any privacy | wanted was

taken away.Mabsasaid ‘we are all men it's noting | haven’t seen before’.

32. MRS was a man who was in his [[JJJlfhe was a lovely man. | did

confide in him. | told him something had to be done about R and
- is going to ruin all of us.isolated us boys which only cause a
divide within the entire home. | felt we were treated very differently from the other
boys within Rubane and that had a negative impact.ere divisive a
law onto themselves. The boys within chalet-would not discuss what was
happening to them individually in fear of retribution. From talking to fellow boys
in later years | found-out INIEMEEZEMhad sexually assaulted some of them. Br
ElR¥Edidn't give any indication of his thoughts but | suspected he was wary of

our allegations.

33. On speaking toIEIREEEMand | told him that | needed to get out of chalet [}
He asked me why and | told him | couldn't take anymore and was going tm
myself, 1 felt that bad. It was as a result of other information unknown to the
boys, whichBEEEZNPIMEE were asked to leave by then the superior I ERE
B 1he huge relief cannot be over-estimated among the boys of chalet -

34. The De La Salie Order somehow restored a much happier environment. | was

transferred back to the main house some several months after the new house

parents had arrived DL 314, DL 421 While | did get on well with

them, it was better all round to go back to the main house.

35. Back at the main house | felt much more at ease the burden had long last heen
liffed. Upon my return | was given a single room which reaffirmed my confidence

and the faith showing in me. My room was adjacent to two other single rooms

which contain two De La Salle brothers, BR 12 and

_. The remainder of my time in Rubane no brother ever entered my

HIA 21 PRIVATE ‘ 10
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sexual and physical abuse by e | also suffered sexual abuse by other
boys but | suspect this was more the norm but nonetheless an aspect that |
could not comprehend but only felt the need to suppress it.

26. was original' from || and original from
B :oth of them were very imposing people. One Saturday evening
after 6pm tea-time [EEEEZIM »rought me into his private quarters attached to
chalet-when I was eleven or twelve. Natural | was very wary and | thought
he was creepy and unsure of his purpose. There was something about him, and
when | came in to his private quarters he push, me against the wall. My mind
was all over the place and | push him away. | wasn't sure what he was doing or
going on because | hadn’t a clue. The fact that we never received any sex
education both in Nazareth and Rubane only further caused confusion. | couldn’t
make sense of what he was doing or frying to do, but | knew it wasn't right. It
was not my place to raised such a taboo subject in fear of embarrassment or not
been believe and respect for the clergy. But also fearful of how EINEEEwould
reéct if 1 did report this inappropriate behaviour.

27.got me to sit down on a seat opposite to him. He then asked me 'do you
know what your penis is for?’ Feeling nervous and vulnerable | told him | never
heard the word penis in my life and | told him | don't know what you are talking
about. He further added do you know what comes out of it, ‘| haven't a clue what
are you talking about.” It was most embarrassing as well as feeling very
awkward. | was never so uncomfortable with my heart racing ever so fast. | was

totally nervous and at my wits end.

28. Totally uncomfortable | got up from my seat and told RIMF.Z| was nervous and
very uncomfortable. | sensed he was going to do something sexual to me. | had
never been in his private quarters on my own before but | couldn’t wait for him to
tell me | could go. He told me to stay where | was and he pulled me down on my
seat. It was scary | felt for sure | was going to be used in a sexual or physical
way, so | ran to the door and just at that very moment JER¥Hcame to the door.
On seeing IEREENt was a huge relief, Eili¥lasked RIMEHif everything was
alright. BIMiE&Z response was that he was just talking to me. | didn’t have the
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courage to explain to [IERESE what | had to endure prior to his timely
interruption. This | kept to myself for many years thereafter. It still lives with me
every day of my-life.

29. It was an unwritten rule that boys would interfere with each other, it was a
common theme. This was primary because we were all going through
adolescence and we didn't have a clue as our bodies were changing. If want we
were doing, was right or wrong was ever more confusing and it habpened to me.
| could accept it to a certain extent because we thought it was harmless and it
was part of growing up but also felt embarrass. The boys who came from
Nazareth, this unwritten practice meant we were more exposed than the boys

who came to Rubane through the Justice or the Welfare Systems.

30. RIEEENRIEEE: lceping quarters were on the same level and adjacent to the boys
sleeping quarters. There was however a divided door and on occasions you
would hear the dividing door opening in the early hours of morning around 2am
or 3am or maybe later. The dormitory were | and three others stay which
incidentally was the first room beside the dividing door, that on one occasion
IR came into my room. | was aged about eleven or twelve, | knew he
was coming for me, | just knew because of his shallow. He took my bed clothes
off and [ said to him ‘if you f......g touched me I'll kill you. You come at me I', ‘am
coming for you'. He realised that | had become strong, noi in the physical sense
hut strong in mind. Under any circumstances was | letting him violet my person.
As a result of this | became more aggressive as | learned from my time in the
homes that if | didn't stand up for myself, no one would.. He left and | think he

went to another room.

31. B &nhever came near me from that day until one Saturday evening. Not sure
the year but | suspect late 1969. Saturday nights, the boys went to have a bath
or a shower in the evening. In chalet!his process was supervises by RINEEE
I He would get all the boys line-up in the corridor with only a bath towel
covering from the waist down. It was my turn to go in and | said to RINFKEZ
wanted a shower. The process was one person per-time, so if somebody wanted

a bath or shower they were on their own with the exception of RNEkE who stayed
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in the bathroom area. When it was my turn the door was closed, | asked him was
he not leaving, he was dismissive and pulled the towel off me. He pushed me
into the shower unit and | could see on his face that he took pleasure in seeing
me naked. It was embarrassing and | just somehow kept my head down and
cried. There was no privacy in any shape or form. Any privacy | wanted was
taken away.said ‘we are all men it's noting | haven’t seen before’.

32. EREEI 25 2 man who was in his |l he was a lovely man. | did
confide in him. | told him something had to be done about R and
- is going to ruin all of us.isolated us boys which only cause a
divide within the entire home. | felt we were treated very differently from the other
boys within Rubane and that had a negative impact.ere divisive a
law onto themselves. The boys within chalet-would not discuss what was
happening to them individually in fear of retribution. From talking to fellow boys
in later years | found-out INIEMEEZEMhad sexually assaulted some of them. Br
ElR¥Edidn't give any indication of his thoughts but | suspected he was wary of
our allegations.

33. On speaking tolEREEEM and | told him that | needed to get out of chalet |-
He asked me why and | told him | couldn’t take anymore and was going to kill
myself, 1 felt that bad. It was as a result of other information unknown to the
boys, whichBEEEZNPIMEE were asked to leave by then the superior I ERE
B 1he huge relief cannot be over-estimated among the boys of chalet !

34. The De La Salie Order somehow restored a much happier environment. | was

transferred back to the main house some several months after the new house

parents had arrived DL 314, DL 421 While | did get on well with

them, it was better all round to go back to the main house.

35. Back at the main house | felt much more at ease the burden had long last heen
liffed. Upon my return | was given a single room which reaffirmed my confidence

and the faith showing in me. My room was adjacent to two other single rooms

which contain two De La Salle brothers, BR 12 and
_. The remainder of my time in Rubane no brother ever entered my
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RUB-175

Brother was transferred te another community. _had a high profile at the
time because of his success with the school band and the Provincial was criticised for
transferring the Brother by parents and teachers who did not know the circumstances.
I doubt if any of the Brothers except the Director of the Community, were told of the
incident. I cannot say if the Director of the new community was told.

E. Order’s Policy on Child Abuse

31. The term “Policy” was not mentioned in those days. As far as the Brothers were
concerned, the Rule was their “Policy ©. The Rule does not single out Child Abuse but
addresses the Brother’s commitment to observing the Vow of Chastity which
addressed all aspects of a Brother’s affective and sexual behaviour in relation to
children, women and each other, If all Brothers observed the prescriptions of in
relation to the Vow of Chastity, we would have no case of Child Sexual Abuse.

32. The Rule was originally drawn up by the Founder, John Baptist De La Salle. The
earliest copy we have in the archives here dates to 1897 and is entirely in French. A
1905 edition gives both a French and English translation. From its initial inception the
Rule has been revised by a General Chapter of Brothers to meet the needs of the times
and the varying circumstances in the different countries in which the Brothers were
teaching.

33, The following extracts from the Brothers Common Rule and the Rule of Government
1947 will give an indication of the Order’s policy especially in relation to children;

i, The Brothers shouid be convinced that no one will be tolerated in the
Institute in whom anything exterior against chastity has appeared or
appears. Rule Page 101 (1)

i, To preserve this virtue (Chastity) with all the care it requires, they
shall show great reserve and decency in all things. Rule Page 101 (3)

iii. The Brothers shall be carefil never to see or allow themselves to be
seen in a manner even the least immodest. Rule Page 103 (4)

iv. They shall never touch one another in play or through any kind of
familiarity, this being very unbecoming, and contrary to the respect
which they owe to one another, as well as against decency and
modesty. Rule Page 103 (6)

v. They shall not fouch their pupils through playfulness or familiarity,
and they shall never touch them on the face. Rule Page 103 (7)

vi. In all their exterior actions, the Brothers should manifest great
modesty....
Rule Page 113 (1)

vii. They shall not receive Brothers, students or outsiders in their rooms
Rule Page 13 (3%)
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— %% | XIX (30-32)

'30. The Brother -Director shall be careful that the
parlor doors have glazed panels without ocurtains, in
such a manner that the interior may be easily seen.
It should be the same for the greater number of rooms,
and . especially the Procure, the Linen-Room, and the
Infirmary, and Sacristy.

If there are two or more contiguous parlors mn a
house, the partitions and doors of separation should
likewise be glazed and without curtains.

The door keeper’s office and the parlor shall, as much

as possible, be so placed that he may be able to see
into the parlor, ‘

3L. In virtue of the powers conferred on him by his
Obedience, the Brother Director shall keep in good
repair all the furniture.of his house; he may even make

little additions to it with regard to ordinary objecis

of low price, and make repairs, called tenant’s repairs,
doing all with prudence and under the sanction of the
Brother Visitor, :

32. The requests for extraordinary purchases, siles,
loans, and erection or repairing of buildings, journeys,
and in general for all permissions of any importance,
are to be transmitted to the Regime through the Brother
Visitor, who shall add his views and all useful informa-
tion on the subject, such as the following :

1° A statelﬁ.ént of the molives, writien in our official
langnage, if possible;

2° Minutes of the Council of the Community and that
of the Disirict;

3° When the Institute is not the owner of the property, '
indication of the clauses of the- contract which give
the Institute the temporary enjoyment of the property;
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ﬁled”z, which would indicate that it was not customary to do so. The 1958 and 1964
‘Investigation Papers’ are attached hereto as Exhibits 1 and 2 respectively.

19. One explanation for destroying such files would be the guarantee that anything told
to the Provincial in the “Personal Interview” would be not be divulged without the
Brother’s permission,

20. If the Order thought that there would further Inquiries or investigations into matters of
this kind, it would have ensured that all records were kept securely in order to defend
itself properly. '

21. Individual Files on the Brothers were not kept except for the basic details such as
Date of Birth, Date of Vows and assignments.

22. Occasionally, Brothers might speculate as to why Brothers were transferred
unexpectedly from one community to another especially during the school year, but
abuse of children never entered our minds. There were many other reasons why a
Brother would Dbe transferred;- A Brother might request a transfer because of
relationship problems with the Director or other Brothers, abuse of alcohol, smoking
without permission, over familiarity with a member of the opposite sex, or excessive
corporal punishment in school. Brothers had a duty not to rash judge others;

“They shall not speak of any of the Brothers, or those who have been in the Society,
or any other person unless it be to speak well of them’ Rule Page 29(5)

23, From my experience, any incident of this nature would be dealt with by the Provincial
and only those with a need to know would be informed and then only with the details
absolutely necessary.

24, At the relevant time the dilemma of sex abuse and how to deal with it effectively was
not understood by society, the Church, or the Religious Congregations. It was
regarded as a moral fault which could be corrected by guidance and repentance. The
offender was confronted and the error of his ways pointed out to him. If he was
contrite, he was advised to go to confession and make a new start in a new
community.

25, The terms “sex abuse” or even “indecent assault” were not used. In the documents
relating to cases in the 50°s, the Provincial spoke of a Brother “behaving immorally
with some boys” or in another case, a Brother “admitted to one incident of immoral
behaviour” with a boy.

26. There is no evidence that, at that time, the Brothers or society in general understood
the harm and damage that child abuse caused and there was little understanding of the
nature of a sexual predator or paedophile and how he could be effectively prevented
from engaging in such behaviour.

27. A search of our own Archives indicates that the first incident of child abuse in
Northern Ireland, which came to the attention of the Provincial of the Irish Province
was in relation to Rubane in 1958, when an allegation was made against the Superior

_etter of 22™ November 1958
4
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54. Itis submitted by the HSCB that HIA 183 was a privately placed child
and had no visiting social worker. It is clear from his evidence that he
was totally dependent on staff in the Home and he had no social or
familial contacts outside the Home. This left HIA 183 extraordinarily
isolated and vulnerable.

55. Inthe HSCB's submission, it is also important to note that the 1980
disclosures were made to social workers. In his evidence, Mr. Bunting
said of this, “...it meant [the boys] felt able to confide and I think that was
something new ...because it was a very difficult thing for children in
residential care to —and particularly when we are talking about the church
and religious orders for them to complain...”%

5.6. Inrelation to those Applicants who were placed in Rubane by welfare
authorities in the 1950s, apart from the recollection of the Applicants,
there is little other evidence available regarding social work visiting to
children placed in Rubane, although the file of HIA 45, who was in
Rubane between January 1951 and January 1953 provides some insight
into this.

5.7. In1967, Belfast Welfare Authority introduced a policy whereby Social
Welfare Officers had to keep in regular contact with children following
admission to residential care by visiting the child at least monthly. This
was not required by legislation but was considered to be good
childcare practice. A three monthly review form was introduced
which recorded dates of visits by the Social Welfare Officer to the
child®. The Eastern Health and Social Services Board developed this
policy without the compulsion of any statutory provision or

59 See Transcript Day 76, page 140, lines 21-25 and page 141, lines 1-11
60 See RUB 41550 F-G
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Departmental guidance. In his evidence to the Hughes Inquiry, Mr.
Bunting said of the 1967 policy:

“I think this was a substantial initiative at the time given the resources
that we had and it was carried through reasonably successfully. I think
there were problems at times because of shortages of fieldwork staff on
occasions and also problems too in relation or clarification of roles between
the residential staff and the fieldwork staff...s1”

58. The HSCB submits that in the 1970s, regular social work visiting
became an established part of social work practice. Examples of this are
found in the case review documentation for a number of Applicants
including HIA 41, HIA 31 and HIA 25.52

59. The evolution of social work visits to children in residential care is
demonstrated by following examples:

5.9.1. HIA 45 was in Rubane between January 1951 and January 1953. HIA
recalls seeing his social worker in Rubane but says she did not speak to
him. HIA 45’s social work records do not contain any notes of any
visits from his welfare officer during his time in Rubane House.&3

5.9.2. HIA 59 was in Rubane between August 1958 - April 1960 and he
recalls a welfare officer checking on him occasionally but she did not
speak to him directly. HIA 59’s social services file has not been found
so it is not possible to see whether or not, or to what extent, he was
visited by a social worker in Rubane.

5.9.3. HIA 252 was in Rubane between November 1954 and March 1962. On
Day 55, HIA 252 explained thatelfare officer,
transported him to Rubane on 5 or 6 occasions and he had met him and

61 RUB 41555 A-C
62 For summary see RUB 8211, paragraphs 5, 8,9, 10 and 11.
63 See RUB 8001, paragraph 6
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5.9.9. HIA 94 was placed in Rubane between October 1972 and March 1973
but there are no records of ‘-Nelfaxe Authonty visiting him
during this time. £

5.9.10. HIA 222 was placed in Rubane between October 1974 and December
1974 and his social worker visited him four times during this two-
month period.

59.11. HIA 259 was placed in Rubane between September 1974 and May 1979
and there is evidence of social work visiting between 1974 and 1978.¢

5.9.12. HIA 170 was in Rubane between 1979 and 1984. On Day 68, HIA 170
acdkmowledged that social workers visited him regularly in Rubane in
that that they came almost every month albeit in the following terms,
“They loved the drive down, yes, the social workers. It was a day out for them,
so it was. I never benefited from it. 1don’t know any of the boys that did, but
we got out of school®.”

5.10. From the evidence currently available, it appears to the HSCB that
insufficient emphasis was placed on regular and frequent social work
visits to children in Rubane in the 1950s and 1960s but that this
changed in the 19708, when practice in this area improved, as did the
system for recording social work visits. The HSCB accepts that the
apparent infrequency of visits in the earlier years and/or the lack of
record keeping about visits made amounts to significant weaknesses in
social work practice at the time.

67 See RUB 8594-8598
68 See Transcript for Day 60 page 48, lines 18-25
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his coﬂeague-n a few occasions but ‘I never mind

them coming to the Home®. HIA 252's social services file has not been
found so it is not possible to see whether or not, or to what extent, he
was visited by a social worker in Rubane.

HIA 244 was placed in Rubane between 1961 and 1965 and, in his
witness statement, he states that no one from social services visited
}im®, He recalls a social worker from|JJJJIVelfare at court but he
never saw her again in Rubane. HIA 244’s social services file has not
been found s0 it is not possible to see whether or not, or to what extent,
he was visited by a social worker in Rubane.

HIA 191 was in Rubane between August 1965 and March 1970. Whilst
there is a record of a social worker visiting in October 1965, there are
no further records of social work visits to HIA 191 in Rubane between
October 1965 and his discharge in March 1970.

HIA 225 was in Rubane between 1968 and 1972 and, throughout this
period, Belfast Welfare Authority documented regular social work
visits 5

HIA 34 was placed in Rubane between February 1974 and May 1974.
No social services records have been found in respect to HIA 34 but the
De la Salle Order records show that his social worker visited HIA 34 on
24 February 1974 and 8 March 1974, as well as making a number of
telephone calls to him in February 1974.

HIA 104 was in Rubane between September 1974 and June 1979.
Although no social services records have been found in respect to HIA
104, the De la Salle Order records show that HIA 104’s social worker
visited him on 12 March 1975, 30 April 1975, monthly between May
1977 and December 1977 and monthly between July 1978 and
December 1978.

64 See transcript page 172, lines 10-25; page 189, lines 9-16; and page 191, lines 2-5
¢ See RUB 655
¢ See RUB 8506-8520
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From the outset of the Home at Rubane the De La Salle Order and the various Public
Anthorities had continual interaction.

The Ministry of Home Affairs and the Ministry of Education were present at the official
opening on the 15 December 1950 and the History of the House notes regular attendances and
inspections throughout the years. These would appear to include both scheduled and
unscheduled visits. The Hughes Inquiry Chapter 10 detailed inspections by the Social Work
Advisory Group (SWAG) in September 1973, August 1974, October/December 1975 and July
1976. It also details a visit in February 1975 by a Mr Robert Mills, then assistant secretary with
Child Care responsibilities in the DHSS. The Hughes Inquiry noted that there was no official
inspection by SWAG or the Department between 1976 and March 1981.

Similar relationships existed with each of the old independent Welfare Authorities and they too
inspected the home from time to time.

The Order had a good relationship with the RUC. There were regular incidents relating to
absconders and petty crime and the Order was often called upon to give references for
residents involved in criminal prosecutions.

At all times the Home was subject to inspection by a broad range of public authorities and the
Order co-operated fully with each and every inspection.

The Order accepts that as the development of residential care improved through the
19705/1980s the involvement of the public authorities in the lives of the residents for whom
they had statutory responsibility increased. Notification of child care training provision
inereased. The welfare authorities finally accepted maintenance for all children in or around
1972 and the attendance of social workers at the Home increased. Inspections, culminating in
the SWAG report of 1979 became more detailed and feedback more formalised.

Post 1975 all boys had a social worker. Before 1972 perhaps only 50% (approx.) of the boys
had a social worker and so some boys had no government social care support at all. The
amount of visits by a social worker to see the boy(s) for whom they had responsibility
depended on the identity of the social worker and the welfare authority. Some were more
frequent visitors than others. Some Social Workers preferred to visit the boys when they went
home for the weekend. Social Workers were encouraged to visit the home and facilitated with
meeting rooms for private discussions. In 1975-76 there were 56 social workers who had a boy
in the home. In 1979-80 there were 82 social workers.

Interaction with public medical facilities was never particularly good. While Divisional
Medical officers attended at the home to undertake examinations of the boys concern about
ESN and psychiatric issues was never properly addressed resultant in the Order relying heavily
on the voluntarily attendance of a retired psychiatrist.

Post Kincora and the 1980 Rubane investigation the involvement of social workers in residents
care reviews and the partnership with the public authorities improved considerably. There is
evidence that the voluntary and state sector began to share ‘best practice’ models in respect of
staff recruitment, contracts and duty rotas for staff. An example by way of letter from DHSS to
De La Salle dated 6™ July 1981 is exhibited as Exhibit 18,

Explanatory Notes: -

I, Br Pius McCarthy am the Provincial Secretary to the De La Salle Order in Ircland
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their care continued to get the best opportunities that circumstances dictated. To this end the
Order co-operated with the Diocese of Down and Connor and the Nazareth Lodge Welfare
Society to provide resources for former residents. The NLWS and the Order had built up
relationships with a number or potential employers and provided assistance in getting residents
jobs. Accommodation arrangements were made with sympathetic families and in the 1970s a
‘half-way’ house and youth club (St Augustine’s) set up principally to support ex residents.
Primarily it was to provide assistance fo ex Nazareth/Rubane boys because they generally had
no family support network but no one was excluded and even children supported by Welfare
availed of the opportunities. The 1973 Minutes of the Governing Board AGM note the
concerns raised about the death of ‘old boys’ in the Troubles and the need to create a social
centre for them.

R ook over from [ i the late 1960s and appears to have been somewhat of
a pioneer on Child Care qualifications, gaining a university ‘Recognition in Child Care’ at a
time whern qualifications, even within the government departments were extremely rare. There
is extensive documentation dealing with the work which he undertook.

The implementation of the cottage/chalet system in 1968 developed the care provisions and
arose from a review of facilities with the Ministry of Home Affairs and the Diocese, It was
based on a system which was gaining popularity among social care workers in England. It was
principally designed to try and provide a more family based care provision and was a move
away from ‘institutional’ facilities. It heralded the introduction of lay and female child care
staff to Rubane.

It should be noted that some boys were discharged to their parents.
Visits by parents, siblings and extended family members were permitted.

It should also be noted that boys under the care of a welfare authority were only discharged in
consultation with social services.

Care review meetings were held with social workers though the records suggest that this
practice improved dramatically post 1980.

In 1980 the Order working in conjunction with the Diocese appointed an internal social worker
to improve the interaction between the Home, the Diocese and the Welfare Authorities in
regards the continual assessment of residents and preparation for discharge.

In later years, a programme for independent living was introduced in the Home to prepare the
older boys who were leaving for employment. The administrators of the Home recognized that
the transition from institutional care to living in community could be traumatic for boys who
had no home to go to. When the occasion arose a programme for independent living was set up
to provide these boys with an opportunity to live on their own under supervision. The
programme usually lasted a month and included budgeting cooking, laundry, time planning etc.
Details of the Programme, Phase 1 & Phase 2 together with sample resident’s contract are
exhibited hereto as Exhibit 13.

The Order often facilitated the weekend return of ‘old boys’ — ex-residents who would return
to catch up with staff or friends at the weekend and the Order recognising that Rubane was for
many their only ‘home’ accommodated and largely welcomed these visits.

The “Aims Objectives and Programmes’ document dated January 1981 and exhibited hereto as
Exhibit 14 details the care and review programmes. While it is dated January 1981 some of the
principles detailed therein would have operated earlicr.
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PRIVATE

36. | shared a room with another boy. He moved and | had the room to myself.
When | had the room to myself a boy called IR ould come into
my room and try to have sex with me. | tried to fight him off but he held me
down. | just went rigid so he could not do what he wanted to do so he gave up
and left. He tried to do this about four times but he was not able to any of the
times as | went rigid and wouldn’t let him have sex with me. He had a
relationship with another boy whose first name | cannot remember. He was
R s younger brother. One day this boy SR and [[RINERY pulled
me down the stairs at the snooker room. | fell and really hurt my coccyx. | got
up and went to thump him. [IRMEEM joined in and he gave me a good
hammering, he split my lip, made my nose bleed and gave me a black eye.
was the toughest boy in Rubane. Nobody intervened. | realised

afterwards that | NIERZ w2s watching. He summoned us to his
office. He asked me what had happened. | said “nothing happened” out of fear

of what || REEEI would do if | told. | realised had
been watching and | said to him “if you saw what happened why did you let it
happen?”. He caned the both of us. Afterwards people who would have given
me a hard time stopped giving me a hard time. | think it was because | did not
tell.

37. There was another boy called DL 94 who came into my room twice
and tried to have sex with me. | did the same thing as | had done with [BIEES
D]ICISMN | went rigid, so he was not able to have sex with me.

38. | woke up one night and i [VANX R \vas in my room and he had his hand
under the covers trying to masturbate me. | told him to get out or | would tell

IR AR H< never bothered me again.

39. During my time in Rubane | was also sexually assaulted by a man called RINEZEL
RN a5 2 past resident and he used to visit Rubane after he
left. | knew his brother who was two or three years older than me. They were
both in Nazareth Lodge and Rubane. When | was fifteen he became very

friendly and | do not know who he asked but | was allowed to go to his house for

HIA 225 PRIVATE 9
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PRIVATE

courage to explain to [IERESE what | had to endure prior to his timely
interruption. This | kept to myself for many years thereafter. It still lives with me
every day of my-life.

29. It was an unwritten rule that boys would interfere with each other, it was a
common theme. This was primary because we were all going through
adolescence and we didn't have a clue as our bodies were changing. If want we
were doing, was right or wrong was ever more confusing and it habpened to me.
| could accept it to a certain extent because we thought it was harmless and it
was part of growing up but also felt embarrass. The boys who came from
Nazareth, this unwritten practice meant we were more exposed than the boys

who came to Rubane through the Justice or the Welfare Systems.

30. RIEEENRIEEE: lceping quarters were on the same level and adjacent to the boys
sleeping quarters. There was however a divided door and on occasions you
would hear the dividing door opening in the early hours of morning around 2am
or 3am or maybe later. The dormitory were | and three others stay which
incidentally was the first room beside the dividing door, that on one occasion
IR came into my room. | was aged about eleven or twelve, | knew he
was coming for me, | just knew because of his shallow. He took my bed clothes
off and [ said to him ‘if you f......g touched me I'll kill you. You come at me I', ‘am
coming for you'. He realised that | had become strong, noi in the physical sense
hut strong in mind. Under any circumstances was | letting him violet my person.
As a result of this | became more aggressive as | learned from my time in the
homes that if | didn't stand up for myself, no one would.. He left and | think he

went to another room.

31. B &nhever came near me from that day until one Saturday evening. Not sure
the year but | suspect late 1969. Saturday nights, the boys went to have a bath
or a shower in the evening. In chalet-this process was supervises by RINEEE
I He would get all the boys line-up in the corridor with only a bath towel
covering from the waist down. It was my turn to go in and | said to RINFKEZ
wanted a shower. The process was one person per-time, so if somebody wanted

a bath or shower they were on their own with the exception of RNEkE who stayed

HIA 21 PRIVATE 9
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PRIVATE

room or acted inappropriately. | received a knock on my door each morning prior
to breakfast time and that was my morning call. | was attached to the brother's
kitchen; | was highly respected by each and everyone of them. | had no miss-

givens or concerns for my welfare.

Some years later | had asked the De La Salle order why were R
removed and the only answer | was given that they were unsuitable. it is my
opinionwas sexually active and the brothers didn’'t want the real
reason behind the enforced removal, known. | do struggle to accept this version
of events but it maybe possible they didn’t know what was happehing in chalet
one. It's fair to say | JRINEEER was a highily strung person or even hard to work
with. Equilibrium within this chalet was living on a knife edge and that impacted

how we interacted with the creeds. "Rest assure it was all but a family unit”.

When | was about thirteeﬁ years old | was buggered by two other boys. This took
place in a derelict house outside the boundaries of Rubane Home. The two older
boys | suspect were about fourteen or coming fifteen at the ey HIA 147 WP
one of the culprits, | think the other maybe deceased who held me down while

bu'ggered me. | lived with this each and every day. | now believe llslihis
now registered on the paedophile list Mllwas also attach-ed to Nazareth Lodge.
| hadn’t seen(ililglifor a number of years and [ think it was in 2011 were |
attended one of the HIA Forum Information Meetings which was held at the
Wellington Park. | was able to getremoved and seeing him again brought
back flash-backs. | was buggered byl for tWo years until he left Rubane.

Rubane had toxic mixture of boys who were placed by either the Justice
Department or the Welfare System which further exposed children who came
directly from Nazareth Lodge. The mixture of boys streetwise and orphans was
so fundamentally wrong. There was no distinction made which only further cause

a toxic environment and the impact thereafter, was very telling.

Of those who came from Nazareth they were hugely at a disadvantage and
subsequently we suffered because we became influence by boys who were

more streetwise, than we could ever be.
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natural thing to do but | then realised that he was getting aroused. This
happened in [ RINERZIN bedroom and we only had these discussions on a

couple of occasions, He was eventually dismissed. | do not know the reason for
his dismissal. IBISEREYis now deceased.

31. I have also been told that similar things happened with a few other boys and Mr
| felt embarrassed at the time and kept it to myself for a long time. | didn’t
even tell I always had this fear of getting in to trouble because he
was |- ¢ would maybe beat me up. He was wicked at times, very
disciplined and strict.

32. | liked JIRIMEREI | kept in touch a bit with her after | left the home but | joined
the Unification Church and she told me on the phone not to visit her until | left
that church. It was obvious that she did not agree with my involvement in this
church but | was not going to leave for that reason so due fo these religious

differences | never went back 1o visit her.

33. | heard gossip whilst | was in the home about abuse of other residents by certain
brothers. | heard a rumour that had sexual relations with a
resident, | RRINEEIN | 250 heard that IEIENZEH o resident in the home,
had messed about sexually with other boys. He tried to get over a toilet cubicle
on one occasion to me and | might have reported the matter to |

would have been about twelve at the time.

34, | went once from Rubane to stay with my grandparents for nine weeks. This was
allowed because they used to take the boys with no relations on holiday to
Glenarm for nine weeks and anyone who had relations were able to go to their
relatives for nine weeks in the summer time. | went with my brothers, [Jlli¥&@and
My father started seeing Nikkha my sister when she went out with our

grandparents so we started meeting up a bit then.

35. | was always with them, | was never playing with kids my own age, just going out
shopping and different things so it was alright but it could have been better. | was
told about the fun they had in Glenarm but | didn’t have that fun. in1969 they
were putting people out of their homes during the troubles and my grandparents
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even feel it because of the blood poisoning. When | woke up the next day, the
blood poisoning was gone.

23.Brotherwas a bad one. He had his chosen few who he would
sexually abuse. When | first arrived in Rubane, my friend told me to watch out
for night crawlers so | always slept on my left hand side with a shoe under my
pillow. One night, | was woken from my sleep to find my bedclothes pulled
back and a shadow leaning over me. | lifted the shoe and swung for the
shadow and the person went away. The next day Brother had a
black eye. He didn’t come near me again after that.

24. There was a lot of sexual stuff going on amongst the boys in Rubane but |
never got involved in it. On one occasion when | was about twelve and a half,
| was sent to the laundry room to get something. When | opened the door |
saw two boys doing sexual things but | just slammed the door and ran away. |
don’t know who the boys were. There was a lot of talkk about certain boys
playing about with other boys but | just kept out of it. When | first went into
Rubane, older boys tried to come to my bed but | fought them off. Once they
knew not to go near my bed, | was ok.

25.There was a lot of physical abuse in Rubane as well. | got plenty of beatings
there, mostly from the older boys. The Brothers never really got involved
unless you were being punished for something. | remember | ran away twice
and each time | was punished in the same way. The first time | got as far as
Newtownards but then | fell asleep in the bus station and the police picked me
up. When they brought me back to Rubane, | was put into a tiny room,
stripped and forced to put on swimming trunks.

26.0ne by one, the brothers came in and gave me a beating. There must have
been four or five of them. | was about thirteen or fourteen at the time. The
next morning in school, the Brother in charge pushed all the desks back to the
wall except for one in the middle of the room. He then picked four of my mates
to hold me down spread-eagled over the desk and tore into me with a bamboo

cane. He beat me from my shoulders to my ankles. | can't remember which
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of the bin or sheak in to their dining room to steal food. The Brothers caned us if
they caught us. | was caught a few times. My grandparents used to bring us up
food but it was a waste because it would have been thrown in the bin by the
Brothers if the older boys didn’t get it. We weren’t allowed to keep anything that
made you different from the other boys.

18.|!I§ved on the|_and they would get a bus out to

Kircubbin to visit me every Sunday. It was a 2 mile walk from the bus stop in
Kircubbin out to Rubane and | used to ask one of the Brothers if they would go

and collect them but it would depend what mood they were in.

19. The abuse was the most sinister thing about Rubane and there was a lot of it
going on by the older boys. Some of the older boys would approach you in the
classroom and tell you to be at the toilets at a certain time. They would make
you perform oral sex on them. [f you didn’t go they would find you and beat you
up so it was just easier to go when you were told to. You learned to stay away
from them. Now and again one of the Brothers would call you in and say if a
certain boy touches you, you were to fell them, which you did. | told Brother

about the abuse by the older boys but he did not do anything about it.

20. | was cleaning the stairs and one of the Brothers told me | had to go to Brother
room to help him clean his robe as he had got paint on it. Brother
IERXEN 5rought me in and locked the door. The abuse did not happen straight
away. He had apples and oranges and biscuits and he would sit and talk. Then
one day he told me to lock the door and told me to take my clothes off and he
started doing things to me. He would digitally penetrate me and put me on top
of him and kiss me. | always felt like it was my fault because | never tried to stop
it or put up a fight but 1 suppose | was too young to know what to do. |t
happened about twice a month for a couple of months. He was a teacher and |
was always terrified when | was in his class that he was going to ask me to stay

behind after class. One day | noticed | was bleeding from my back passage and
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8. 1 went to school in Rubane. One day | was being taught by a teacher whose
name was [EINEEZ My brother and | were talking. He came up behind me and
without warning hit me over the head with a really large book. It felt like the
ceiling had fallen on top of me. | was nearly knocked unconscious, everything

was spinning.

9. _ whose name | think was ||l was very quick tempered

and he would slap me across the face with his hand from behind, often for no

reason.

10. hit me over the head with a wooden object which was like a set
square or the corner of a picture frame. Somebody had left the gas on in the
kitchen and she wrongly blamed me. had no sense of smell and |
think someone maybe hoped that she would come into the kitchen and not smell

the gas and it would knock her out.

11. I remember one evening SRl found that someone had defecated on the
back rim of the toilet bowl. She came in and said she would give someone five
pence to remove if. The next evening the same thing happened. She was
furious and made everyone in the Chalet line up, take their underwear off and
turn it inside out so she could inspect it. One of the boys had stains on his
underwear and was trailed off to the bathroom by the arm byto

clean it.

12. 1 did not suffer any sexual abuse in Rubane. | think the reason is because | still
had a mother alive who | could have told. She came to visit about twice when [
was in Rubane. However, | know that kind of abuse went on. One day | was out
for a walk and heard a commotion in the wood behind the chalet. | saw a boy
being beaten by about five other boys with branches and sticks. One of the five
abusers made the boy who was being abused perform oral sex on him and then
he urinated in his mouth. | was so disgusted | walked away. It haunted me and |
questioned myself about why | didn’t step in to stop it. However, | knew if | tried
to stop it | would probably end up getting the same. | cannot recall any of their
names.
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of the bin or sheak in to their dining room to steal food. The Brothers caned us if
they caught us. | was caught a few times. My grandparents used to bring us up
food but it was a waste because it would have been thrown in the bin by the
Brothers if the older boys didn’t get it. We weren’t allowed to keep anything that
made you different from the other boys.

18._I§ved on the_and they would get a bus out to

Kircubbin to visit me every Sunday. It was a 2 mile walk from the bus stop in
Kircubbin out to Rubane and | used to ask one of the Brothers if they would go

and collect them but it would depend what mood they were in.

19. The abuse was the most sinister thing about Rubane and there was a lot of it
going on by the older boys. Some of the older boys would approach you in the
classroom and tell you to be at the toilets at a certain time. They would make
you perform oral sex on them. [f you didn’t go they would find you and beat you
up so it was just easier to go when you were told to. You learned to stay away
from them. Now and again one of the Brothers would call you in and say if a
certain boy touches you, you were to fell them, which you did. | told Brother

about the abuse by the older boys but he did not do anything about it.

20. | was cleaning the stairs and one of the Brothers told me | had to go to Brother
room to help him clean his robe as he had got paint on it. Brother
IERXEN 5rought me in and locked the door. The abuse did not happen straight
away. He had apples and oranges and biscuits and he would sit and talk. Then
one day he told me to lock the door and told me to take my clothes off and he
started doing things to me. He would digitally penetrate me and put me on top
of him and kiss me. | always felt like it was my fault because | never tried to stop
it or put up a fight but 1 suppose | was too young to know what to do. |t
happened about twice a month for a couple of months. He was a teacher and |
was always terrified when | was in his class that he was going to ask me to stay

behind after class. One day | noticed | was bleeding from my back passage and
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because he was very vicious. Everyone was ferrified of him. He never hit me

but he shouted and | saw him hit others by punching and kicking them.

33. 1 was abused by [JEIREEY He was anflnd he died on.
_from a- at the home. He got me in a lock with his hands

and he did it a couple of times.

34. | was involved in communal masturbation with boys of all ages in Rubane. |
didn’t know any better. | thought it was a normal thing to do. It seemed that
everyone was doing it and it became a regular thing. It happened all over the
premises from the farm, in the fields, the woods and the dormitories. It was

mutually acceptable behaviour and went on throughout my time in Rubane.

35. Two boys called [RINEINEN ond [EIZEI vere both sent to Rubane

from Scotland. ]I was very sexually active and engaged in mutual

sexual relations with other boys.

36. In Rubane there was a shop where we could spend our pocket money which we
received from the Brothers every Sunday. We got twenty or twenty five pence a
week for pocket money. The shop sold cigarettes and the Brothers sold them to
us. All my money was spent on cigarettes. [ would then sell the cigarettes to the
other boys for five pence each. There was even a designated smoking area
which was the cinema room in one of the outbuildings on the farm. You weren’t
allowed to smoke in the house, chalet's or school. Everyone smoked. The
Brother's were selling cigarettes to children and that's why most of us smoke

today. It wasn't right.

37. BR 3 was the only Brother that ever gave me a bad beating. There
was a boy calied who had just turned thirteen. He was sent under a
court order to Rubane. He asked me where he could go to smoke and | said he
could go to the toilets upstairs. | showed him where to go and we were both in a
cubicte smoking when the toilst door was kicked in by | IERICE Brother
BEREN orabbed me by the hair and said ‘he’s only in the place and you're at
him’. | asked him what he was talking about and he grabbed me by the hair and
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generally the brothers were all very brutal and they had their own ways of
doing things. If they took a notion that you had done something wrong or

crossed them in any way you would be severely punished.

27.There was a civilian teacher, who taught -|and

_ He was a nutcase and he used to throw mallets and chisels at the
boys. He was a bit brutal also and if he hit you with one of these items you

would really feel it. He hit me on a few occasions.

28.There was a boy in the home with mental health difficulties. | can no longer
recall his name but he was brutalised by the Brothers. He suffered from
schizophrenia and took a lot of tablets and the Brothers picked on him all the
time. He would take fits and the Brothers did not know how to treat him
properly and they would try to beat it out of him. If there was anything wrong
with you at all in the home you were picked on especially by the Brothers,
they were the worst culprits. It was as if they were trying to turn you into a
real man, to toughen you up and make you a hard man. | was hit by almost
every Brother in the home, they all had a swing at me at some point if you
crossed them. They were just brutal in their way of doing things and you had

to be tough to survive their regime.

29.There was a hierarchy amongst the boys in the home. The older boys were
like kings around the place and they picked on the younger boys. The more
you were down the ranks the more you got bullied. This was the pecking
order in the home and there was a code between the boys, you never told on

anyone or grassed them up you would have got the life kicked out of you.

30.For a long time | heard some of the boys calling other boys queer or gay and
| didn't understand what they were talking about as | was too young but you
soon caught on what they meant by calling them these names. Some boys
undoubtedly were gay but there were others who threatened some boys with
sexual favours. | was sexually abused by a boy called [IDIEEI I He was
vicious and brutal. He could set upon anyone at any stage. You would be

sitting one minute in your room alone and the next thing he would turn up and
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that is when things just happened. He would often bully me in the canteen

and take my pocket money. He lived in my chalet.

31.He brought me in to the toilets on one occasion when | was about eleven
years old and he was about school leaving age and he had full anal sex with
me and he wanted me to masturbate him. | feared him because he would hit
you if you did not do as he said. On another occasion when | was very ill and
just out of Newtownards hospital he came to my room after dinner time when |
was lying in my bed. He got into my bed and he buggered me. On one other
occasion he stopped me and told me he wanted oral sex. He pushed me
down and put his penis in my mouth. | was nearly sick and got up and ran
away. He shouted at me to come back but for some reason he never
bothered me in a sexual way again. | was told by the police that he came to a
very bad end. | never reported him because no-one would have believed me.
The Brothers and the staff did not want to know. They knew it was going on
but they closed their ears to it. If you reported it you would have got a clip on
the ear or a more severe punishment. There was a culture of silence in the

home in relation to sexual abuse.

32. came to Rubane House one evening and the next day we
were introduced to him and told he would be teaching _ He had

worked previously in_. Some of the residents at Rubane House
went home for the weekend and some of them had brothers or knew boys
who had been resident a_ The rumours soon started to spread
that [IEES had been caught in| ] abusing a boy in the
toilets. He was caught by another Brother, he was quickly moved to Rubane

House and the matter was kept quiet.

33, BR 1 was left in charge of the JJjand there was always
something strange about him. When we used the showers he would always
be hanging around watching us, there was always something not quite right
about him. It seemed strange the way he looked at you, all the boys felt very
uncomfortable with it. When we were lined up in the evening he would put his

arm around the boys and the way he looked at you was creepy. He was
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and | fell forward, pulled away and got out the door. No-one would have
heard us, no-one could hear me or was coming to help me so he could do
whatever he liked to me. This incident happened around tea time so all the

boys were having their tea at this time and there was no-one around and

would have been well aware of the fact that no-one could

have heard or helped me.

35.1 ran directly to the Chalet and went straight to the shower without stopping for
my tea as | felt dirty and disgusted. | then had to avoid him like the plague
after this incident and that was extremely difficult as it was hard to stay out of
his way and he always gave me a terrible look and had a smirky smile on his
face. Having to face him daily was terrifying and | never wanted to be on my
own with him. He would give me a look and point his finger at me at times
and | knew he was trying to intimidate me. | was so naive that | thought | was
the only one who had this type of problem but eventually it all came out that
he had taken advantage of his position and abused other boys.

36.A boy in the home told me and a few of the other boys one day that he was

being sexually abused byanother resident in the home. |
cannot recall the young boys name but the other boys he told were
and We were the same age as
at the time, about fourteen or fifteen, so we chal!enged
about this. We found him in the laundry room and we could see that
this young boy was bent over and was standing behind him, both had
their trousers down and it was obvious that he was about to have anal sex
with the young boy. We gave him a kicking and he ran out the door and was
stopped by We explained towhat
had been doing. When heard what had happened he
punished all of us for trying to put a stop to this behaviour.

made the comment “this is a boys home, what do you expect?”. He never did
anything to deal with the matter and he said nothing whatsoever to |B] BES}S]

DIMEIE Something was done about [BIEERE)eventually but = =8 K0}

should have put a stop to it then and there. We were really shocked by his
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attitude to this incident. We were all punished and lost our privileges for a
while following this incident but [B]IeY®] was not punished at all.

37.1 think =] R (O - BR 77 had to leave the Order. | heard

that there was a football match arranged between staff and residents and

BR 77 lost his temper, kicked one of the boys on the pitch and
broke his arm and that is why he was asked to leave the Order. | think

=] R MO a5 asked to leave for different reasons and | heard a rumour
that he was seeing a girl outside the Home but | am not entirely sure when or
why he left the Order.

38.Whilst | was in care in Nazareth Lodge | spent certain periods of time with
other families. | recall | was with a family in Belfast who did not keep me for
very long but | cannot recall their name. Another family called-took me
out for six weekends in a row but | never saw them again. Another family in
the same street took me out next but lost interest in me after a short time and
| never saw them again. A nun then came and told me | was being taken out
by a family called | BIIAI8¥] for the summer and | was driven to-to stay
with total strangers. You simply did not ask questions. If they saw a family
with a nice car that looked as if they were doing well for themselves then they
would give you away to them to look after for the summer. They lived on a
farm and | was a city boy and did not want to stay on a farm. They just
wanted to use me as slave labour on the farm. The father of the family died
and | was then taken out by the daughter and her husband. They would take
me out during all the main holidays to help on the farm. They owned a
caravan site in- and they also gave me endless chores to do from one
end of the day to the next. | was running around like a dirty tramp constantly
working and they had jobs laid out for me every day but it was more a man’s
work and | was only a boy at the time. When | returned to the home they
were only interested in hearing how well | had worked and not how well | had

behaved or whether or not | had enjoyed my time with the family.

39.When | was due to leave care the [IBIMEIORH said they would take me on to

stay with them so | had no option other than to go to stay with them. | had a
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1 back. So we told the young fella to go ahead and we

2 would watch his back. Sure enough, when we went in,

3 there was DL59. The young fella was bent over. There

4 was DL59 i1n behind him. Now he was just starting at

5 this stage. So we pulled him over. Next thing there

6 was a bit of a rigmarole, a bit of pushing around and

7 shouting. Next thing BR10 arrived on the scene at that

8 time",

9 and 1 put it to HIA259:

10 "You say In your statement that you told BR10 what

11 was happening --

12 A. Yes.

13 Q. -- and why you were doing what you were doing.

14 Is that right?

15 A. Yes, that"s right.

16 Q. And you said that he said something to the

17 effect of, "This is a boys®™ home. What do you expect?*

18 A. That"s right, yes."

19 Now I put it to him that you had said that -- you

20 denied that you were ever told about any abuse among the

21 boys, and if you had known, you would have reported it

22 to the houseparent, and you said you did have to

23 separate boys from fighting in the home on occasions,

24 and fighting would have been expected In a boys® home,

25 and that 1t you made such a comment, that"s what you
Page 102
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1 would have been referring to. 1 asked HIA259 i1f there

2 was anything he wanted to say about that and he said:

3 "No. He knew rightly what we were talking about.

4 He knew. That wouldn®"t have been the first incident.

5 Other i1ncidents happened before and especially with DL59
6 as well, like, caught out doing weird things to himself
7 and that, and 1t came up. It didn"t come up like _._..",
8 and there is an i1naudible word, "but they knew rightly

9 what they were talking about. Do you know what 1 mean?"
10 He also then was asked about a rumour that he had

11 heard about you and another Brother leaving the Order,
12 but accepted from me that that wasn®"t accurate, that you
13 remained in the Order.

14 Then in another section of his evidence | put to him
15 what he had said in the police station about this

16 incident at Hallowe"en, and there was an issue about the
17 roll call, and he said:

18 "That i1s what 1"m saying. That doesn®"t make sense.
19 As | say, it was Hallowe"en night. We were actually at
20 a bonfire that BR10 actually arranged "

21 Did you ever arrange a bonfire?

22 A. Never arranged, never arranged a bonfire, no, never.

23 Q. "... and some of the outside girls came up and the ones

24 that were doing the Irish dancing with the boys that

25 were staying in. They were having a bonfire that night,
Page 103
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1 A. Yes.

2 Q. -- although I don"t recall seeing this incident being

3 highlighted --

4 A. No, I don"t either, no.

5 Q. -- what they did bring back, such as it was --

6 A. Was very worrying.

7 Q. -- what happened on foot of It? Do you know were any

8 steps taken to, "Well, how are we going to address this
9 problem?"

10 A. I can"t honestly recall at this stage. There may well
11 have been. Certainly 1 know that all the district staff
12 and the Boards and the home staff were well aware that
13 this was being investigated at the home.

14 Q. You made the point to me you communicated with all of

15 those.

16 A. Yes. It went -- 1t went -- 1 immediately sent this

17 material, all of the material in relation to the

18 homosexual activities as well to the police, to the

19 Management Committee, to the Department. The Permanent
20 Secretary of the DHSS was involved and went and

21 discussed it with the home®s officer in charge and the
22 Management Committee 1 think as well and probably the
23 Bishop was involved. So all of the staff certainly at
24 the home knew about this.

25 Q. The extent of this obviously then wasn®"t known to you.
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Brother in which I was the alleged perpetrator. Even though the Lord
Chief Justice concluded that the evidence was overwhelmingly
against the plaintiff, the Court case had a devastating effect on me and
has left an indelible mark on me. As a result of the allegations I had to
relinquish afl my roles within Boards of Governors and anything to do
with school children. I am now much more isolated than I deserve to
be. Indeed, at times 1 consider that I wasted my life. It has been very,
very difficult. I really do trust that this Inquiry will final put paid to
the rumour and allegations about my role in Rubane. I intend to deal
with the specific allegations in seperate rebuttal statements as
allegations are put to me.

121. During the course of my time as_ I was never

aware of any type of sexual abuse by any member of staff. If there
had been, the boys had various ways of informing relevant people in
their lives, parent, social worker, teacher, doctor, nurse, police,
psychiatrist, chaplain. Indeed my diary reveals that boys would come
to me with complaints;

e 22" April 1972 | IEGEGGzB:00c -

o 30" January 1973 | - out ¢
It also reveals that boys would have informed social workers or their
parents.

122. Indeed. we see now with some hindsiitllt that complaints were
made by in 1958 — to a Brother, Il n 1964 to Social
Services and by to his Mother in 1970 — See Br Pius
McCarthy’s Admission and Awareness Statements dated 22™ October
2013.

Sexual activity among the boys

123. Incidents of sexual misconduct among the boys surfaced from
time to time and were taken seriously. These arose from concerns
raised by members of the care staff and the chaplain of the Home who
had been appointed by the Bishop. In cases where there were serious
grounds for belief in these reports, 1 referred them to our visiting
psychiatrists, Dr. McCauley or Dr Barcroft. See letters exchanged

with Dr Barcroft dated May regarding_ -nd-

ttached as Exhibit 5 In one instance, Dr McCauley referred
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the boy for assessment in Muckamore Abbey. In cases which seemed
less serious and due to adolescent activity, I spoke with the boys
concerned and warned them that such activity was not acceptable,
Precautions were taken by the staff to minimize any possible
occasions of such conduct. T don’t recall seeking assistance from the
Ministry of Home Affairs but T do believe that I encaged with social
workers on specific problem boys, e.gigThe daily life
pattern was organized so that the boys were under constant
supervision. Down in the woods or down in the farmyard, away from
the confines of the play areas, were considered to be places where
boys were not allowed to go without special permission, At night
time, a Brother was on night call to respond to any disturbance within
the residential unit. Furthermore, a
was employed as an external security person to check up and report
on night disturbances. During the fifties, sixties and seventies there
was practically no sex education given in schools and the Brothers
were actively discouraged to teach that particular subject. I was never
aware of any guidelines laid down by the Department or Social
Services re: sex education and reporting of sexual misconduct. Sexual
abuse seemed to be hidden and never once, in my sixteen years | was
ever told by Social Workers or did I ever see in their files a report of
e though I am now aware, in respect of h
that his file contains a very startling revelation about his
background. T remember this boy giving me problems but I don’t
recall ever seeing that report at the time or of it being brought to my
attention by a social worker. My diaries confg ames of various
boys which I spoke to about such activities anted to expel
them from the home. I didn’t believe that was in the boys best
interests and I tried a policy of psychiatric referral, education and
instruction in the hope that we could eradicate the problem. In
hindsight, eradication would have required something akin to 24 hour
supervision. The 1981 SWAG report criticized the home for being
‘overly strict on supervision’.

124, I am awarc now that BR 39 had raised concerns
about sexual activity among boys in respect of St Patrick’s Training
School in 1948 and 1963 and that these issues had been raised with
the Ministry of Home Affairs.
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125. My Dairies record the following entries relevant to sexual
activity among the boys;

o 28" July 1969 — questioned on activities in his

room N,
o 29" July 1969 — questioned | GcIINGG, =——
| o 26" Aug 1970 —over discussed drugs sex — problems
5 among the boys.
o 31% Aug 1970 — After supper waits to speak to [Br
in parlour Witk%t a notebook with him
5 with a list of names. joins in. Discussion of sex

problems among the boys. Suggestions,

o 1% Sept 197’ comes back. No longer in Chalet.

% Replaced by v 1 in the woods.

o 15™Sept 1970 —_andwciown DL 140]

e 16 Sept 1970 — Discussion about ayd meeting.... Meeting
inconclusive views aired. Incorrigible stand.

o 5% Oct 1970 — returns to the fold — allegations of
misdemeanours

: o 7" 0ct 1970 -IERES: 1 discusS I asc after supper
55 e 15" Feb 1971 I B dovn in the woods.

| o 30™ Mar 1971 —‘ﬁsses remarks about -L-
- yestioned - exposed himself and

asked ll to do it. Gave him a slap on the face. Quite frank.

| e 1 May 1971 — | in my room admitting masturbating
: with || down in field and woods.

e 10" Jan 1973 — calls over to aﬁer

supper & changc IR v<: to the house alleged
interference with another boy.

o 7" Dec 1974 - IEINEIY suspicious of immoral relationship
between [ acd I . accuses - of
being a dirty boy.

1 [ understand that at least 4 of the boys named above are applicants

to this Inquiry.

126. In an effort to prevent sexual misconduct in the chalets boys
were moved to the main house were they could be more closely
supervised. This happened to ‘ and
There may have been others.

51
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DL 137 interfering with resident and reported the matter to a Brother, It is accepted that
the Order or the Board of Management should have reported the matter to the RUC.

(i) Abuse by Co-Residents

44, 1t is with considerable regret that it is now apparent that peer abuse was a much more
widespread problem than was recognised at the time.

45. There are some early references to this type of activity, namely;

. 'summing up' the 1958 investigation wherein he records;

o as perhaps given too much guidance re sex to the boys. His
explanation was that the boys were given to bad habits in Nazareth ..and
some others who come in firom Welfare Authorities. Found that two years
ago there was much wrong doing among the boys’

+ In 1963 during the debate over the expansion of Rubane and in particular whether it
would be expanded with dormitory buildings or chalet style cottage there are
a number of potential references to such activity;

o At a meeting at Chichester House between the Ministry of Home Affairs and
the Trustees of St Patrick's Training School on 26" February 1963 the
Trustees commented that the provision of chalet units with small rooms
presented ' real danger in that boys who have been deprived of normal
home life will have opportunity for undesirable practices’. See Exhibit 7
attached hereto.

o Brconceded that the 'problem’ was acute at the Old Milltown
Training School but that it had been eradicated at St Patrick’s Training
School by the provision of large dormitories 'designed deljbetate .
remove privacy under which bad practices could take place.’ BR 39
during the 1948 Milltown investigation, referred to some boys being admitted
who had ‘sex mania’, to an incident of venereal disease with a 15 year old

prospective resident and appeared to draw a distinction between the older
reformatory boys than the industrial boys who perhaps had less experience of

the outside world prior to admission, See Exhibit 8 attached hereto.
odrgued that he could not agree to the provision of

chalet type units where problem boys are concerned’. See Exhibit 7,

46. Given these accounts, later direct knowledge in the early 1970s, the accounts of ex-
residents to the RUC in the mid 1990s and accounts provided by ex-residents to
ourselves and our advisors during recent civil claims it is accepted that 'peer abuse'
operated at varying levels over a significant time frame.

47. 1t is accepted that some of this 'peer abuse' was blatant sexual abuse whatever way it is
viewed. There are accounts of actual buggery by older boys on younger boys.

48. However, there are also accounts of boys involved in mutual touching and the accounts
at times are suggestive of a 'consensual’ nature to the interference. I'm loath to underplay
the significance of any type of abuse but each complaint in this regard would require
careful consideration.

49,1 would be surprised if Rubane House was alone in being troubled by such activity. Tt
does not seem to have come as any surprise to the Ministry of Home Affairs officials
present at the February 1963 meeting. It is not known whether such problems afflicted
other homes run by other religious institutions or those run by the state however the

7
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46. As a result of the abuse | attended counselling at the Rape Crisis Centre in
1997. | have also received counselling on the Newtownards Road which was
organised by the Order of St John of God whose office is on the Antrim Road.
The counselling was paid for by the De La Salle Order. | had to walk from my

house off the Ravenhill Road to the counseliing so _bought
me a bike to get there. | attended every two weeks for a year and a half but |

didn't find counselling helpful. _is now retired in _

47. | have gone through life feeling sad and empty. 1 feel drained. | feel | have no
worth, no value. | am lonely. | feel excluded and isolated. | wonder why | am
different. 1 question ‘is there something wrong with me?’. | am clamped to the
past. | have no qualifications, no employment prospects. | feel compietely and
utterly contaminated by abuse. | am sexually disorientated. | have prostituted
my body and mind — | feel destroyed and worthless. | avoid people where
possible. | always try to please and pretend there is nothing wrong. | can't take
the risk of letting people get too close. | feel afraid to trust. | am aware of the

loneliness and isolation this creates. Itis despairing but | feel safer.

48. | have no motivation o make progress in anything. 1 have never loved or been
loved. Simmering beneath the surface 1 feel dangerously full of unexpressed
rage and anger with a dreadful sense of hopelessness. | feel surrounded by
unbreakable barriers. | feel perfectly justified in asking myself '‘why the hell am |
still on this planet?’.

49. Who were these people who decided my life and how it will be? Who decided
my sexuality? Who denied me my human right to create a family of my own?
Who were those people who failed even to provide a basic education and to
prepare children for life outside the institutions. These awful decisions have

created considerable misery for many and all for a few seconds of gratification.

50. | have now managed somehow to reach the age of 56 years old, perhaps partly
due to the retention of my Catholic faith and the slight glimmer of hope | struggle
to keep a hold of in the hope that things might get better. | can honestly say that

HIA 56 PRIVATE 12
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right and the pitchfork went right through my boot into my foot. He took me to
an old shed where the potatoes were stored, and he just washed my foot. I've
still got a scar. | used to think to myself “what am | doing here, 'm only a kid, I

shouldn’t be out here”.

12.We had a swimming pool. | never liked the water. | can’t swim, and | didn't like
to wear shorts because of the scars on my back. insisted
that | get into the swimming pool. | was hanging onto the side. | nearly
drowned and one of the other boys had to pull me out but IIERFEN
didn’t care. He thought it was funny. What he said went, it was as simple as

that. | am still terrified of water after that incident.

13. My mother died, aged ;whilst ] was at Rubane. | don’t think | was told
straight away. | think | only found out through word of mouth, from other boys
in the home who were from around the same area as me. As soon as | found
out, | ran away. | only made it about a mile. A man in a van stopped and
brought me back to the home. 1 think he was a workman at Rubane at the
time. As soon as he left, | got a really good hiding, instead of them sitting me
down and asking me why | did it. Their answer was always the same “he’ll

only understand if he gets a good hiding, and he’ll know not to do it again”.

14.1 don’t remember any visitors when | was in Rubane, save for my father, who |
only recall seeing two or three times. He gave me half a crown. Every time |
looked at that coin, | thought of my dad. | don’t remember any inspections, or

the welfare checking on me. Nobody checked up on us.

15.We were never taken out of the home, except for when we had to go potato
picking. | don’t remember ever seeing a doctor or nurse, even for a bad
earache. When | was in care, the Christian Brothers never helped me at all. |
used to stutter really bad when | was younger. We couldn’t speak to the
Brothers because they had no time for us. They would just say “hurry up and
say what you're going to say or shut up”. As | got older | learned to handle it a
bit better, but | never got any help from them.

HIA 385 PRIVATE 4
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We weren't allowed to play soccer. We could only play Gaelic football or
Hurling. You got beaten for kicking a ball on the ground. None of that English

stuff was allowed.

There was an unheated, outdoor swimming pool at Kircubbin. The Brothers
would make us go in the pool once a week, even in the winter. They made me
jump into the freezing water even though | couldn’t swim. would
whip you with an electric lead to make you jump in.

One time the boys were all waiting in the room outside the Dining Hall to go in for
dinner. We were all talking. came in. He had an electric lead
and started to use it as a whip, swinging it wildly. He hit me across the neck and

made me bleed. | didn’t receive any treatment.

One time my towel fell on the floor in the washroom. [ IESESI to!d me to
lift it and when | bent over he kneed me in the ribs on my right side. It caused
me to have problems breathing for a few weeks. Later in life a Doctor told me

that | must have broken my ribs when I was young.

| witnessed some of the Brothers watching the boys in the shower. [f they took a
fancy to one of the boys in particular they would make him shower almost every
evening just so they could watch him naked. | believe some of the boys were
targeted for sexual gratification. | remember one good looking wee boy who was
made to shower most nights. I'm sure one of the Brothers fancied him because

generally we didn't shower every night.

| remember a Welfare Officer who used to visit us. His name was Seamus
Digny. He used to ask me how | was but | couldn't tell him that | was being
beaten. He wouldn’t have listened. We didn’t see him very often. He used to go

upstairs to the Brothers and eat with them.

We never saw a doctor if we were sick and we were never taken to hospital. | do

remember a Dentist visiting.

PRIVATE
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18. Another time we were down at the swimming pool and BR 15 [
a young boy who couldn’t swim into the pool just for fun. | think the boy’s
name was BIBEGE o BIMPAE! e a5 about a year younger than me, he was

around eight and small for his age. He managed to scramble to the side and
was gripping onto the handrail at the side when dragged him
off it and threw him in again. The boy was trying to paddle underwater and he
was screaming ‘please Brother, | can't swim, I'll give you my shilling on
Sunday'. just laughed and said ‘now you see, you can swim
if you want, can’'t you?". The boy had to agree but he could not swim and he

was ferrified.

19.1 remember when two boys ran away from Rubane and were brought back by
police. We were all gathered in the front school room and the boys who had
run away were at the front. We were forced to watch while they were given a
beating by || ERE The boys were dressed in just their
swimming trunks so they had no protection at all. 218 WA heat them
on their backsides andtheir thighs with a very brutal stick. The boys were
beaten so badly they leapt in the air with pain. had sweat
dripping off him he was putting so much effort into the beating. Looking back
now, | can see the purpose of this public beating was to terrify the boys and

show us what would happen if we had the audacity to run away.

20.1 was sexually abused in Rubane by BR 17 The first time it

happened | was about nine years of age. It was a summer evening and | was
coming back from playing foothall. | went up to the dormitory and
was there. | was looking for a headache tablet and he gave me an
Alka Seltzer then he put his hand up my shorts and touched my private parts.
This happened in his room beside the dorms. | didn’'t know what to do. He
kissed me on the forehead and | walked out of the room. did
this to me a few times. | knew it was wrong but | never knew what to do. |
decided to tell the priest in confession but he just told me to tell the Principal. |
cannot recall the name of the priest but he was the regular priest who-

_at Rubane. | blurted out that the Principal knew
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maybe IR \ould take you into the schoolhouse and give you a
good hiding. If you were caught sneaking out to the shop in Kircubbin, you
were in big trouble. We had our own tuck shop in Rubane, because the
Brothers didn’t want us out on the street. They didn’t want anybody seeing us.

We were given 2 shillings a week pocket money to spend in the tuck shop.

25.With every new boy who came in to Rubane, | EREEI would make
the older boys throw him into the deep end of the swimming pool, whether he
could swim or not. IS vould then make the two boys drag him
out and throw him back in again. They kept throwing him in to try to teach him
how to swim. The boy would be panicking and drowning and the water was
freezing cold. This happened to me as well. The shock of the cold as well as

not being able to swim was terrible. It was always the same older boys who

BR 15 made throw the new boys in.

26.We wanted to put a roof over the swimming pool and get it heated with the
money we raised from picking potatoes. The Brothers had asked us what we
wanted to use the money for and we said that. We were so shocked they
were going to do something nice for us but they didn’t. They ended up buying
lots of band equipment which everyone hated because nobody wanted to be
in a band. | was made to play !in the band. My brother BINEZE was also
in the band for a while.

27. BR 44 was in ||| [ GGG 2n¢ he was the most evil one.

Every time | got a note wrong he would hit me on the knuckles. He was
always running around with a drumstick and he would hit people on the head
with it. We hated the band because we got battered all the time. We got
punished every day; you couldn’t get out of it.

28.There was a civilian teacher called [IESEEE who taught [N Ve
always called him [l for short. If you got something wrong, he would lift
the closest piece of wood, and whack you on the head with it, or across the
hands.
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windows were smashed when | was staying there. They did not want Catholics
staying in the area. My grandparents were the only Catholic family living in a
mainly Protestant street. A young lad who lived across the road from my
grandparents hit my grandfather on the back of the head with a gun. A minister,

helped to relocate my grandparents to ||| | GGz

36. The Brothers would pick us up at the end of the summer and | hated going back

as it meant not seeing oo,
|_ I keep in touch with my brothers.

37. The dentist at Rubane House came up in a caravan to provide treatment and we
were scared of him as he used to pull out a lot of teeth at a time rather than
giving you fillings. | can’t remember his real name. We called him_

38. There was a_t Rubane House, who was very

wicked. He called you fat head or something insulting like that. He threw
wooden mallets and chisels at us and sometimes he would hit you with it if you
made a mistake. The Brothers didn’'t mind him being there because he was one

of their very good ||| NN
39. IIEREREM -nd also hit me on the hand with a cane during

my time at Rubane House. This was normally only for something trivial like
having dirty shoes. hit me with a stick on my backside. |
understand that || IEREZ and B3 may now | | would not
want to see brought to court for any assaults upon me due to
the fact that he is now quite elderly.

40. | do not recall any inspections in Nazareth Lodge but there were open days at
Rubane House when well dressed rich people gave donations. | recall the Lord
Mayor talking to us. | cannot recall if we were allowed or not allowed to speak to
these people. | think we were separated from them and they spoke to the
brothers. We got plenty of notice they were coming and we had to dress up in
our scouts ouffits. | have photographs of the Lord Mayor's visit and there is a

photograph of me when | was fourteen in the scouts.
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location so | made a statement about Nazareth Lodge and another about
Rubane House.

13. DC did not understand my account of events so | had to show
him what BR 33 did to me on a table in an interview room in
Musgrave police station. DCmade a comment asking what did | want
him to do, to “twist the truth” and | was very disappcinted by his attitude and by
this response. The following week his coIEeague- phoned to advise me it

was highly unlikely that they could get SISECIC I s e had been out of
the jurisdiction - years,

14. 1 only know the names of two of the ex-residents who made complaints about
BR 33 DL 324 Ejt DL 204 DL 204 YEoRt
Chalet 1 and BR 5 was in charge of him. He was one of the last

residents to leave Rubane House. He is now deceased as he was arrested for

some reason and he committed suicide by _

15. | recall one incident when DI IPA0Z4} DL 324 E&s DL 361

protested on the roof of the gym about the abuse the boys had to endure in the
home. shouted at them to get down or he would call the police.
The boys told him to go ahead and report it but he never did.

16. There was a civilian || |  ||GGGEGEG_l-t Rubane House, JIEIEIN He often
called me stupid and hit me over the head frequently with his hands or he would

throw things af me. On one occasion he threw a wooden box at me.

17. There was another brother in Kircubbin, ||| o was guity of
sexual and physical abuse. | was always told by the other boys to stay away

from him. It was happening everywhere, it was happening in the farmyard in
Kircubbin, it was happening in the Brother's house. _ known as
I /25 in charge of the home at the time. He retired after Rubane House

closed down and now lives on the_ _
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14. The Brothers | remember are BR 10

and BR 33 | was in chalefilland IIERE s in

_ | got on well with him and we played golf together at a course in

15. | went to school onsite in Rubane and | did O-Levels in Art and English
Literature. There was a big sports hall and a swimming pool and a tuck shop
onsite as well. | had my own car in Rubane which | had bought off my brother
The Brothers found me a garage to park the car in and | was allowed to

drive it around the grounds.

16. There was abuse in Rubane. One day during -}When we were playing indoor
football, the_ got very physical tackling me and | didn’t
like it so | kicked in every door on his car. He saw me doing this through the
window at the gym. He punched me on the face and broke my nose. | told
IR hat happened and he didn’t do anything. | received no medical
treatment. | never played indoor football again and tried to avoid

This was the only time | was physically abused in Rubane.

17. 1 witnessed [BIRSYA vho was il s'2rring boys around the back of

the head. He also took boys into a storeroom off the classroom and | could
hear the slaps. | remember DL 29 and IR being hit. |
also saw BR 10 hit boys where no-one would see a mark. He never
hit me.

18. | did not suffer any sexual abuse in Rubane and | was not aware that any
sexual abuse was taking place. Some boys were mentally abused by a
member of staff. | do not recall the name of the staff member. He told the boys
that they were a ‘waste of space’ and ‘useless’. | remember a boy called ||l
from- being abused in this way. His nickname was- | was not
verbally abused in this way. | toldIERENM \hat was said and he told me
to leave it with him.

19. | left Rubane when | was sixteen years old in 1984. It closed down and | was

one of the last residents to leave.
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hands behind my back again without the football. He

kicked me In the privates several times. Nothing done
about 1t. I pissed blood. | pished -- I actually
pished a pint of blood the next day. 1 told the
Brothers what happened. |1 was passing blood. They sent
me out to a doctor. The doctor sent me to hospital and
the doctor turned and says in front of them ones, "It
shouldn®t be happening. He is getting hit down there
too much" and they says, "Ah, sure, kids will be kids
because they play football. Boys will get kicked down
below with balls™, but I wasn"t there to tell the doctor
by myself that it was DL149, because every time you went
to see a doctor, they were in. They were trying to keep
you quiet for other people not to say things to them
ones.

Now they had their own personal doctors. IT
anything -- like say somebody broke an arm, broke a jaw,
got a nose busted or anything like that. They bought
a doctor from outside in, paid the doctor to bandage you
up- Know what I mean? 1 time | got stabbed, 1t took
them two hours to take me from Kircubbin, De La Salle
Boys®™ Home into hospital after being stabbed in the
back. 1t took them two hours. 1 lost what, two, maybe
three, four pints of blood and they took their sweet FA

time to take me down to the hospital. Know what 1 mean,

www.merrillcorp.com/mls
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soiled sheets for a week before they were changed. There was a strong smell

of urine in the dormitories from the damp mattresses.

8. Everybody had chores to do in the morning before breakfast. The wooden
floors in the posh bit of the house got scuffed because of the shoes worn by
the Brothers. We had to sweep the floors and then five or six boys would
shuffle arm in arm, cleaning and polishing the floors with rags on our feet. If
we weren't polishing the floors, we would have maybe been cleaning toilets,
sweeping the dormitories or mopping. We then had to run to get breakfast, but
if we were caught running, we wouldn’t get any breakfast and we were given a
hiding instead. The Brothers always used a cane to punish us and we were hit

round the back of the legs.

9. The Brothers had a habit of grabbing us by the ear, if we stepped out of line. If
we said anything, they would give us a good hiding with the cane. | remember
one young boy was caught smoking and he was stripped right down to his
underpants. They bent him over a chair and whipped him. The door was shut
and whatever went on behind closed doors, stayed there. It's as simple as
that.

10.The food wasn’t great. | don’'t remember eating any nice food. For breakfast
we were given lumpy porridge and a slice of bread, with old-fashioned
margarine. | remember eating corned beef. It was the same food every day,

and we were never given encugh. We were always hungry.

11.We used to have to pick potatoes in the fields from very early in the morning. |
think we were collected by a tractor or van every morning and taken to the
fields. I'm not sure if the farmers paid for us to help or if they gave potatoes to
the Brothers. | never saw any money for it. I'll never forget it. | think it was
winter time because it was freezing cold, and we were only wearing shorts
and wellies that were far too big for us. My hands were blue and my legs were
cold. The only way | could warm myself up was to urinate on my hands. |
would then be smacked around the ear. One day | was trying to lift the
potatoes out with a pitchfork, but my hands were so cold that | couldn’t work it
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Rubane House, De La Salle Boys Home, Kircubbin (In/around 1967)

17.1 left Nazareth Lodge when | was eleven and moved to Rubane House,
Kircubbin, County Down. We were collected in a minibus by

was in charge of the home at the time.

18.1 slept upstairs in the main house for the first six months | was in Rubane
House. BR 15 was in charge of the main house. He used to come
in to the dormitories in the morning and rap the legs of the beds and lift them

up and throw the boys out of the bed. | think his name was BR 15

EETE] I - I <1 | 25 ransferred

to Rubane.

19. They had built four chalets and | got moved into Chalet!l’here were three
rooms with four boys in each room. There were two single rooms for two of

the boys and a brother and a nun also had two single rooms. There was a

really good-nun there, SR 32 that looked after me well.
BEREE - so stayed in chalefill] He and IIIEREZAI had their

own rooms in the landing. | had a single room hecause | asked for it.

20.All the hoys used to stay up the stairs in the bedrooms. There were four

chalets.

21.There used to be a wet house for the boys who wet the bed. They used to
stay in the old farm house. A lot of boys wet the bed but | never had that

problem.

22.The timetable at Rubane was the same as the Lodge. You had to get up
early in the morning, get ready for prayers and then you'd go down below the
cellars to get your breakfast. You got porridge and a big loaf amongst six
boys and all the boys would grab the bread because they were so hungry and

you had to be quick or you didn’t get any. Breakfast was always the same.
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in the house at the bottom end of the farm with the boys that wet the bed.
He would just stand there, bring his penis out, and then make me touch
him. He touched me at times as well. | tried to leave right away after Mass

so that he wouldn’t be able to get near me.

17.We had lunch, and then we had to clean up our dishes and cutlery. We
were out in the yard after lunch, and then we were lined up in our classes
and marched into the classroom, where we stayed until around 4.00pm.
We were then taken in to the boot room where we had to take our shoes
off and put our slippers on, if you were lucky enough to get slippers. We
then had tea, and we were allowed out in the yard for a short while. We
said the Rosary every night, and the Benedictions on three nights of the
week and then we went to bed. At weekends we had to clean the
stairwells, the great big staircase, all of the corridors and halls, the
bathrooms of the Brothers, the dining room, the showers and toilets, and

the wash-basins. We were always doing something.

18.We were always hungry. If we weren't fit enough or fast enough when we
were brought in for breakfast or our evening meal, it was gone. If | didn’t
dive for food then | went hungry. The food was always basic, and not very
nourishing. We had porridge in the mornings. | think that school dinners
may have been delivered because | remember a wee van came up and
delivered aluminium cylinders. | think that a loaf or half a loaf, already
buttered, was put on the table for dinner. | can’'t remember exactly what
was on it, but even as small children, we would have wanted more than we
were given. Even a child who wasn’t a great eater would have wanted

more. | was always craving more food.

19.In the summer there was a market garden, strawberries, raspberries,
blackberries and goose gabs.was in charge of this because
he was the money man. The market had quite a reputation for its produce.
We used to have to go in lines to collect the fruit. We weren’t allowed to

eat it but we were hungry so we would just beat it into us. We couldn’t hide

the juice on our faces though and BR 13 \would give us a dig on the

HIA 262 PRIVATE i



